
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών των κ.κ. Χ. Δήµα και Κ.

Γκιουλέκα, σελ. 9492
2. Κατάθεση Εκθέσεως Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής:  
Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολο-

γίας καταθέτει τις Εκθέσεις της στις αιτήσεις της Εισαγγελι-
κής Αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης
κατά Βουλευτών, σελ. 9492

3. Ανακοινώνεται ότι µε  την από 29 Ιουνίου 2018 απόφαση
του Προέδρου της Βουλής (υπ’ αρ. πρωτ. 8650/5548/29-6-
2018), συγκροτήθηκε η Διακοµµατική Κοινοβουλευτική Επι-
τροπή για τη χάραξη µακροπρόθεσµης εθνικής στρατηγικής
για το φάρµακο, σελ. 9508 - 9510

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 9491, 9492, 9495, 9504,
9506, 9513, 9519, 9520, 9521

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 2 Ιουλίου 2018, σελ. 9489
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Παιδείας,  Έρευνας και Θρησκευµά-

των:
i. µε θέµα: «Σύγχυση για τον τρόπο εισαγωγής στην τριτο-

βάθµια εκπαίδευση λόγω σειράς αντιφατικών δηλώσεων της
Κυβέρνησης», σελ. 9490

ii. µε θέµα: « Έλλειµα δηµοκρατικής εκπροσώπησης φοι-
τητών στο ΕΑΠ», σελ. 9492

iii. µε θέµα: «Επιλεκτική εφαρµογή του νόµου για τα πειρα-
µατικά σχολεία-Σύνδεση Ραλλείων Πειραµατικών Δηµοτικών
Σχολείων µε το Ζάννειο Πειραµατικό Γυµνάσιο Πειραιά», σελ.
9493

iv. µε θέµα: «Στον αέρα το έργο της επιτροπής για τη µε-
λέτη των οικονοµικών της εκπαίδευσης», σελ. 9494

3. Συζήτηση της υπ’ αριθµόν 19/13/2-3-2018 επίκαιρης επε-
ρώτησης τριάντα επτά (37) Βουλευτών της Νέας Δηµοκρα-
τίας προς την Υπουργό Διοικητικής Ανασυγκρότησης, µε
θέµα: «Με φωτογραφικό άλµπουµ των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ µοι-
άζουν οι προκηρύξεις επιτελικών στελεχών του Δηµοσίου»,
σελ. 9497 - 9523

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκούς Επιτροπής:
Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής  Άµυνας και Εξωτερικών Υπο-

θέσεων καταθέτει τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµων του
Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας:

Α. «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του
Υπουργού  Άµυνας του Βασιλείου του Βελγίου, του Υπουρ-
γείου  Άµυνας της Τσεχικής Δηµοκρατίας, του Υπουργείου
Άµυνας της Δανίας, του Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας, του Υπουργού  Άµυνας του Βασιλείου
των Κάτω Χωρών, του Υπουργείου  Άµυνας του Βασιλείου
της Νορβηγίας, του Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας της Πορ-
τογαλίας και του Υπουργείου  Άµυνας του Βασιλείου της
Ισπανίας που αφορά στην Πολυεθνική Συνεργασία για Κα-
τευθυνόµενα Πυροµαχικά Ακριβείας Αέρος - Εδάφους,
καθώς και της επιγενόµενης 1ης Τροποποίησης αυτού», σελ.
9518

Β. «Κύρωση της Τεχνικής Διευθέτησης µεταξύ των Υπουρ-

γείων  Άµυνας της Ιταλικής Δηµοκρατίας, του Βασιλείου της
Ισπανίας, της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρατίας
της Πορτογαλίας όσον αφορά στο βασισµένο στη SIAF Σχη-
µατισµό Μάχης, µε τη Συµµετοχή της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας και της Δηµοκρατίας της Πορτογαλίας», σελ. 9518

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 9505 - 9523
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 9489 - 9505

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 9506, 9513, 9519, 9520, 

9521
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 9519
ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ – ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ Π. , 

σελ. 9520
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 9491, 9492, 9495, 9504

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ Κ. , σελ. 9490, 9491, 9492, 9493, 

9494, 9495, 9496
ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ Κ. , σελ. 9493, 9494
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 9494, 9495, 9496
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 9492, 9493
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 9490, 9491, 9492

Γ. Επί της επίκαιρης επερώτησης:
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 9501
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ  Ά. , σελ. 9500
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 9503, 9504, 9505, 9506, 

9513, 9517, 9519, 9520, 
9521, 9522, 9523

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 9497, 9503, 9504, 9506, 
9513, 9516, 9517, 9520, 
9521, 9523

ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 9498, 9517, 9518
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 9502, 9506, 9518
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 9512, 9513
ΚΑΤΣΙΚΗΣ Κ. , σελ. 9511
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 9504, 9506, 9507, 9521, 

9522, 9523
ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ Π. , 

σελ. 9511, 9523
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 9514
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 9501, 9502
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 9513, 9514
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 9515
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 9499

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΘΕΛΕΡΙΤΗ Μ. , σελ. 9517, 9518
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 9502

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΖ’

Παρασκευή 29 Ιουνίου 2018



Αθήνα, σήµερα στις 29 Ιουνίου 2018, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.00’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝΟΣ ΛΥ-
ΚΟΥΔΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν εισέλθουµε στη συζήτηση των προγραµµατισµένων για
σήµερα επικαίρων ερωτήσεων επιτρέψτε µου να ανακοινώσω
στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 2 Ιου-
λίου 2018.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1860/25-6-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λακωνίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη
προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Κυβερνητικό σχέ-
διο για τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα (ΕΑΣ)».

2. Η µε αριθµό 1854/25-6-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Δράµας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ
κ. Χαράς Κεφαλίδου προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, µε θέµα: «Απονοµή χάριτος σε ποι-
νικούς κατάδικους προκειµένου να διοριστούν ή να πάρουν άδεια
ασκήσεως επαγγέλµατος».

3. Η µε αριθµό 1884/26-6-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Σάκη Βαρδαλή προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Δυ-
σµενείς εξελίξεις σχετικά µε την Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης».

4. Η µε αριθµό 1853/25-6-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη
προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Περαιτέρω διευ-
κρινήσεις επί του αµετάθετου στις Ένοπλες Δυνάµεις».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1861/25-6-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Μαγνησίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Μπουκώ-
ρου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Αδικαιολόγητη
αύξηση αντικειµενικών αξιών σε Σωρό και Αλυκές Βόλου».

2. Η µε αριθµό 1855/25-6-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Γεωργίου - Δηµητρίου Καρρά προς τον Υπουργό Οι-
κονοµικών, µε θέµα: «Ανάγκη αποκατάστασης της αδικίας εις
βάρος των ιδιοκτητών των προσφυγικών παραπηγµάτων, που κα-
λούνται να πληρώσουν εξοντωτικό ΕΝΦΙΑ».

3. Η µε αριθµό 1830/19-6-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Δράµας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Χρήστου Καραγιαννίδη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:

«Ρύθµιση των υποχρεώσεων των ΔΕ Νοσηλευτών/Νοσηλευτριών
και των δικαιωµάτων που απορρέουν από αυτές».

4. Η µε αριθµό 1805/12-6-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Άρτας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Στύλιου προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Εικόνα κατάρρευσης παρουσιά-
ζει το Γενικό Νοσοκοµείο Άρτας».

5. Η µε αριθµό 1800/12-6-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ιωαννίνων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Χρήστου Μαντά προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Παγκόσµια
ηµέρα αιµοδότη και Εθνικό Κέντρο Αιµοδοσίας (ΕΚΕΑ)».

6. Η µε αριθµό 1754/5-6-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Έβρου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστασίου Δηµοσχάκη προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Η διοικητική αυτονόµηση του Νο-
σοκοµείου Διδυµοτείχου προϋποθέτει την θωράκισή του µε προ-
σωπικό και εξοπλισµό».

7. Η µε αριθµό 1729/30-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Φοροδοτική ικανό-
τητα των Ελλήνων».

8. Η µε αριθµό 1753/5-6-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ανδρέα Κατσανιώτη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Απόδοση θαλασσίου µετώπου
ή “µετωπικός” εµπαιγµός».

9. Η µε αριθµό 1810/13-6-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Αριστείδη
Φωκά προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Δραµατική αύ-
ξηση διοδίων».

10. Η µε αριθµό 1588/3-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικο-
λάου Κούζηλου προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα:
«Σχετικά µε το µέλλον της Ελληνικής Αµυντικής Βιοµηχανίας».

11. Η µε αριθµό 1538/23-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Επικρατείας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Χρή-
στου Παππά προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα:
«Επιτακτική η ανάγκη αυξήσεως της στρατιωτικής θητείας».

12. Η µε αριθµό 1539/23-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Επικρατείας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Χρή-
στου Παππά προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Περί
της συµµετοχής ένστολων στρατιωτικών σε κοµµατική πορεία
του ΚΚΕ».

13. Η µε αριθµό 1518/17-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Η’ Αν-
τιπροέδρου της Βουλής και  Ανεξάρτητου Βουλευτή Β’ Πειραιώς
κ. Δηµητρίου Καµµένου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά
µε τα προβλήµατα τεσσάρων εκατοµµυρίων δανειοληπτών.

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΖ’

Παρασκευή 29 Ιουνίου 2018



1. Η µε αριθµό 6010/308/16-5-2018 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Ηλείας της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Γιάννη Κουτσούκου προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Εκκρεµείς υποθέσεις δηµοσιο-
νοµικών ελέγχων».

2. Η µε αριθµό 5420/25-4-2018 ερώτηση του Ανεξάρτητου
Βουλευτή Ευβοίας κ. Νικολάου Μίχου προς τον Υπουργό Εθνικής
Άµυνας, µε θέµα: «Αγορά έτοιµων οπλικών συστηµάτων».

3. Η µε αριθµό 3195/5-2-2018 ερώτηση του Βουλευτή Δράµας
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµητρίου Κυριαζίδη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Στελέχωση του Γενικού Νοσοκοµείου
Δράµας µε αναισθησιολόγους και των κέντρων υγείας του νοµού
µε ιατρονοσηλευτικό προσωπικό».

4. Η µε αριθµό 2925/172/25-1-2018 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Ελλείψεις ιατρικού προσω-
πικού των νοσοκοµείων και των κέντρων υγείας».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Ξεκινάµε µε τη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό 1858/25-6-
2018 επίκαιρης ερώτησης του Βουλευτή Λαρίσης της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Μάξιµου Χαρακόπουλου προς τον Υπουργό
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Σύγχυση για
τον τρόπο εισαγωγής στην τριτοβάθµια εκπαίδευση λόγω σειράς
αντιφατικών δηλώσεων της Κυβέρνησης».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Παιδείας κ.
Κωνσταντίνος Γαβρόγλου.

Τον λόγο έχει ο κ. Χαρακόπουλος.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, καθώς σήµερα ανακοινώνονται οι βαθµοί των

πανελληνίων εξετάσεων, θα ήθελα να συγχαρώ τα παιδιά που
έγραψαν καλά και να ευχηθώ να πετύχουν στις σχολές που επι-
θυµούν, ώστε τελειώνοντας να προσφέρουν τις γνώσεις τους
στην ελληνική κοινωνία. 

Αλλά και στα παιδιά που δεν πήγαν καλά, θέλω να τους πω να
µην απογοητεύονται, να αναζητήσουν µε ψυχραιµία και αποφα-
σιστικότητα τα επόµενα βήµατά τους. Επιµένω να λέω ότι η ζωή
είναι πολύ πιο σύνθετη και µε περισσότερες επιλογές απ’ όσες
εµείς προσπαθούµε να τη στριµώξουµε.

Κύριε Υπουργέ, η απόφασή µου να καταθέσω αυτή την ερώ-
τηση, υπαγορεύτηκε από αίσθηµα ευθύνης πρωτίστως προς
τους µαθητές αλλά και τους γονείς, που συναγωνίζονται µαζί
τους σε αυτή την προσπάθεια εισαγωγής στα πανεπιστήµια,
αλλά και προς τους εκπαιδευτικούς.

Οι εισαγωγικές εξετάσεις στην τριτοβάθµια εκπαίδευση υπήρ-
ξαν πάντοτε σηµείο αναφοράς για τις οικογένειες, κυρίως, διότι
προσδιορίζουν εν πολλοίς και την επαγγελµατική αποκατάσταση
των παιδιών και καθορίζουν, λοιπόν, ολόκληρη τη ζωή τους. Αυτό
µοιραία οδήγησε σε στρεβλώσεις, όπως είναι τα φροντιστήρια,
και στην υποβάθµιση της διδασκαλίας των µαθηµάτων στο λύ-
κειο που δεν εξετάζονται στις πανελλήνιες. 

Όµως, κατά γενική οµολογία, οι πανελλήνιες εξετάσεις είναι
ένας αδιάβλητος µηχανισµός εισόδου στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση και αυτό είναι πραγµατικά µια µεγάλη κατάκτηση της κοι-
νωνίας µας. Οφείλουµε, λοιπόν, να διαχειριστούµε το ζήτηµα των
εξετάσεων µε την επιβεβληµένη σοβαρότητα και υπευθυνότητα.

Με λύπη µου, όµως, διαπιστώνω, κύριε Υπουργέ, την επιπο-
λαιότητα –για να µη χρησιµοποιήσω κάποιον βαρύτερο όρο- µε
την οποία η Κυβέρνηση αντιµετωπίζει το όλο ζήτηµα. Έχω πλει-
άδα δηλώσεων, τις οποίες θα καταθέσω και στα Πρακτικά, τόσο
δικές σας όσο και του Πρωθυπουργού, µε τις οποίες πότε κα-
ταργείτε τις εξετάσεις και πότε τις επαναφέρετε. Πότε οι εξετά-
σεις γίνονται δύο φορές τον χρόνο και πότε οι πρώτες του
Ιανουαρίου θα είναι προαιρετικές. Πότε η εισαγωγή θα γίνεται
µε Μπακαλορεά και πότε όλα τα πανεπιστήµια θα είναι ανοικτά
για όλους. Και τέλος, οι εξετάσεις θα παραµείνουν, είπατε, για
τις σχολές υψηλής ζήτησης, όπως ιατρικές, νοµικές και πολυτε-

χνεία. Δηλαδή εκ των πραγµάτων θα έχουµε πανεπιστήµια δύο
ταχυτήτων, αυτά της ελεύθερης πρόσβασης που θα κινδυνεύουν
να µην έχουν κανένα κύρος, και τα άλλα µε τις εξετάσεις που θα
πέφτει κόσκινο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, κατανοώ ότι το αφήγηµα της ελεύθερης πρό-
σβασης είναι ιδιαίτερα δηµοφιλές σε οικογένειες και παιδιά.
Πόσο υπεύθυνο, όµως, είναι; Ακούγεται αναµφίβολα ευχάριστα
στα αυτιά δεκάδων χιλιάδων µαθητών και των γονιών τους. Είναι,
όµως, εγκληµατικό µικροκοµµατικές λογικές να καθορίζουν την
εκπαιδευτική πολιτική της χώρας.

Θα συµφωνήσω, λοιπόν, ότι το εκπαιδευτικό σύστηµα χρειάζε-
ται αλλαγές, όχι όµως πυροτεχνήµατα χωρίς να υπάρχει ένα ολο-
κληρωµένο σχέδιο. Για ελάτε λίγο στη θέση των παιδιών που πριν
λίγες µέρες τελείωσαν την Α’ λυκείου και δεν γνωρίζουν µε ποιο
σύστηµα θα εισαχθούν στα πανεπιστήµια.

Εν κατακλείδι, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, υπάρχει σχέδιο αλλαγής
του τρόπου εισαγωγής τα πανεπιστήµια; Έχει την έγκριση του
αρµοδίου οργάνου του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής; Αν
ναι, ποιο είναι αυτό και από πότε θα ισχύσει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Στην ψύχραιµη τοποθέτησή σας νο-
µίζω ότι η λέξη «εγκληµατικό», ήταν µια παραφωνία που δεν
βοηθάει ούτε την επιχειρηµατολογία σας ούτε έναν επί της ου-
σίας διάλογο. 

Κύριε Χαρακόπουλε, έχετε πολύ βαθιά γνώση αυτών των θε-
µάτων -και λόγω της ευθύνης που είχατε στο κόµµα σας και στη
Βουλή- και θα ήθελα να συζητήσουµε –και να συζητήσουµε δη-
µόσια- δύο πολύ σοβαρά πράγµατα. Το πρώτο είναι ποιο πρό-
βληµα πάµε να λύσουµε, διότι αν υπάρχει µια διαφωνία επί των
λύσεων, πρέπει να δούµε αν υπάρχει και διαφωνία επί του προ-
βλήµατος, γιατί µπορεί να µη θεωρούµε οι δύο το πλέγµα προ-
βληµάτων που πάµε να λύσουµε.

Ας αρχίσουµε, λοιπόν, από τα απλά. Όντως και δεν είναι µόνο
κατάκτηση, όπως είπατε είναι κατάκτηση της κοινωνίας και έχει
γίνει και από προηγούµενες κυβερνήσεις, οι εξετάσεις είναι αδιά-
βλητες και το πιστώνουµε στην κοινωνία και είναι ένα πολύ θετικό
πράγµα. Όµως είναι και παιδαγωγικά πρόσφορες; Έχουµε συ-
ζητήσει, αν αυτό το αδιάβλητο είναι και παιδαγωγικά ορθό; Διότι
άλλο είναι αδιάβλητο και άλλο είναι αν αυτό το αδιάβλητο οδηγεί
και σε παιδαγωγικά ορθές επιλογές.

Ξέρετε ότι µόνο το 30% των παιδιών πάνε στις δέκα πρώτες
επιλογές τους; Τα υπόλοιπα βάζουν τριάντα πέντε επιλογές, πε-
νήντα δύο επιλογές. Άρα ένα από τα πράγµατα στα οποία πρέπει
–νοµίζω- από κοινού να τείνουµε, είναι ποιο σύστηµα θα µπορέ-
σει να αυξήσει τον αριθµό των παιδιών που θέλουν να σπουδά-
σουν αυτό που θέλουν να σπουδάσουν και να µην τους πετάει
σε άσχετα θέµατα.

Το δεύτερο θέµα που είναι επίσης καίριο -και σε αυτό δεν έχει
τοποθετηθεί το κόµµα σας µε σαφήνεια- είναι το εξής: Είµαστε
µια χώρα χωρίς Γ’ λυκείου; Ναι ή όχι; Εµείς υποστηρίζουµε ότι
είµαστε µια χώρα χωρίς Γ’ λυκείου. Η Γ’ λυκείου δεν υπάρχει εκ-
παιδευτικά, δεν υπάρχει παιδαγωγικά. Και µάλιστα το κακό αυτό
πάει και στη Β’ λυκείου. Σε αυτό δεν υπάρχει µια κοινωνική
οµάδα που να πεις ότι φταίει. Είναι σίγουρο ότι δεν φταίνε οι εκ-
παιδευτικοί. Είναι σίγουρο ότι δεν φταίνε οι γονείς. Είναι σίγουρο
ότι δεν φταίνε οι µαθητές. Όµως τι γίνεται; Είναι ένα σύστηµα
που µε τον καιρό έχει κακοφορµίσει τόσο πολύ, που σαν τα καρ-
κινικά κύτταρα πολλαπλασιάζεται και εκτοπίζει τα υγιή κύτταρα,
που είναι ποια; Είναι ακριβώς η Γ’ λυκείου. 

Άρα πρέπει να αποφασίσουµε κοινωνικά, αν θέλουµε να είµα-
στε µια χώρα που έχει Γ’ λυκείου ή µια χώρα που δεν έχει Γ’ λυ-
κείου. Πρέπει να το αποφασίσουµε αυτό ότι δεν θέλουµε Γ’
λυκείου, αλλά σίγουρα δεν µπορεί να είναι ένα σχολείο µε αυτόν
τον χαρακτήρα.

9490 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Το τρίτο θέµα είναι το εξής: Κάθε φουρνιά παιδιών που δίνει
εξετάσεις, κοστίζει στις ελληνικές οικογένειες 2,5 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ. Αυτό για την κάθε φουρνιά. Επίσης είναι ένα θέµα το
οποίο πρέπει, τουλάχιστον, να βάλουµε πάνω στο τραπέζι. 

Επόµενο θέµα. Το σύστηµα αυτό έκανε την παραπαιδεία –εγώ
δε νοµίζω ότι είναι το πρόβληµα τα φροντιστήρια, είναι µια νοο-
τροπία της παραπαιδείας, η οποία έχει πάρα πολλές εκφράσεις
και τις ξέρετε, απλώς δεν θέλουµε να τα ανοίξουµε κοινωνικά
όλα αυτά τα ζητήµατα- οργανικό κοµµάτι της δηµόσιας παιδείας.
Είναι δυνατό αυτό; Είναι δυνατό η κοινωνία να έχει µια τέτοια
πρόθεση και αίσθηση σε έναν θεσµό, που αντικειµενικά υπονο-
µεύει τη δηµόσια παιδεία; Και επιµένω ότι δεν είναι µόνο ο θε-
σµός των φροντιστηρίων.

Βεβαίως είναι δυο ακόµη πολύ σοβαρά ζητήµατα. Το πρώτο
είναι ότι έτσι όπως έχουν εξελιχθεί τα πράγµατα, τα παιδιά δεν
µαθαίνουν. Τα παιδιά µαθαίνουν µια αλγοριθµοποιηµένη γνώση,
δηλαδή µαθαίνουν κανόνες για να περνούν τις εξετάσεις. Αυτό
δεν συνιστά γνώση. Αυτό συνιστά µια γνώση τεχνικών, µε απο-
κορύφωµα, βεβαίως, τα µαθήµατα της κοινωνικής και ανθρωπι-
στικής παιδείας, τα οποία τα µαθαίνουν κυριολεκτικά «απ’ έξω».
Παίρνει «20» αυτός που δεν ξεχνά ούτε µια λέξη από την όποια
σελίδα κ.λπ..

Βεβαίως υπάρχει και κάτι άλλο πάρα πολύ σοβαρό. Όταν όλη
η κοινωνία έχει αυτή την προσέγγιση και δεν αναζητά έξοδο απ’
αυτό το αδιέξοδο, τότε αυτά τα παιδιά σ’ αυτές τις ηλικίες έχουν
µια πίεση, που εµείς νοµίζουµε ότι δεν πρέπει να την έχουν οι νε-
ολαίοι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, τα
υπόλοιπα στη δευτερολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Έχετε απόλυτο δίκιο και µε συγχω-
ρείτε. Θα µου δώσετε µόνο λίγα δευτερόλεπτα.

Θα σας απαντήσω στη δευτερολογία µου σ’ αυτό που ρωτή-
σατε, αλλά θα ήθελα, πραγµατικά, να συνεννοηθούµε, εάν βλέ-
πετε ότι αυτά είναι προβλήµατα. Εάν αυτά είναι προβλήµατα,
τότε από κοινού να δούµε λύσεις ή έστω να διαφωνήσουµε σε
λύσεις, αλλά τουλάχιστον να ξέρουµε σε ποια προβλήµατα συµ-
φωνούµε.

Σας ευχαριστώ και µε συγχωρείτε για τον χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,

έχετε τον λόγο.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι από

την προηγούµενη θητεία σας ως Πρόεδρος της Επιτροπής Μορ-
φωτικών Υποθέσεων και τη δική µου προηγούµενη ιδιότητα ως
υπεύθυνου της Νέας Δηµοκρατίας για τα ζητήµατα παιδείας, εί-
χαµε την ευκαιρία στο πλαίσιο του εξαντλητικού διαλόγου που
έγινε στις επιτροπές µας, να καταθέσουµε σκέψεις και προτά-
σεις.

Νοµίζω ότι όσον αφορά την κατάσταση που επικρατεί στο λύ-
κειο, δύσκολα κανείς µπορεί να αντιλέξει ότι υπάρχει ένα σοβαρό
ζήτηµα που έχει να κάνει κυρίως µε τη Γ’ λυκείου, όπου ουσια-
στικά είναι όπως το περιγράψατε.

Το ζητούµενο είναι πέρα από την περιγραφή –γιατί είστε πια
τριάµισι χρόνια Κυβέρνηση- να δούµε τι κάνουµε. Με την πρω-
τολογία σας δεν µας κάνατε σοφότερους στο βασικό ερώτηµα
που σας θέσαµε. Ας ελπίσουµε να το κάνετε στη δευτερολογία
σας.

Εγώ δεν είχα αυταπάτες ότι θα µας παρουσιάζατε σήµερα
έναν συγκεκριµένο οδικό χάρτη των αλλαγών, που τριάµισι χρό-
νια τώρα λέτε ότι θα γίνουν, αλλά που δεν τις έχουµε δει στην
πράξη. Θα περίµενα, όµως, κύριε Υπουργέ, κάποια αυτοκριτική
για λάθη και παραλείψεις που έγιναν αυτό το διάστηµα, όπως για
την τράπεζα των θεµάτων εάν ήταν σωστό ή λάθος η κατάργησή
της, ή για την κατάργηση της βάσης εισαγωγής του «10» στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Μνηµονεύσατε νωρίτερα τις συζητήσεις που κάναµε στην Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων. Θυµάστε τους προέδρους των
ΤΕΙ, οι οποίοι µας µίλησαν για τους «λιµνάζοντες» σπουδαστές
στα τεχνολογικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα, διότι µε την κατάργηση

της βάσης του «10» έµπαιναν οι περισσότεροι µε ευκολία στα
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, αλλά το επίπεδό τους, οι γνώ-
σεις τους δεν ανταποκρίνονταν  στο επίπεδο του ιδρύµατος και
τελικά κατέληγαν να είναι «αιώνιοι φοιτητές»; Τώρα µε την ελεύ-
θερη πρόσβαση που εσείς υπόσχεστε γι’ αυτές τις σχολές χαµη-
λής ζήτησης, το πράγµα θα χειροτερεύσει, επί τα χείρω θα
εξελιχθεί η κατάσταση και θα έχουµε αυτή τη φενάκη, την αυτα-
πάτη, οι γονείς να πιστεύουν ότι τα παιδιά τους πέτυχαν στα πα-
νεπιστήµια και να δαπανούν για χρόνια οικονοµικούς πόρους στη
δύσκολη αυτή οικονοµική συγκυρία που περνούµε και τα παιδιά
να µην παίρνουν ποτέ πτυχίο. Αυτός είναι ο σχεδιασµός µας; Ας
δούµε κατάµατα το πρόβληµα.

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, σήµερα που ανακοινώνονται
οι βαθµοί των πανελλήνιων εξετάσεων και χιλιάδες οικογένειες
θα ετοιµάσουν τις βαλίτσες των παιδιών τους για να µεταβούν
στο εξωτερικό να σπουδάσουν, θέλω να πω ότι ήµουν χθες µε
συναδέλφους από την Κύπρο, µαζί µε άλλους Βουλευτές που
βρίσκονται στη χώρα µας για την ετήσια γενική συνέλευση της
Διακοινοβουλευτικής Συνέλευσης της Ορθοδοξίας, οι οποίοι µου
έλεγαν, κύριε Υπουργέ, ότι στην Κύπρο από τα οκτώ πανεπιστή-
µια τα πέντε είναι ιδιωτικά. 

Η Κύπρος, λοιπόν, είναι πόλος έλξης πολλών χιλιάδων φοιτη-
τών και Ελλαδιτών, ενώ, αντιθέτως, η Ελλάδα εξακολουθεί να αι-
µορραγεί σε φοιτητές, πέρα από τους νέους επιστήµονες που
φεύγουν αναζητώντας εργασία στο εξωτερικό και αιµορραγούµε
και σε οικονοµικούς πόρους. 

Αντί να έχουµε εισαγωγή φοιτητών και να είµαστε ένας πόλος
έλξης, ένα κέντρο εκπαίδευσης στη Νοτιοανατολική Ευρώπη και
όχι µόνο, να προσφέρουµε εργασία σε νέους διδάκτορες και επι-
στήµονες, να φέρουµε ανάπτυξη µε προσλήψεις νέων διοικητι-
κών υπαλλήλων, εµείς τους διώχνουµε. Στην Κύπρο, ξέρετε,
πηγαίνουν καθηγητές από ελληνικά δηµόσια πανεπιστήµια, οι
οποίοι όσο ήταν εδώ, βεβαίως, κατακεραύνωναν τα ιδιωτικά πα-
νεπιστήµια. 

Νοµίζω ότι στην επικείµενη Αναθεώρηση του Συντάγµατος,
δεν πρέπει να περιοριστείτε µόνο στη συζήτηση που ανοίξατε
περί χωρισµού Εκκλησίας και Πολιτείας. Θα πρέπει να δούµε
υπαρκτά προβλήµατα, να ξεπεράσουµε ιδεοληψίες και να θέ-
σουµε το δάχτυλο επί τον τύπον των ήλων, προχωρώντας και
στην αναθεώρηση του άρθρου 16 του Συντάγµατος. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κι εγώ ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Χαρακόπουλε, είναι αυτό που λένε «στρίβειν διά του αρ-

ραβώνος». 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μέχρι στιγµής εσείς δεν µας

δώσατε απάντηση. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Έως τώρα συζητάµε το θέµα που θί-
ξατε µε την ερώτησή σας. 

Το θέµα των ιδιωτικών πανεπιστηµίων είναι ένα εξαιρετικά σύν-
θετο θέµα. Δεν θέλω να µπω στην όποια αντιπαράθεση µε την
Κύπρο. Η Κύπρος είναι ένα ανεξάρτητο κράτους που κάνει ό,τι
νοµίζει όπως και άλλα ευρωπαϊκά κράτη. 

Ξέρετε, όµως, κι εσείς πολύ καλά ότι τα ιδιωτικά πανεπιστήµια
είναι ένας θεσµός που δεν έχει ευδοκιµήσει καθόλου στην Ευ-
ρώπη. Αντιθέτως στην Ευρώπη τα δηµόσια πανεπιστήµια έχουν
πολλές δυνατότητες διαχείρισης των κονδυλίων όχι µόνο µέσα
από το δηµόσιο λογιστικό αλλά µέσα από πολλαπλούς τρόπους,
πράγµα που υπάρχει και στην Ελλάδα. Ας µην το θίξουµε όµως,
το θέµα αυτό, γιατί νοµίζω θα το θίξουµε επιδερµικά. 

Εγώ να δηλώσω ότι, πραγµατικά, χαίροµαι που συµφωνούµε
στα προβλήµατα. Συµφωνούµε στο πλέγµα των προβληµάτων.
Σε λεπτοµέρειες µπορεί να µη συµφωνούµε. Πράγµατι θίξατε και
κάτι που δεν έθιξα. Το θέµα των λιµναζόντων φοιτητών. Είναι ένα
πολύ σοβαρό ζήτηµα, το οποίο κατά τη γνώµη µας προέρχεται
από το γεγονός ότι, πάρα πολλά παιδιά πηγαίνουν να σπουδά-
σουν πράγµατα που δεν τα ξέρουν και λόγω αυτού του συστή-
µατος απλώς µπαίνουν σε ένα τµήµα χωρίς καν να το γνωρίζουν. 
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Γι’ αυτό κι εµείς τι λέµε; Λέµε ότι αν τυχόν στήσουµε ένα σχο-
λείο µε τη Γ’ λυκείου ζωντανή και παιδαγωγικά έγκυρη, τότε το
απολυτήριο θα είναι αυτό που θα παίξει ρόλο. Άρα ο προβληµα-
τισµός γύρω από την µεταρρύθµιση δεν είναι το σύστηµα εισα-
γωγής, όσο το σύστηµα που θα επικρατήσει στο σχολείο στο
λύκειο. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Το απολυτήριο της τράπεζας
θεµάτων; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Περιµένετε. 

Υπάρχουν άπειροι τρόποι. Η τράπεζα θεµάτων δεν είναι µονό-
δροµος για να πάρεις ένα απολυτήριο. Να δεχθούµε, όµως, ότι
κοινωνικά εσείς κι εµείς πρέπει να δεχθούµε ότι το απολυτήριο
πρέπει να έχει µια αξία. Και η αξία του απολυτηρίου δεν είναι
στην αγορά εργασίας. Είναι στη συνείδηση των πολιτών. Άρα το
απολυτήριο πρέπει να παίζει κάποιο ρόλο. Δεν λέω τον αποκλει-
στικό ρόλο, αλλά πρέπει να παίξει κάποιο ρόλο. 

Το δεύτερο είναι το εξής: Εµείς δεν µιλήσαµε για ελεύθερη
πρόσβαση του τύπου «όποιος θέλει µπαίνει όπου θέλει». Έχουµε
πει για ελεύθερη πρόσβαση ως ένα αντίβαρο σε αυτό το πράγµα
που γίνεται σήµερα. Σας προκαλώ να µου πείτε πού, ποιος, εµού
συµπεριλαµβανοµένου, είπε ότι θα µπαίνουν χωρίς καµµία εξέ-
ταση σε κανένα µάθηµα για κανένα πτυχίο. Δεν υπάρχει αυτό. Σε
όλα τα µέρη του κόσµου οι µαθητές µπαίνουν είτε µε εισαγωγι-
κές εξετάσεις είτε µε το απολυτήριο. Και το απολυτήριο, όµως,
εάν θέλεις να πάρεις, πρέπει να δώσεις εξετάσεις. Οι εξετάσεις
είναι οργανικό στοιχείο του παιδαγωγικού συστήµατος για πολ-
λές δεκαετίες και σήµερα. Άλλο είναι οι εξετάσεις και άλλο οι
εξετάσεις στο κεντρικό προφανώς. Κανείς, όµως, δεν λέει ότι πη-
γαίνεις το πρωί στο σχολείο, κάνεις ό, τι θέλεις στην τάξη σου
και παίρνεις απολυτήριο κ.λπ.. Αυτά δεν είναι σχολεία και κανείς,
ούτε από τη δική σας πλευρά ούτε από τη δική µας, δεν το έχει
υπερασπιστεί αυτό. 

Άρα το αντίβαρο είναι το αντίβαρο στο σηµερινό σύστηµα. Για
εµάς το αντίβαρο αυτό είναι γύρω από το απολυτήριο. 

Αυτό πρέπει να διασφαλίσουµε, ότι θα το παίρνεις προφανώς
και µε εξετάσεις και µε την παρουσία σου και µε τις εργασίες
σου κ.λπ.. Πρέπει, επίσης, να κατοχυρώσουµε ότι αυτό θα είναι
αδιάβλητο και αντικειµενικό και όλη η κοινωνία θα σεβαστεί
αυτές τις διαδικασίες. Τα παιδιά που θα µπουν, όπως έχουµε πει,
όταν θα πάρουν το απολυτήριό τους τον Ιούνιο του 2020, δηλαδή
τα παιδιά που θα είναι Γ’ λυκείου από τον Σεπτέµβριο του 2019,
θα µπουν µε ένα σύστηµα το οποίο θα ανακοινώσουµε προς το
τέλος του µήνα και το οποίο κατά κύριον λόγο θα είναι δοµηµένο
από το ποια είναι η Γ ‘λυκείου.

Όµως ως προς αυτό τώρα έχει και µία σηµασία, και εσείς και
εµείς να κάνουµε µία έκκληση στην κοινωνία. Τα παιδιά δεν µπο-
ρεί από την Α ‘λυκείου να ζουν µε το άγχος, πώς θα µπουν στο
πανεπιστήµιο. Πρέπει όλα να αποδραµατοποιηθούν. Όταν απο-
δραµατοποιηθούν, θα βελτιωθεί και το σύστηµα. Αν, όµως, γο-
νείς, κοινωνία, εφηµερίδες, εµείς, τα παιδιά τα ίδια είναι γύρω
από ένα πεδίο βαρύτητας το οποίο στον πυρήνα του έχει την ει-
σαγωγή, δεν νοµίζω να µπορέσουµε να συνεννοηθούµε.

Σας ευχαριστώ, πραγµατικά, που µου δώσατε τη δυνατότητα
να κάνουµε αυτή τη συζήτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θα ήθελα να κάνω µία ανακοίνωση προς το Σώµα.

Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας
καταθέτει τις εκθέσεις της στις αιτήσεις της εισαγγελικής αρχής
για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευ-
τών.

Επίσης, θα ήθελα να σας ανακοινώσω ότι ο συνάδελφος κ. Χρί-
στος Δήµας ζητεί άδεια απουσίας του στο εξωτερικό –σύµφωνα
µε το άρθρο 76, παράγραφος 3 και 4 του Κανονισµού της Βου-
λής- ύστερα από σχετική πρόσκληση του ΕΛΙΑΜΕΠ, όπου θα
συµµετέχει στο «Mercator European Dialogue», το οποίο θα
πραγµατοποιηθεί στις Βρυξέλλες τη Δευτέρα 9 Ιουλίου και την
Τρίτη 10 Ιουλίου 2018. Η Βουλή εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.

Επίσης, ο συνάδελφος κ. Κωνσταντίνος Γκιουλέκας ζητεί άδεια
απουσίας του λόγω µετάβασής του στη Βόρειο Ήπειρο, στην Αλ-
βανία και συγκεκριµένα στο Αργυρόκαστρο και στους Άγιους Σα-
ράντα, από το Σάββατο 30 Ιουνίου 2018 έως την Κυριακή 1η
Ιουλίου 2018. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω µία παρά-

κληση για τις επόµενες ερωτήσεις.
Πρέπει να προσέξουµε τον χρόνο. Με βάση τον Κανονισµό της

Βουλής, η ερώτηση έπρεπε να γίνει σε έντεκα λεπτά, το πολύ σε
δώδεκα, δεκατρία, δεκατέσσερα. Τα είκοσι δύο λεπτά είναι υπερ-
βολή. Το λέω γιατί µετά ακολουθεί η επίκαιρη επερώτηση
τριάντα επτά συναδέλφων της Νέας Δηµοκρατίας και νοµίζω ότι
πρέπει όλοι να φροντίσουµε να έχουµε έναν σεβασµό στη διαδι-
κασία.

Ακολουθεί η τρίτη µε αριθµό 1846/22-6-2018 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Ένω-
σης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς τον Υπουργό Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Έλλειµµα δηµοκρατικής
εκπροσώπησης φοιτητών στο ΕΑΠ».

Ορίστε, κύριε Σαρίδη, έχετε τον λόγο για να αναπτύξετε την
επίκαιρη ερώτηση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τον Ιούλιο του 2017 ο οµιλών καταθέτει µία

τροπολογία προς την ηγεσία του Υπουργείου σε ένα νοµοσχέδιο
εκείνο το χρονικό διάστηµα, την οποία η ηγεσία του Υπουργείου
κάνει αποδεκτή. Εσείς την έχετε κάνει αποδεκτή. Με βάση αυτήν
την τροπολογία ενσωµατώνεται στον ν.4485/2017 και γίνεται
νόµος του κράτους η δυνατότητα να εκπροσωπούνται στη Διοι-
κούσα Επιτροπή του Ελληνικού Ανοικτού Πανεπιστηµίου και να
έχουν συµµετοχή ένας εκπρόσωπος των προπτυχιακών φοιτη-
τών, ένας εκπρόσωπος των µεταπτυχιακών φοιτητών και ένας εκ-
πρόσωπος των διδακτόρων, µε δικαίωµα λόγου –και µόνο µε
δικαίωµα λόγου- και χωρίς δικαίωµα ψήφου, οι οποίοι θα εκλέ-
γονται για ετήσια βάση και χωρίς δυνατότητα επανεκλογής.

Με απόφαση της Διοικούσας Επιτροπής θα έπρεπε τότε να ξε-
κινήσουν όλες εκείνες οι ενέργειες, για να έχουµε τη δυνατότητα
να γίνουν εκλογές εκπροσώπησης των φοιτητών στη Διοικούσα
Επιτροπή. 

Αυτό το πράγµα δεν έχει γίνει µέχρι σήµερα που συζητάµε.
Έχει περάσει ένας χρόνος, κύριε Υπουργέ. Γίνονται εκλογές,
όπως γνωρίζετε, σε όλα τα πανεπιστήµια της χώρας. Στο µονα-
δικό πανεπιστήµιο που δεν γίνονται είναι το Ελληνικό Ανοικτό Πα-
νεπιστήµιο.

Θα ήθελα να µου πείτε για ποιον λόγο από την ηµέρα που κα-
ταθέσαµε την τροπολογία, την οποία κάνατε δεκτή, δεν έχουν
προχωρήσει οι διαδικασίες για την εκπροσώπηση των φοιτητών.
Έχει περάσει ένας ολόκληρος χρόνος σε µια τετράχρονη -να το
πω έτσι- κυβερνητική θητεία, µένει το 25% και αντιλαµβάνεστε
γιατί γίνεται αυτή η ερώτηση σήµερα. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Σαρίδη, όντως έχετε µια ιδιαί-
τερη ευαισθησία για αυτό το ζήτηµα και καλώς την έχετε. Όµως,
νοµίζω ότι και εσείς και εµείς πρέπει να προστατέψουµε το αυ-
τοδιοίκητο του πανεπιστηµίου. Δηλαδή πρέπει οι φοιτητές µε
δικές τους διαδικασίες, που θα τις αποφασίσουν, να προχωρή-
σουν κατ’ αρχάς σε εκλογές. Διότι η Διοικούσα Επιτροπή είναι
υποχρεωµένη να δεχτεί την απόφαση των φοιτητών µε όποιες
διαδικασίες οι ίδιοι αποφασίσουν. 

Βεβαίως, εµείς είµαστε υπέρ των εκλογών µε κάλπες, όπως
έχουν γίνει στις φοιτητικές εκλογές του Μαΐου, να αναδείξουν
τους εκπροσώπους τους και να συµµετέχουν, όπως είπατε, ένας
προπτυχιακός, ένας µεταπτυχιακός και ένας υποψήφιος διδάκτο-
ρας µε δικαίωµα λόγου στη Διοικούσα Επιτροπή.

Καταλαβαίνω ότι υπάρχει και µια απόφαση της Διοικούσας
Επιτροπής που πρέπει να εκδοθεί. Έχω µια επιστολή του Προ-

9492 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



έδρου της Διοικούσας Επιτροπής που λέει ότι θα εκδώσουν αυτή
την απόφαση, µια απόφαση τεχνικού χαρακτήρα. Κυρίως να κά-
νουµε µια έκκληση οι φοιτητές µε δικές τους διαδικασίες να προ-
χωρήσουν στη συγκρότηση και των σωµάτων τους, αλλά και
στην εκλογή των εκπροσώπων τους στη Διοικούσα Επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα σας παρακαλώ πάρα πολύ, αν έχετε

τη δυνατότητα, να καταθέσετε στα Πρακτικά την επιστολή του
Προέδρου της Διοικούσας Επιτροπής για να λάβουµε και εµείς
υπ’ όψιν ποια είναι αυτά τα τεχνικά προβλήµατα τα οποία επικα-
λείται. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ναι, την καταθέτω τώρα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Κωνσταντίνος Γαβρόγλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Εγώ θα µείνω σε αυτό το στάδιο και δεν
θα µπω σε µια άλλη λογική. Θα µείνω στο γεγονός ότι έχετε µια
τέτοια επιστολή. 

Οι φοιτητές µάς ακούν αυτή τη στιγµή. Θέλω να το γνωρίζετε
αυτό. Νοµίζω ότι το γνωρίζετε ήδη. Για να ξεκινήσουν και εκείνοι
από τη δική τους την πλευρά τις διαδικασίες οι οποίες απαιτούν-
ται, καλό θα ήταν να έχουν και να γνωρίζουν την επιστολή του
Προέδρου της Διοικούσας Επιτροπής. 

Πρέπει να δούµε από εδώ και πέρα τι µπορούµε να κάνουµε,
έτσι ώστε µε την καινούργια ακαδηµαϊκή χρονιά να υπάρχει και
η εκπροσώπηση των φοιτητών στο Ελληνικό Ανοιχτό Πανεπιστή-
µιο. Δεν έχω κάτι άλλο να προσθέσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Έχω καταθέσει την επιστολή. 

Μια µικρή υποσηµείωση να κάνω την οποία αµφότεροι τη γνω-
ρίζουµε. Είναι ορισµένα πράγµατα στα οποία δεν µπορεί κανείς
να παρέµβει νοµοθετικά. Αυτό είναι ένα από αυτά, λόγω και του
αυτοδιοίκητου και έτσι πρέπει να είναι. Δεν πρέπει όλα να ορί-
ζονται και µε τον νόµο. Είµαι σίγουρος ότι θα προχωρήσουν στον
ορισµό και την επιλογή και την εκλογή των αντιπροσώπων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Ακολουθεί η πρώτη µε αριθµό 1859/25-6-2018 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιώς της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Κατσαφάδου προς τον Υπουργό
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Επιλεκτική
εφαρµογή του νόµου για τα πειραµατικά σχολεία-Σύνδεση Ραλ-
λείων Πειραµατικών Δηµοτικών Σχολείων µε το Ζάννειο Πειρα-
µατικό Γυµνάσιο Πειραιά».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για να αναπτύξετε την επί-
καιρη ερώτηση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, τη συγκεκριµένη ερώτηση σάς την έχω κατα-
θέσει από τον Φλεβάρη. Και δεν έρχοµαι εδώ πάλι να πω για την
καθυστέρηση την οποία δείχνει η δική σας Κυβέρνηση ως προς
τις απαντήσεις των επίκαιρων ερωτήσεων. 

Ο λόγος που την είχα καταθέσει έγκαιρα και ήθελα να γίνει
αυτή η συζήτηση ήταν για να προλάβουµε την επόµενη σχολική
χρονιά, πράγµα το οποίο αυτή τη στιγµή, τη συγκεκριµένη ώρα
που το συζητάµε, φαίνεται αδύνατο. Ο λόγος που έχω καταθέσει
τη συγκεκριµένη ερώτηση είναι για να αποκαταστήσουµε µια αδι-
κία, µια αδικία η οποία έχει γίνει σε σχέση µε τους µαθητές οι
οποίοι βρίσκονται στο Ράλλειο Πειραµατικό Δηµοτικό Σχολείο.

Όπως γνωρίζετε πολύ καλά, στο άρθρο 11 του ν.4327/2015,
όπου τροποποιήσατε τον ν.3966/2011, λέτε ότι υπάρχει δυνατό-
τητα στους µαθητές των πειραµατικών δηµοτικών να προχωράνε
στο γυµνάσιο και στο λύκειο σε πειραµατικά σχολεία. Αυτό ισχύει
για όλα σχεδόν τα πειραµατικά δηµοτικά εκτός από το Πειραµα-

τικό Δηµοτικό Σχολείο του Ραλλείου, που είναι και το µοναδικό. 
Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι εδώ µιλάµε για µα κατάφωρη αδι-

κία η οποία γίνεται εις βάρος των µαθητών που φοιτούν στο συγ-
κεκριµένο σχολείο και των γονιών τους.

Θα ήθελα µια απάντηση, κύριε Υπουργέ και εκτός από την
απάντηση αυτή, θα ήθελα και µια άµεση αποκατάσταση αυτής
της αδικίας. Νοµίζω ότι είναι χρέος µας να βρισκόµαστε σε ένα
καθεστώς ισονοµίας. Αυτό επιβάλλει και το Σύνταγµά µας. 

Θεωρώ, λοιπόν, κατάφωρη την αδικία απέναντι στους µαθητές
του Ραλλείου Δηµοτικού Σχολείου. Ενώ είναι πειραµατικό, ενώ
έχουν τη δυνατότητα να συνεχίσουν σε πειραµατικά γυµνάσια
και λύκεια, όπως τους δίνει τη δυνατότητα ο νόµος τον οποίον
εσείς καταθέσατε και παρ’ όλο που δίνεται η δυνατότητα στους
υπόλοιπους µαθητές των πειραµατικών δηµοτικών σχολείων, οι
µαθητές της Ραλλείου να µην έχουν αυτή τη δυνατότητα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αυτή τη στιγµή, για να µας καταλαβαίνουν και όσοι µας ακούν,

αυτό που λέτε είναι το εξής: Υπάρχει δυνατότητα σύνδεσης των
πειραµατικών δηµοτικών µε τα πειραµατικά γυµνάσια και λύκεια.
Τι σηµαίνει αυτό; Αυτό σηµαίνει ότι κάποιος που είναι στο πειρα-
µατικό δηµοτικό σχολείο, µπορεί να πηγαίνει χωρίς άλλες διαδι-
κασίες, µε µια απλή αίτησή του στο γυµνάσιο και στο λύκειο.
Αυτό θεωρούµε ότι δεν είναι κάτι το δίκαιο. 

Δεν είναι δίκαιο γιατί αν, για παράδειγµα, έχουµε εκατό παιδιά
από το δηµοτικό που θέλουν να πάνε στο γυµνάσιο και στο λύ-
κειο και το γυµνάσιο και το λύκειο έχει τη δυνατότητα να απορ-
ροφήσει εκατόν είκοσι, η κλήρωση θα γίνει µόνο για είκοσι
παιδιά. Αδικούνται, λοιπόν, τα υπόλοιπα παιδιά στην κοινωνία. Το
δίκαιο είναι να µπαίνουν όλοι στην κληρωτίδα και τα παιδιά που
τελείωσαν το πειραµατικό δηµοτικό. Αυτό είναι πιο δηµοκρατικό,
αυτό είναι πιο δίκαιο. 

Τώρα, υπάρχει µια σύνδεση που είναι ανάµεσα στο Μαράσλειο
και το 1ο Πειραµατικό της Πλάκας. Δεν έχει υπάρξει άλλη. Θέ-
λουµε να το δούµε και πράγµατι να αναδεχθώ ότι υπάρχει µια
καθυστέρηση στη νοµοθετική ρύθµιση. Είναι ένα πράγµα που θέ-
λουµε να το σκεφθούµε σοβαρά, γιατί δεν θέλουµε να αδικούνται
τα υπόλοιπα παιδιά και να είναι προνοµιακή µόνο µια κατηγορία
παιδιών, τα οποία έτυχε να κληρωθούν στα πειραµατικά δηµοτικά
και να έχουν µια προνοµιακή πρόσβαση σε ένα άλλο σχολείο,
που είναι πειραµατικό, σε βάρος άλλων παιδιών άλλων οικογε-
νειών που θα ήθελαν να συµµετέχουν στην κληρωτίδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Κατσαφάδο,
έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, σε ό,τι έχει
να κάνει µε τον θεσµό των προτύπων και των πειραµατικών σχο-
λείων, δεν χρειάζεται να πούµε πόσο σηµαντικός είναι, δεν χρει-
άζεται να πούµε για το εκπαιδευτικό έργο το οποίο γίνεται εκεί,
για τις δυνατότητες τις οποίες δίνει στα παιδιά, ακόµα και στους
εκπαιδευτικούς. Φυσικά, υπάρχει ένα πρόβληµα γιατί επί δικών
σας ηµερών παρουσιάστηκε αυτή η δυσανεξία απέναντι στον
θεσµό και στο νόηµα της αριστείας. Αυτό είναι ένα άλλο θέµα. 

Θα σας διαψεύσω, όµως, κύριε Υπουργέ, γιατί µου είπατε
µόνο για το Μαράσλειο. Με τον δικό σας νόµο, το οκταθέσιο Πει-
ραµατικό Δηµοτικό Σχολείο του Πανεπιστηµίου Πατρών έχει την
αντιστοίχιση µε το Μεικτό Πειραµατικό Σχολείο του Πανεπιστη-
µίου Πατρών, το γυµνάσιο, το διθέσιο Πειραµατικό Δηµοτικό
Σχολείο του Πανεπιστηµίου Πατρών µε το Μεικτό Πειραµατικό
Σχολείο του Πανεπιστηµίου Πατρών, το γυµνάσιο και το εξαθέσιο
Πειραµατικό Δηµοτικό Σχολείο του Πανεπιστηµίου Θεσσαλονί-
κης, µε το Πειραµατικό Σχολείο του Πανεπιστηµίου Θεσσαλονί-
κης, το γυµνάσιο. 

Άρα, δεν είναι µόνο για το Μαράσλειο. Είχατε καταθέσει έναν
πίνακα µε τα σχολεία τα οποία συνδέονται κατευθείαν από το δη-
µοτικό στο γυµνάσιο. Όπως καταλαβαίνετε, µόνο µε αυτά που
σας είπα, αποδεικνύεται ότι δεν είναι µόνο το Μαράσλειο. 

Εγώ να δεχθώ ότι έχετε ανοίξει αυτόν τον διάλογο και αυτή τη
συζήτηση. Είναι άδικο ή δεν είναι να εφαρµόζεται για το ένα σχο-
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λείο και να µην εφαρµόζεται για το άλλο; Να σας πω ότι και το
Ράλλειο Δηµοτικό υπάγεται στο Πανεπιστήµιο Αθηνών, όπως και
το Μαράσλειο, οπότε δεν µπορεί να έχουµε δυο διαφορετικά
µέτρα και δυο διαφορετικά σταθµά για το ίδιο θέµα, για το ίδιο
αντικείµενο. 

Σας είπα ότι αυτό προσβάλλει την ισότητα µεταξύ των πολι-
τών, όπως είναι συνταγµατικά κατοχυρωµένη. Θέλετε να ανοί-
ξουµε αυτή τη συζήτηση; Να πούµε αν πρέπει ή δεν πρέπει;
Καταργήστε τον νόµο που εσείς φέρατε. Εσείς το κάνατε αυτό,
κύριε Υπουργέ, η δική σας Κυβέρνηση. Δεν το κάναµε εµείς. 

Εσείς βγάλατε µια απόφαση ότι θα υπάρχει µια διαδοχική σύν-
δεση των πειραµατικών δηµοτικών σχολείων µε τα πειραµατικά
γυµνάσια και τα πειραµατικά λύκεια. Δεν µπορεί να ισχύει και να
εφαρµόζεται για κάποια σχολεία και για κάποια άλλα να µην
εφαρµόζεται. Εσείς έχετε τη νοµοθετική πρωτοβουλία. Εσείς θα
πρέπει να πάρετε µια απόφαση. 

Φυσικά, η απάντηση την οποία δίνει η ΔΕΠΠΣ, που είναι αρµό-
δια γι’ αυτά τα θέµατα, στον Σύλλογο Γονέων και Κηδεµόνων της
Ραλλείου, νοµίζω ότι υποβιβάζει τη νοηµοσύνη τους. 

Δεν µπορεί να τους λέει ότι αυτά είναι µία ευρύτερη πολιτική,
η οποία θα συζητηθεί και ότι υπάρχουν διάφορα νοµοθετήµατα
που θα έρθουν στο µέλλον και θα λύσουν το θέµα. Γιατί έχετε
φέρει τέσσερα νοµοσχέδια, κύριε Υπουργέ, και το θέµα δεν λύ-
θηκε. Αυτή είναι, δυστυχώς, η πραγµατικότητα. Δεν είναι, λοιπόν,
µόνο το Μαράσλειο. Σας ανέφερα και τα υπόλοιπα σχολεία, τα
οποία µπαίνουν µέσα σε αυτή τη διαδικασία. 

Σας παρακαλώ πάρα πολύ, θέλουµε µία λύση γι’ αυτό το πρό-
βληµα. Καταλαβαίνω ότι µπορεί να µην είναι µείζον για εσάς,
αλλά είναι σηµαντικό για τον Πειραιά, που έχει µόνο ένα πειρα-
µατικό δηµοτικό και αυτό είναι το Ράλλειο και έχει ένα πρότυπο
σχολείο, την Ιωνίδειο Σχολή, όπου µπαίνεις µε εξετάσεις, όπως
και το Πειραµατικό του Ζαννείου, όπου µπαίνεις µε κλήρωση. Νο-
µίζω ότι αυτά τα παιδιά δεν είναι παιδιά ενός κατώτερου Θεού.

Θα πρέπει να πάρετε µία απόφαση ή να καταργηθεί για όλα ή
να εφαρµοστεί σε όλα. Αυτό ζητάω, λοιπόν, σήµερα, κύριε
Υπουργέ, µία δέσµευση από εσάς, ένα ναι ή ένα όχι, αν θα κα-
ταργήσετε τη διαδικασία που υπάρχει για τα υπόλοιπα σχολεία
ή αν θα την προεκτείνετε και για το Ράλλειο Πειραµατικό Δηµο-
τικό, που το δικαιούται, µε βάση τον νόµο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Κατ’ αρχάς, να ξεχωρίσουµε τα πρό-
τυπα από τα πειραµατικά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Αυτά που σας είπα είναι πει-
ραµατικά, κύριε Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Όχι και στην ερώτησή σας και στην το-
ποθέτησή σας τα µπερδεύετε λίγο. Άλλο τα πρότυπα, άλλο τα
πειραµατικά. 

Δεύτερον, υπάρχουν γύρω στα εξήντα τέτοια σχολεία σε όλη
την Ελλάδα, είναι περίπου πενήντα σχολεία. Κατ’ αρχάς, ξέρετε
ότι φέτος ότι το Ράλλειο δεν έχει κάνει καµµία τέτοια αίτηση.
Όλα αυτά που λέτε είναι στον αέρα, γιατί το Ράλλειο δεν έκανε
αίτηση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ο Σύλλογος Γονέων και Κη-
δεµόνων…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Όχι, αφήστε τον Σύλλογο Γονέων και
Κηδεµόνων. Υπάρχει µία διαδικασία αίτησης. Τώρα εδώ λέτε ότι
εµείς δεν είπαµε «ναι» στο Ράλλειο, όταν το ίδιο το Ράλλειο δεν
έχει κάνει αίτηση. Δεν το καταλαβαίνω, αλλά δεν πειράζει. 

Αυτό που θέλω να καταλάβω εγώ είναι η έννοια της δικαιοσύ-
νης που προωθείτε. Εσείς λέτε ότι τα παιδιά που ήδη είναι στο
δηµοτικό είναι δίκαιο να αποκλείουν τα υπόλοιπα. Αυτό λέτε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Αν ισχύει για κάποια άλλα… 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Αφήστε µε να τελειώσω. Δεν σας διέ-
κοψα εγώ. 

Λέω ότι αυτή τη στιγµή τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι πρέπει
να πάρεις όλα τα παιδιά που είναι στο δηµοτικό. Άρα, µπορεί και
να µην πας καθόλου σε κλήρωση παιδιών που θέλουν να πάνε
από άλλα σχολεία στο πειραµατικό. Αυτό, όπως καταλαβαίνετε,
µε τη δική σας λογική, δεν έχει καµµία σχέση µε την αριστεία.
Υπονοµεύει τη δική σας λογική της αριστείας. 

Λέω, λοιπόν, ότι πρέπει να νοµοθετήσουµε –και συµφωνώ µε
αυτό- κάτι το οποίο είναι πιο δίκαιο από αυτό που υπάρχει σή-
µερα. Σε αυτό, όντως, θα προχωρήσουµε. Θα καταθέσουµε
ούτως ή άλλως ένα νοµοσχέδιο. Τώρα έχει πάει στην Κεντρική
Νοµοπαρασκευαστική Επιτροπή, για το Ιόνιο και τα Γιάννενα. Και
ελπίζω να καταφέρουµε…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, αίτηση πάν-
τως έχει κάνει το Ράλλειο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Δεν έχει έρθει στο Υπουργείο. Πάντως
υπάρχει µία διαδικασία. Ούτε η ΔΕΠΠΣ µας λέει ότι έχει κάνει αί-
τηση. Νοµίζω ότι δεν έχετε λόγο ούτε εσείς να εκτεθείτε για
αυτό. Τουλάχιστον, οι υπηρεσίες…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ξέρω ότι έχει κάνει. Γι’ αυτό
σας το λέω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ωραία. Φαίνεται ότι χάθηκε κάπου στη
µέση. Τι να σας πω; Πάντως, ας ξεχωρίσουµε αυτό το γραφει-
οκρατικό ζήτηµα από το ζήτηµα ουσίας που είναι ένα θέµα δι-
καιοσύνης. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 1803/12-6-2018 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Επικρατείας της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Νίκης Κεραµέως προς τον Υπουργό Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Στον αέρα το έργο της
επιτροπής για τη µελέτη των οικονοµικών της εκπαίδευσης». 

Κυρία Κεραµέως, έχετε τον λόγο για να αναπτύξετε την επί-
καιρη ερώτηση.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, εισαγωγικά θα ήθελα να αναφέρω για λόγους

τάξης ότι η ερώτηση αυτή πρώτα κατατέθηκε ως απλή ερώτηση,
πριν από εννέα µήνες, τον Σεπτέµβριο του 2017. Δυστυχώς,
όµως, δεν απαντήσατε ποτέ. Εξ ου και µετατράπηκε σε επίκαιρη
ερώτηση, την οποία συζητούµε σήµερα.

Κύριε Υπουργέ, στις 10 Φεβρουαρίου 2017, πριν από σχεδόν
ενάµιση χρόνο, ο Πρωθυπουργός ανακοίνωσε µε τυµπανοκρου-
σίες τη συγκρότηση µιας επιτροπής για τη µελέτη των οικονοµι-
κών της εκπαίδευσης. Μάλιστα, σε ένα πανηγυρικό, θα έλεγα,
κλίµα συµµετείχε και στην εναρκτήρια συνεδρίαση αυτής της επι-
τροπής. 

Στην επιτροπή αυτή ανατέθηκε, ως βασικό έργο, να συγκρίνει
τις παροχές και τις αντίστοιχες δαπάνες των εκπαιδευτικών συ-
στηµάτων της Ευρώπης και να αξιοποιήσει τα σχετικά πορί-
σµατα, ως εργαλείο για τη διαχείριση των εκπαιδευτικών
αναγκών της χώρας µας. 

Ζητήσατε τότε την πολιτική συναίνεση των κοµµάτων για τη
συγκρότηση της επιτροπής και η Νέα Δηµοκρατία, ως υπεύθυνη
πολιτική δύναµη, συναίνεσε µε προθυµία και υπέδειξε έγκυρους
επιστήµονες, ειδικούς επί του θέµατος, χωρίς καµµία υστερο-
βουλία. Και αν θυµάµαι καλά, νοµίζω ότι όλα τα κόµµατα της Αν-
τιπολίτευσης συναίνεσαν πλην δύο. 

Και είχατε δηλώσει, κύριε Υπουργέ, εσείς ο ίδιος ότι µέχρι τον
Ιούνιο του 2017, δηλαδή πριν από έναν χρόνο, θα είχαν προκύψει
τα πρώτα αποτελέσµατα του έργου της επιτροπής και ότι σε διά-
στηµα τριών ετών θα έκλειναν και οι ψαλίδες, τουλάχιστον ως
προς τις ανελαστικές δαπάνες. 

Ερωτώ, λοιπόν, δεδοµένου ότι έχει περάσει ένας χρόνος από
τότε που είχατε εκτιµήσει τα πορίσµατα, σε ποιο στάδιο βρίσκε-
ται αυτή τη στιγµή το έργο της επιτροπής, ποια είναι τα επόµενα
βήµατα, ποιος είναι ο προγραµµατισµός της και πότε αναµένεται
να πληρωθεί το έργο της. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
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τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, βλέπετε και οι ερω-
τώντες και εµείς είµαστε πολύ πιο σύντοµοι σε αυτές τις
ερωτήσεις από ό,τι ήµασταν πριν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): «Τρένο» πάνε οι ερω-
τήσεις τώρα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Εντάξει, απλώς µας µαλώσατε λίγο
στην αρχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μα, ήµουν υποχρεω-
µένος γιατί φλυαρήσατε, κύριε Υπουργέ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Κυρία Κεραµέως, σας ευχαριστώ για
την ερώτηση, γιατί µου δίνει µια ευκαιρία να σας πω τι έχει κάνει
η επιτροπή µέχρι σήµερα. 

Υπάρχει κάτι στην τοποθέτησή σας που δεν ισχύει. Είναι η σύγ-
κριση µε αυτά που δαπανώνται σε άλλες χώρες της Ευρώπης.
Δεν ήταν στους σκοπούς µας, αλλά είχαµε πει ότι αν µπορού-
σαµε να το µελετήσουµε, θα ήταν πολύ καλό να το κάνουµε.
Εξάλλου, είναι και στις εκθέσεις του ΟΟΣΑ και δεν χρειάζεται να
κάνουµε και εµείς µια πρόσθετη δουλειά. 

Κοιτάξτε, έχουµε όντως πολλά αποτελέσµατα, τα οποία απορ-
ρέουν από την επεξεργασία των στοιχείων µέσω κάποιων µαθη-
µατικών µοντέλων. Έχουµε κάνει προσοµοίωση και αποτύπωση
σε πέντε χιλιάδες πενήντα τέσσερις σχολικές µονάδες προσχο-
λικής αγωγής και σε τέσσερις χιλιάδες διακόσιες οκτώ σχολικές
µονάδες δηµοτικών. 

Αυτό µας έβγαλε πολύ ενδιαφέροντα αποτελέσµατα που
έχουν σχέση µε το τι σηµαίνει το σχολείο ως οικονοµική µονάδα,
όχι ως παιδαγωγική µονάδα. Και βλέπει κανείς και τις διαφορο-
ποιήσεις ως προς τα κόστη, ως προς τις απαιτήσεις της τοπικής
κοινωνίας, ως προς την υλικοτεχνική υποδοµή και τα λοιπά. 

Άρα, έχουµε ολοκληρώσει τη µελέτη εννιά χιλιάδων διακοσίων
εξήντα δύο σχολικών µονάδων σε όλη την Ελλάδα. Και το επό-
µενο βήµα, που ήδη αρχίσαµε εδώ και πολύ καιρό, είναι η δευτε-
ροβάθµια εκπαίδευση. 

Εκείνο που θέλω τώρα να γνωρίζετε -και κάνω µία παρένθεση,
για να υπογραµµίσω αυτό που είπε η κ. Κεραµέως, ότι πράγµατι
έγινε µία έκκληση στα κόµµατα και τα κόµµατα, εκτός από δύο,
υπέδειξαν εµπειρογνώµονες- είναι ότι εµείς σεβαστήκαµε πραγ-
µατικά αυτή την κίνηση των κοµµάτων και ουδέποτε έχουµε απο-
καλέσει τους συναδέλφους που συµµετέχουν σε αυτή την
επιτροπή -ας πούµε- εκπροσώπους του τάδε κόµµατος ή του
δείνα κόµµατος. Και υπάρχει –νοµίζω- µία εξαιρετική συνεργα-
σία. 

Κοιτάξτε, όµως, κάτι πρόσθετο που νοµίζω ότι έχει ωφελήσει
όλους µας: Αυτό είναι ότι αυτές οι επεξεργασίες ήταν εξαιρετικά
χρήσιµες στις συζητήσεις που κάνουµε µε τους θεσµούς. Διότι
υπήρξε από τους θεσµούς µία διάσταση στις διαπραγµατεύσεις
µας, η οποία δεν βασιζόταν σε σοβαρές και σωστές επεξεργα-
σίες. Και νοµίζω ότι και οι ίδιοι δέχθηκαν τα αποτελέσµατα των
δικών µας επεξεργασιών και άρα τα θέµατα της εκπαίδευσης
επηρεάστηκαν πολύ λίγο από τις διαπραγµατεύσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Επίσης –και αυτό έχει σηµασία- αυτές οι επεξεργασίες ήταν
πάρα πολύ χρήσιµες στην έκθεση του ΟΟΣΑ που µας κατατέ-
θηκε το 2018. Αν θέλετε, µπορώ να σας πω στη συνέχεια για
αυτό. 

Θα ήθελα, όµως, να πω και κάτι άλλο: Αυτές οι επεξεργασίες
έπαιξαν καθοριστικό ρόλο στο αναπτυξιακό σχέδιο το οποίο έχει
κατατεθεί και δηµοσιοποιηθεί και στο οποίο, όπως είµαι σίγου-
ρος ότι έχετε δει, υπάρχει σαφέστατη συµφωνία –αυτό σηµαίνει
συµφωνία και µε τους θεσµούς- για την αύξηση της χρηµατοδό-
τησης στην εκπαίδευση, αλλά και για τους µόνιµους διορισµούς. 

Θέλω να σας πω ότι αυτά, είναι λίγες από τις θετικές επιπτώ-
σεις αυτών των επεξεργασιών. Όπως γνωρίζετε, η επιτροπή έχει
τριετή ορίζοντα και θα προσπαθήσουµε και τα στοιχεία της δευ-
τεροβάθµιας εκπαίδευσης να τα ενσωµατώσουµε στην προσο-
µοίωση που έχουµε κάνει, για να καταλήξουµε σε ένα συνολικό

πόρισµα, το οποίο θα παρουσιάσουµε.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Κυρία Κεραµέως, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, οµολογώ ότι εκπλήσσοµαι µε την απάντησή

σας, γιατί µιλήσατε για κάποια πορίσµατα τα οποία, πρώτον, δεν
έχουν δοθεί στη δηµοσιότητα ως πορίσµατα -εγώ δεν το ήξερα
και πιστέψτε µε, ακολουθώ πολύ στενά την επικαιρότητα του
Υπουργείου σας- και θεωρώ ότι, εφόσον έχουν ολοκληρωθεί,
τουλάχιστον, τα πορίσµατα της πρωτοβάθµιας, θα έπρεπε αυτά
να δοθούν στη δηµοσιότητα. Σας παρακαλώ θερµά, εκ µέρους
της Νέας Δηµοκρατίας, να τα καταθέσετε στη δηµοσιότητα. 

Δεύτερον, εκπλήσσοµαι διότι, εξ όσων γνωρίζω, η συγκεκρι-
µένη επιτροπή έχει συνεδριάσει µόλις δύο φορές από τότε που
συστάθηκε, πέρα από την πρώτη, την εναρκτήρια συνεδρίαση.
Εάν τα στοιχεία µου είναι σωστά, έχει συνεδριάσει µία φορά τον
Απρίλιο του 2017 και µία φορά τον Νοέµβριο του 2017. Και µάλι-
στα, ήταν να συνεδριάσει τον Δεκέµβριο του 2017 για να συζη-
τηθούν τα πορίσµατα της δευτεροβάθµιας. Αναβλήθηκε αυτή η
συνεδρίαση. Έχουν περάσει επτά µήνες και δεν έχει συνεδριάσει
εκ νέου. Άρα, αναρωτιέµαι πώς έχουν γίνει αυτά που λέτε, δεδο-
µένου ότι η επιτροπή έχει συνεδριάσει µόνο δύο φορές. 

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να ρωτήσω ποιος είναι ο προγραµ-
µατισµός. Γιατί αναβλήθηκε η συνεδρίαση του Δεκεµβρίου, που
αφορά ακριβώς τα πορίσµατα, που µας είπατε προηγουµένως;
Πότε θα γίνουν οι επιπλέον συνεδριάσεις; Σκοπός είναι να συνε-
δριάζει µία ή δύο φορές τον χρόνο αυτή η επιτροπή; 

Τρίτον, εκπλήσσοµαι και για έναν άλλο λόγο. Εδώ και ενάµιση
χρόνο έχουν γίνει νόµος του κράτους περίπου πέντε νοµοθετή-
µατα του Υπουργείου Παιδείας. Σε αυτά τα νοµοθετήµατα, όχι
µόνον δεν έχουµε δει να ενσωµατώνονται αυτά τα πορίσµατα,
αλλά το αντίθετο. Έχουµε δει το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους
να επισηµαίνει διαρκώς ότι οι ρυθµίσεις που φέρνετε είναι ακο-
στολόγητες, να επισηµαίνει ότι δεν είναι σε θέση να υπολογίσει
το κόστος, επειδή ακριβώς το Υπουργείο δεν έχει προσκοµίσει
στοιχεία. Και βεβαίως, ξέρετε ότι στο διάστηµα αυτό ψηφίστηκεο
προϋπολογισµός του 2018, στον οποίο δεν καταλάβαµε ότι
υπάρχει κάποια συγκεκριµένη ενσωµάτωση πορισµάτων της επι-
τροπής αυτής.

Το λέω αυτό, πρώτον, διότι ο Πρωθυπουργός στην εναρκτήρια
συνεδρίαση της επιτροπής είχε πει πρώτα απ’ όλα, ότι δεν µιλάει
για πλαστή συναίνεση, που έχει κοντά ποδάρια. Άρα θα θέλαµε
πραγµατικά και εµείς, να πρόκειται για µία ουσιαστική συναίνεση.
Δεύτερον, επειδή είχε δεσµευθεί ότι θα αξιοποιήσει το πόρισµα
της επιτροπής. 

Ερωτώ, κύριε Υπουργέ: Πότε θα το αξιοποιήσει; Όταν θα έχει
ολοκληρωθεί η ψήφιση όλης της νοµοθετικής ύλης του Υπουρ-
γείου; Όταν θα έχετε φέρει προς ψήφιση και άλλες ακοστολό-
γητες ρυθµίσεις; Νοµίζω ότι αναµένονται κάποιες απαντήσεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Έχετε µια ιδιαίτερη προσήλωση στα
διαδικαστικά. Καταλαβαίνω ότι αυτό το κάνετε, γιατί δεν µπο-
ρείτε να µπείτε σε θέµατα ουσίας. Θα το προσπεράσω. Απλώς,
θέλω να σας πω ότι οι αποτελεσµατικές επιτροπές, όπως γνωρί-
ζετε, δεν συνεδριάζουν σε ολοµέλεια. Συνεδριάζουν µε οµάδες
εργασίας. Αυτό είναι µια πολύ βασική αρχή, αν θέλεις να λειτουρ-
γήσει µία επιτροπή. Μια επιτροπή µε είκοσι πέντε µέλη δεν µπο-
ρεί να λειτουργήσει. Λειτουργεί µια στο τόσο, για να συζητήσει
και να επικυρώσει,θέµατα που έχουν οι οµάδες εργασίας.

Όσον αφορά το δεύτερο θέµα που θέσατε, εµείς θέλουµε να
πάµε σε ένα πόρισµα, το οποίο έχει και προτάσεις. Εµείς έχουµε
κάνει την επεξεργασία των στοιχείων και πιστέψτε µε, ότι αποτέ-
λεσµα της καλής δουλειάς που έχει γίνει είναι η ειδική συµφωνία
που έχουµε συνάψει µε την ΕΛΣΤΑΤ -η ΕΛΣΤΑΤ δεν συνάπτει
συµφωνίες, χωρίς να θεωρεί ότι έχει έναν σοβαρό συνοµιλητή
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απέναντί της- ακριβώς για να βοηθηθούµε αµφότεροι για την
επεξεργασία αυτών των στοιχείων. Επιµένω στη λέξη «επεξερ-
γασία», διότι στη χώρα µας το µεγάλο πρόβληµα δεν είναι τα
στοιχεία. Είναι η εγκυρότητά τους και κυρίως η επεξεργασία
τους.

Καταλαβαίνω στο θέµα της πολιτικής αντιπαράθεσης να λέ-
γονται και κάποιες κουβέντες παραπάνω, αλλά δεν µπορείτε να
λέτε ότι το Γενικό Λογιστήριο επιστρέφει συνέχεια πίσω ακοστο-
λόγητα κ.λπ.. Αν έχετε κάποια στοιχεία, να τα…

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: «Αναφέρει» είπα. Δεν είπα «επιστρέφει».
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): «Αναφέρει». Ξέρετε, ακοστολόγητα
δεν µπορούν να περάσουν από τη Βουλή. Το ξέρετε καλύτερα
από εµένα. Άρα, δεν είναι «αναφέρει». Σηµαίνει ότι, αν δεν είναι,
θα το επιστρέψει ή το Υπουργείο θα το πάρει πίσω. Δεν υπάρχει
άλλος κοινοβουλευτικός τρόπος.

Κοιτάξτε, όµως: Θυµάστε τον Φεβρουάριο τη διάταξη για τη
δίχρονη υποχρεωτική προσχολική εκπαίδευση; Θυµάστε ότι δεν
την είχατε ψηφίσει κιόλας.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: «Παρών» είχαµε ψηφίσει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Το «παρών» δεν σηµαίνει «ψηφίζω».
Σηµαίνει «σηκώνω το χέρι µου στο ερώτηµα ποιος είναι παρών»,
αλλά δεν σηµαίνει «συµφωνώ». Μια διάταξη, στην οποία εσείς
δεν συµφωνείτε, δεν έγινε επειδή µας έπιασε µια µανία να πούµε:
«Ωραία, δεν κάνουµε και τη δίχρονη προσχολική εκπαίδευση
υποχρεωτική;». Είναι µε βάση πάρα πολύ συγκεκριµένη κοστο-
λόγηση και πάρα πολύ συγκεκριµένο προγραµµατισµό και ακρι-
βώς αυτό θα ξεδιπλωθεί σε τρία χρόνια. ‘Οπωςξέρετε, εκατόν
ογδόντα τέσσερις δήµοι έχουν ήδη συµφωνήσει, έχουν ολοκλη-
ρωθεί οι εγγραφές και από τον Σεπτέµβριο αρχίζει.

Το δεύτερο: Ξέρετε όλη την επεξεργασία που έχουµε στο µε-
ταρρυθµιστικό σχέδιο για συνέργειες ανάµεσα στα πανεπιστήµια
και τα ΤΕΙ. Είναι συνέργειες. Είναι λάθος να λέµε ότι «πανεπιστη-
µιοποιούνται» τα ΤΕΙ ή συγχωνεύονται ή καταργούνται κ.λπ..
Είναι ένα σύνθετο µεταρρυθµιστικό σχέδιο, που έχει σχέση µ’
αυτήν την πολιτική των συνεργειών και ταυτόχρονα την ίδρυση
νέων τµηµάτων. Αυτό νοµίζετε ότι δεν βασίζεται σε κάποιες µε-
λέτες και ότι έτσι το κάνουµε, γιατί κάποιοι µας λένε να το κά-
νουµε; Δεν είναι έτσι τα πράγµατα. Άρα, το γεγονός… 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Να µας τις δώσετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Βεβαίως. Ορισµένες σάς τις έχουµε
δώσει. Απλώς µετά, λέτε «µας τις δώσατε αργά». Μονά-ζυγά χά-
νουµε, απ’ ό,τι φαίνεται, αλλά δεν µπορεί να γίνεται αυτό.

Αυτό που θέλω να σας πω είναι ότι οι συζητήσεις µε τους θε-
σµούς, η έκθεση του ΟΟΣΑ του 2018, µια δραµατικά διαφορετική
έκθεση από την έκθεση του ΟΟΣΑ του 2011, οι συζητήσεις που
γίνονται ως προς το αναπτυξιακό µε τις συγκεκριµένες διατυπώ-
σεις, οι ρυθµίσεις για την υποχρεωτική δίχρονη προσχολική εκ-
παίδευση, το µεταρρυθµιστικό σχέδιο για την ανώτατη
εκπαίδευση, όλα αυτά βασίζονται και σε οικονοµικές µελέτες.
Πυρήνας αυτών των οικονοµικών επεξεργασιών είναι η συγκε-
κριµένη επιτροπή, την οποία και δηµόσια θα ήθελα να ευχαρι-

στήσω.
Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τέταρτη µε αριθµό 1752/5-6-

2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθη-
νών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Όλγας Κεφαλογιάννη προς τον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, µε θέµα:
«“Σχολή Διοίκησης Επιχειρήσεων και Τουριστικών Σπουδών”.
Ακόµα µία εκκρεµότητα της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ», δεν συ-
ζητείται, ύστερα από συνεννόηση του Υπουργού κ. Κωνσταντίνου
Γαβρόγλου µε την κ. Όλγα Κεφαλογιάννη.

Η δεύτερη µε αριθµό 1845/21-6-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς
τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε θέµα: «Ένταξη
έργου β’ φάσης επέκτασης δικτύου διανοµής τηλεθέρµανσης
Μεγαλόπολης Αρκαδίας», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
Αναπληρωτή Υπουργού κ. Αλέξανδρου Χαρίτση.

Η πρώτη µε αριθµό 4297/12-3-2018 ερώτηση του κύκλου των
αναφορών-ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Δηµοκρατι-
κής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Γεωργίου - Δηµητρίου
Καρρά προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, σχετικά µε
τις προθέσεις της Κυβέρνησης των ΗΠΑ να επιβάλει εισαγωγι-
κούς δασµούς και τις επιπτώσεις του µέτρου στις ελληνικές εξα-
γωγές, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Αναπληρωτή
Υπουργού κ. Αλέξανδρου Χαρίτση.

Η τρίτη µε αριθµό 1773/8-6-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Γεωργίου - Δηµητρίου Καρρά προς τον
Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε θέµα: «Ανατρέπει η Κυ-
βέρνηση, προς χάριν των πιστωτών, το νοµοθετηµένο δίχτυ προ-
στασίας της παύσης παραγωγής τόκων των οφειλών των
υπερχρεωµένων νοικοκυριών;», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµα-
τος του Υφυπουργού Οικονοµίας και Ανάπτυξης κ. Στέργιου Πι-
τσιόρλα, εξαιτίας ανειληµµένων υποχρεώσεων.

Η πέµπτη µε αριθµό 1741/4-6-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεν-
τρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα «Περί της νοµιµότητας αδειοδότησης του
Μεταλλείου Σκουριών», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Γεωργίου Σταθάκη,
ο οποίος βρίσκεται σε κυβερνητική αποστολή στο εξωτερικό.

Η δεύτερη µε αριθµό 6058/17-5-2018 ερώτηση του κύκλου των
αναφορών-ερωτήσεων του Βουλευτή Ηλείας της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννη Κουτσούκου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Απειλεί η ΔΕΗ
τους ΤΟΕΒ µε διακοπή ρεύµατος - σε κίνδυνο οι καλλιέργειες»,
δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας κ. Γεωργίου Σταθάκη, ο οποίος βρίσκεται σε
κυβερνητική αποστολή στο εξωτερικό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ
Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 19/13/2-3-2018 επίκαιρη επερώ-

τηση των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας κ.κ. Γεωργίου Γε-
ωργαντά, Ιωάννη Ανδριανού, Ιωάννη Κεφαλογιάννη, Μαρίας
Αντωνίου, Όλγας Κεφαλογιάννη, Χαράλαµπου Αθανασίου,
Σάββα Αναστασιάδη, Έλενας Ράπτη, Εµµανουήλ (Μάνου) Κόν-
σολα, Θεοδώρας (Ντόρας) Μπακογιάννη, Κωνσταντίνου Σκρέκα,
Άννας - Μισέλ Ασηµακοπούλου, Σπυρίδωνος - Αδώνιδος Γεωρ-
γιάδη, Κωνσταντίνου Τζαβάρα, Κωνσταντίνου Βλάση, Αικατερί-
νης Μάρκου, Γεωργίου Καρασµάνη, Φωτεινής Αραµπατζή,
Θεόδωρου Φορτσάκη, Στέργιου Γιαννάκη, Αθανασίου Καββαδά,
Αναστασίου (Τάσου) Δηµοσχάκη, Γεωργίου Κουµουτσάκου,
Μαυρουδή (Μάκη) Βορίδη, Θεοδώρου Καράογλου, Άννας Καρα-
µανλή, Μάξιµου Χαρακόπουλου, Δηµητρίου Σταµάτη, Γεωργίου
Βλάχου, Χρήστου Μπουκώρου, Βασιλείου Οικονόµου, Βασιλείου
Γιόγιακα, Γεωργίου Κασαπίδη, Σταύρου Καλαφάτη, Αθανασίου
Δαβάκη, Κωνσταντίνου Τσιάρα και Ελευθερίου Αυγενάκη προς
την Υπουργό Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε θέµα: «Με
φωτογραφικό άλµπουµ των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µοιάζουν οι προκη-
ρύξεις επιτελικών στελεχών του δηµοσίου».

Τον λόγο έχει ο πρώτος επερωτών Βουλευτής Κιλκίς της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Γεώργιος Γεωργαντάς, για δέκα λεπτά. 

Ορίστε, κύριε Γεωργαντά, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ. 
Νοµίζω ότι σήµερα θα είναι µια ευκαιρία, η Κυβέρνηση διά της

Υπουργού Διοικητικής Ανασυγκρότησης, να απαντήσει σε πολύ
σοβαρά ερωτήµατα και ζητήµατα, τα οποία έχουν ανακύψει κατά
τη διαδικασία επιλογής των διοικητικών και τοµεακών γραµµα-
τέων και όχι µόνο. Γιατί, κυρία Υπουργέ, κάποια στιγµή, τα ψέ-
µατα τελειώνουν και η φρασεολογία πρέπει να υποκατασταθεί
από συγκεκριµένα επιχειρήµατα και συγκεκριµένες απαντήσεις
επί συγκεκριµένων θεµάτων. 

Μια κουβέντα για τον ν.4369/2016. Ο περίφηµος νόµος των
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ περί αποκοµµατικοποίησης της δηµόσιας διοίκη-
σης είχε δυο στοιχεία: Το ένα ότι έπρεπε η επιλογή όλων πλέον
των γενικών και διοικητικών γραµµατέων, αλλά και των προ-
έδρων οργανισµών, των προέδρων διοικητικών συµβουλίων νο-
σοκοµείων, των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου, των
νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου να γίνει από το Μητρώο
Επιτελικών Στελεχών του Δηµοσίου, στο οποίο βέβαια, είχαν δι-
καίωµα να συµµετέχουν και ιδιώτες. 

Πότε έπρεπε να αρχίσει να εφαρµόζεται αυτό; Έπρεπε, σύµ-
φωνα µε τον νόµο να αρχίσει να εφαρµόζεται, να λειτουργεί το
µητρώο από το καλοκαίρι του 2016. Ξεκίνησε το φθινόπωρο του
2016. Τι σηµαίνει αυτό για έναν καλοπροαίρετο πολίτη; Ότι από
το φθινόπωρο του 2016 και µετά, όποια θέση κενώνεται από τις
παλαιές, αυτές που προανέφερα, των νοµικών προσώπων ιδίως,
θα έπρεπε να καλυφθεί µέσα από τη διαδικασία επιλογής από το
Μητρώο Επιτελικών Στελεχών του Δηµοσίου. 

Παρατήρηση πρώτη και πρόκληση. Κυρία Υπουργέ, από τότε
που λειτουργεί το µητρώο, από τον Σεπτέµβριο του 2016 µέχρι
σήµερα, που πάµε να συµπληρώσουµε δυο χρόνια πείτε µου αν
προκηρύξατε οποιαδήποτε θέση από τις προβλεπόµενες στο
σχετικό άρθρο του ν.4369 από τη διαδικασία αυτή. Δηλαδή, για
να καταλάβει ο κόσµος, τους διοικητές των νοσοκοµείων για πα-
ράδειγµα ή οποιαδήποτε άλλη θέση την προκηρύξατε µέσα από
το Μητρώο Στελεχών του Δηµοσίου ή επιλέξατε να βάλετε κά-
ποιους, που έχουν γνώση και εµπειρία στα βουλκανιζατέρ; Δεν
εφαρµόστηκε ο νόµος, µέχρι σήµερα. Θέλω µια περίπτωση, για
την οποία σε όποιες θέσεις, που είναι τουλάχιστον δεκάδες
αυτές που καλύφθηκαν αυτό το διάστηµα -δεν µπορώ να τις
ξέρω- χρησιµοποιήσατε τον νόµο. Αυτό για να καταλάβουµε την
υποκρισία σας επί του ν.4369/2016. 

Δεύτερον, αυτός ο νόµος προέβλεπε κάτι συγκεκριµένο στο
τέλος. Είναι ένα παραµύθι όλη η ιστορία περί αποκοµµατικοποί-
ησης. Την τελική επιλογή ανάµεσα στους τρεις επικρατέστερους
την κάνει ο Υπουργός. Ο Υπουργός διαλέγει τον γενικό και το-
µεακό γραµµατέα. Δεν τον διαλέγει το ΑΣΕΠ. 

Δεύτερον, δεν είναι το ΑΣΕΠ αυτό που κάνει την επιλογή. Είναι

µια επιτροπή, που λειτουργεί στο ΑΣΕΠ. Αλλά όσον αφορά την
εννεαµελή αυτή επιτροπή, τρία µέλη είναι από το ΑΣΕΠ και οι
υπόλοιποι έξι, κάποιοι εξ αυτών ή µε άµεσο ή µε έµµεσο τρόπο
έχουν σχέση εξάρτησης από την Κυβέρνηση.

όµως, ποιο ήταν το σκάνδαλο, για το οποίο µιλάµε σήµερα
εδώ; Οι προκηρύξεις. Δεν προέβλεψε ο νόµος, σκοπίµως, βε-
βαίως, µια αρχή, η οποία µε έναν ενιαίο και οµοιογενή τρόπο θα
βγάλει τις προκηρύξεις, που είναι αναγκαίες για τόσο υψηλές θέ-
σεις, τα γενικά χαρακτηριστικά, τα προσόντα που πρέπει κάποιος
να έχει για να αναλάβει γενικός γραµµατέας σε ένα Υπουργείο. 

Δεν το έκανε µια τρίτη αρχή για όλα τα Υπουργεία. Το έκανε
το κάθε Υπουργείο για τον εαυτό του. Όταν το κάνει το κάθε
Υπουργείο, το κάνει δηλαδή ποιος; Όχι ο Υπουργός, προφανώς,
αλλά ο γενικός του γραµµατέας. Ο γενικός γραµµατέας του
Υπουργείου έκανε την προκήρυξη.

Ξέρετε, όµως, ποιο είναι το ωραίο; Ότι ο ίδιος ο γενικός γραµ-
µατέας σε πάρα πολλές περιπτώσεις -κι έχω τα ονόµατα- ήταν
και ο ίδιος υποψήφιος. Δηλαδή έκανε την προκήρυξη, αλλά δεν
του απαγόρευε κανείς να είναι υποψήφιος είτε ο ίδιος είτε σε
άλλο Υπουργείο, όπου συνεννοούνταν µε τον γραµµατέα του
άλλου Υπουργείου, για να «φωτογραφίσουν» τις θέσεις. Και έχω
τέτοιες περιπτώσεις, πολλές τέτοιες περιπτώσεις για τις οποίες
θέλω απαντήσεις. Ο γραµµατέας, λοιπόν, έκανε την προκήρυξη,
στην οποία συµµετείχε ο ίδιος.

Όµως δεν τους έφτανε αυτό. Έπρεπε να σιγουρέψουν ότι
στους τρεις επικρατέστερους θα πάει ο δικός τους. Τι άλλο έκα-
ναν; Προσπάθησαν να εργαλειοποιήσουν το ΑΣΕΠ. Προσπάθη-
σαν -και µέχρι έναν βαθµό πέτυχαν µε τις πιέσεις που άσκησαν-
και πήραν από το ΑΣΕΠ -εάν είναι δυνατόν!- οι Υπουργοί -τέσσε-
ρις τουλάχιστον Υπουργοί- τα αντίγραφα από τα στοιχεία των
φακέλων των συνυποψηφίων, όλων των υποψηφίων. Δηλαδή ο
γραµµατέας του Υπουργείου ήθελε να ξέρει και ποιοι άλλοι είναι
υποψήφιοι.

Στην ερώτηση που έκανα στην κ. Γεροβασίλη γι’ αυτό το θέµα,
δυστυχώς, δεν µου απάντησε και βεβαίως, υποχρεώθηκα να πάω
στο ΑΣΕΠ. Ήταν δυσάρεστο για εµένα να πάω στο ΑΣΕΠ, γιατί
όλες οι πολιτικές δυνάµεις φρόντισαν τα προηγούµενα χρόνια
να κρατήσουν έξω από αυτήν την αντιδικία το ΑΣΕΠ. Όµως, πήγα
και ξέρετε τι µου απάντησε το ΑΣΕΠ; Θα το καταθέσω για τα
Πρακτικά.

Πρώτον, ότι έστειλε απάντηση, µε βάση την ερώτησή µου στην
κ. Γεροβασίλη, στην οποία λέει ότι µετά από αιτήµατα των
Υπουργών, έστειλε τους φακέλους σε τέσσερα Υπουργεία για
όλους τους υποψηφίους και σε όλα τα άλλα Υπουργεία απλά τα
ονόµατα των υποψηφίων. Και αυτό παράβαση είναι. Η κ. Γερο-
βασίλη, αυτήν την απάντηση την κρατούσε στο συρτάρι της.
Αναγκάστηκα να πάω να την πάρω εγώ. Και σας ρωτώ: Προβλέ-
πεται αυτό από τη διαδικασία; Δεν την κάνει διαβλητή; Δεν την
κάνει ακυρωτέα; Δεν δηµιουργεί θέµατα προσωπικών δεδοµένων
το να κυκλοφορούν τα στοιχεία των υποψηφίων στα Υπουργεία;
Και ποιοι είναι οι τέσσερις Υπουργοί; Να το ακούσουµε σήµερα.
Δεν απαντάει επί αυτού.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Γεωργαντάς κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα απάντηση, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έρχεται, λοιπόν, η τεχνική βοήθεια από τη Γαλλία, και είµαι
στη δυσάρεστη θέση να πω ότι η συγκεκριµένη διαδικασία είναι
το «Βατερλό» της ελληνογαλλικής συνεργασίας στο θέµα της δη-
µόσιας διοίκησης, και λέει: «Εντοπίσαµε κάτι αστοχίες, που υπήρ-
χαν και επειδή της εντοπίσαµε, τις διορθώνουµε σε είκοσι δύο
προκηρύξεις». Ξέρετε τι θα σας δείξω τώρα, κύριοι συνάδελφοι;
Δύο προκηρύξεις, που δεν ακυρώθηκαν. Δεν είναι µέσα σε αυτές
τις είκοσι δύο, που χθες ανέφερε η «ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΤΩΝ ΣΥΝΤΑ-
ΚΤΩΝ».

Θα καταθέσω για τα Πρακτικά το χθεσινό φύλλο από την
«ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΤΩΝ ΣΥΝΤΑΚΤΩΝ».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Γεωργαντάς κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
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Αυτές οι δύο, λοιπόν, καλές προκηρύξεις, οι οποίες πρέπει να
προχωρήσουν, είναι δύο προκηρύξεις από τις οποίες η µία στα
απαραίτητα προσόντα -στα απαραίτητα, το προσθέτω- λέει:
«Άσκηση καθηκόντων σε θέση ευθύνης κατηγορίας ειδικών θέ-
σεων Α’ Βαθµού για ένα έτος στο δηµόσιο, πενταετής εργασιακή
εµπειρία στον δηµόσιο ή στον ιδιωτικό τοµέα, συναφής µε τα κα-
θήκοντα της θέσης, πενταετής άσκηση δικηγορίας, µε εµπειρία
στα θέµατα δηµοσίου δικαίου». Όλα τα ανωτέρω:δηλαδή η ειδική
θέση, η εµπειρία σε ειδική θέση, που είναι η θέση του γενικού
γραµµατέα, η εργασιακή εµπειρία και η άσκηση δικηγορίας -όλα
τα ανωτέρω- θα πρέπει να συντρέχουν σωρευτικά. Ξέρετε για
ποια θέση µιλάµε, όπου απαιτείται πενταετής άσκηση δικηγο-
ρίας, σε σχέση µε το δηµόσιο δίκαιο; Μιλάµε για τη θέση του δι-
οικητικού γραµµατέα του Υπουργείου Τουρισµού. Την καταθέτω
για τα Πρακτικά. Δεν είναι στις προς ακύρωση. Θεωρήθηκε µια
πολύ καλή προκήρυξη, που πρέπει να προχωρήσει. Και πρέπει
να προχωρήσει, γιατί κιόλας στο θέµα των αγγλικών, ξέρετε, που
καταλαβαίνετε ότι µιλάµε για γραµµατέα Τουρισµού και θα θέ-
λαµε καλή γνώση αγγλικών, λέει «απλή γνώση αγγλικών».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Γεωργαντάς κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα προκήρυξη, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να σας πω και µια άλλη ωραία προκήρυξη, η οποία δεν είναι
σε αυτές που επαναπροκηρύσσονται; Η άλλη πολύ ωραία προ-
κήρυξη είναι για τον διοικητικό γραµµατέα της Γενικής Γραµµα-
τείας Αθλητισµού. Σε αυτήν, λοιπόν, την πολύ ωραία θέση έχει
τρεις φορές τη λέξη «τουλάχιστον». Ξέρετε το «τουλάχιστον» πε-
ριορίζει, σε πάει εκεί που θέλει. «Γνώση δύο ξένων γλωσσών, εκ
των οποίων τουλάχιστον η µία να είναι από την Ευρωπαϊκή
Ένωση» -η άλλη µπορεί να είναι από αλλού, από τη Ρωσία, για
παράδειγµα- «εργασιακή εµπειρία τουλάχιστον δέκα ετών στον
δηµόσιο ή στον ιδιωτικό τοµέα και άσκηση καθηκόντων ευθύνης
στον δηµόσιο ή ιδιωτικό τοµέα, διάρκειας τουλάχιστον τριάντα
µηνών». Δηλαδή, µόνο όποιος είναι γραµµατέας τριάντα µήνες
δικαιούται να κάνει αίτηση. Αυτή η πολύ ωραία προκήρυξη δεν
ακυρώθηκε, δεν είναι σε αυτές που πρέπει να επαναπροκηρυχ-
θούν. Η ελληνογαλλική συµµαχία -δεν ξέρω τι εξυπηρετείται εκεί,
αλλά να λέµε τις αλήθειες- δεν την ακύρωσε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Γεωργαντάς κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα προκήρυξη, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να σας πω και την επίσηµη δικαιολογία της Κυβερνήσεως στην
επαναπροκήρυξη; «Ήλθαµε γιατί υπήρξε µια αστοχία στην εµ-
πειρία. Υπήρξε ένας περιορισµός, βάζαµε ελάχιστο χρόνο, ας
πούµε δεκαετίας και καλοί υπάλληλοι, που είχαν οχτώ-εννέα χρό-
νια εµπειρία δεν µπορούσαν να συµµετάσχουν στη διαδικασία.
Οπότε, ανοίξαµε την εµπειρία ή την προϋπηρεσία στις θέσεις ευ-
θύνης από ένα έως είκοσι χρόνια». Ψευδέστατο! 

Έχω εδώ αυτές, οι οποίες τελικά,ακυρώθηκαν και σε πολλές
εξ αυτών δεν υπήρχε ζήτηµα µε την εµπειρία. Πρέπει η Υπουρ-
γός να µας πει τι ακριβώς είναι αυτό, το οποίο οδήγησε στις εί-
κοσι δύο ακυρώσεις. Γιατί δεν ήταν το θέµα της εµπειρίας. Να
ξέρουµε τα πρακτικά από αυτήν την επιτροπή των πραγµατογνώ-
µων που έγινε, να ξέρουµε τι ακριβώς έγινε. Μας οφείλει, λοιπόν,
η Υπουργός να πει ποια είναι ακριβώς τα στοιχεία, που οδήγησαν
στην ακύρωση των είκοσι δύο προσλήψεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, θα πάρω ένα λεπτό από τη δευτε-
ρολογία µου.

Τι θα γίνει µε τις άλλες προκηρύξεις, που είναι καταφανέστατα
«φωτογραφικές» και η Υπουργός κάνει ότι δεν ακούει; Τι θα γίνει
µε τους τέσσερις Υπουργούς, που πήραν όλα τα στοιχεία των
υποψηφίων και µε έναν διαβλητό τρόπο βρίσκονται στα γραφεία
τους και επηρεάζουν τη διαδικασία; Να µας πει γενικώς όλα τα
ζητήµατα, τα οποία ανακύπτουν, µε τη διαρροή των προσωπικών
δεδοµένων, αλλά και των στοιχείων ενός διαγωνισµού, για τον
οποίο κανέναν λόγο δεν είχε, κανένας Υπουργός, να έχει στο
γραφείο του τα στοιχεία και να µας πει τελικά πώς θα προχωρή-

σουµε. Μόνο η ακύρωση όλης αυτής της διαδικασίας µπορεί να
αποκαταστήσει το αίσθηµα δικαίου, που πρέπει να υπάρχει σε
όλους τους υποψηφίους γι’ αυτές τις θέσεις.

Έχω πολλά άλλα να πω στη δευτερολογία. Ελπίζω σε αυτές
τις ερωτήσεις, τις οποίες τις έκανα πολύ συχνά, διά της κοινο-
βουλευτικής οδού, να πάρουµε σήµερα απαντήσεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης ως δεύτε-

ρος επερωτών Βουλευτής.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κατ’ αρχάς, στα ερωτήµατα που έθεσε ο κ. Γε-

ωργαντάς ελπίζω να απαντήσετε µε θάρρος. Ποιοι είναι οι Υπουρ-
γοί οι οποίοι παράνοµα πήραν από τον ΑΣΕΠ τους φακέλους των
υποψηφίων; Οι Υπουργοί αυτοί, για να είµαστε συνεννοηµένοι,
έχουν παραβιάσει τον νόµο περί προσωπικών δεδοµένων, εκτός
όλων των άλλων, µε ποινές κακουργηµατικού χαρακτήρα και φυ-
σικά θα ελεγχθούν στο µέλλον, γιατί έχουν παραβιάσει κάθε έν-
νοια νοµιµότητας του κράτους. Παρακαλώ πολύ την κυρία
Υπουργό, να µας ανακοινώσει τα ονόµατα των τεσσάρων Υπουρ-
γών, οι οποίοι παράνοµα πήραν τους φακέλους των υποψηφίων
και να µην χρειαστεί να αρχίσουµε πάλι να ψάχνουµε στην επό-
µενη Βουλή για το ποιοι είναι. Θα λογοδοτήσουν, εκεί που πρέπει.

Παρατήρηση δεύτερη:  ΣΥΡΙΖΑ λέει ότι θα κάνει αποκοµµατι-
κοποίηση του κράτους. Κυρία Υπουργέ, αυτό δεν το πιστεύει
ούτε ο γιος µου, που είναι τεσσάρων ετών! Έχετε σε τρία χρόνια
ξεπεράσει όλα τα προηγούµενο ρεκόρ, όχι των «αγίων» προ-
ηγουµένων κυβερνήσεων, αλλά των «πελατειακών» προηγουµέ-
νων κυβερνήσεων. Εµείς οι «κακοί», εγώ ως «κακός» Υπουργός
Υγείας, υπάλληλο βουλκανιζατέρ δεν έκανα διοικητή νοσοκο-
µείου. Η Κυβέρνησή σας έκανε. Και χθες, η έγκριτος γερµανική
εφηµερίδα «FAZ» είχε µια σειρά πραγµάτων που κατηγορεί τον
ΣΥΡΙΖΑ για το ότι υποκρίνεται τον µεταρρυθµιστή και ότι κοροϊ-
δεύει τους Γερµανούς φορολογουµένους.

Παρατήρηση τρίτη, για να είµαστε όλοι συνεννοηµένοι και το
κάνω από το Βήµα της Βουλής για να µην έχω παρεξηγήσεις µε
κανέναν στο µέλλον: Εµείς δεν αναγνωρίζουµε αυτήν τη διαδι-
κασία. Όσοι τυχόν επιλεγούν µε αυτήν τη διαδικασία, πρέπει να
ξέρουν ότι η επόµενη κυβέρνηση θα καταργήσει αυτές τις θέσεις
και θα ξεκινήσει διαφανή διαδικασία από την αρχή. Θα γίνει µε
νόµο, δεν είναι στο Σύνταγµα, µια χαρά µπορεί να το κάνει το
επόµενο Κοινοβούλιο. 

Ακούστε, όµως, γιατί µπορεί να γίνει αυτό Γιώργο Γεωργαντά,
σε συνεργασία και µε Ευρωπαίους παράγοντες. Εγώ δεν έχω
καµµία αµφιβολία γι’ αυτό. Τόσα χατίρια τους κάνει, να µην κά-
νουν κι αυτοί κανένα χατίρι; Τόσα χατίρια τους κάνει. Ό,τι θέ-
λουν, «ναι» τους λέει. Να µην του κάνουν και κανένα χατίρι κι
αυτοί; 

Τι προσπαθείτε να κάνετε και νοµίζετε ότι είµαστε τυφλοί και
δεν το βλέπουµε; Βλέποντας τις δηµοσκοπήσεις ότι θα υποστείτε
συντριβή στην επόµενη εκλογική αναµέτρηση, µεθοδεύετε φεύ-
γοντας να αφήσετε σε όλα τα Υπουργεία µε θητεία γενικούς
γραµµατείς, για να ελέγχετε τα Υπουργεία και να εµποδίζετε την
εφαρµογή του πολιτικού σχεδίου της επόµενης Κυβερνήσεως
και να δηµιουργείτε καθηµερινά προβλήµατα, τα οποία θα φορ-
τώνεται η επόµενη κυβέρνηση.

Αυτός είναι όλος ο στόχος σας, δεν είναι άλλος, ο λαός να σας
διώξει από την εξουσία αλλά εσείς να µείνετε. Και νοµίζετε τώρα
ότι αυτό εµείς δεν το βλέπουµε. Δεν το έχει καταλάβει κανένας
µας ότι το να συµµετέχει σε µια διαδικασία, αυτός που προκη-
ρύσσει τη διαδικασία αυτοµάτως κάνει την διαδικασία αµφισβη-
τούµενη. Το να επιλέγει τελικά ο Υπουργός µεταξύ των τριών
ποιος θα γίνει γενικός γραµµατέας, θα σήµαινε, εάν θέλαµε να
αναγνωρίσουµε µια τέτοια διαδικασία -και να το ακούσουν και οι
φίλοι µας στην τρόικα που κάνουν τα στραβά µάτια- αυτό θα σή-
µαινε ότι εγώ, ο Άδωνις Γεωργιάδης θα παρείχα εµπιστοσύνη
στην Όλγα Γεροβασίλη ότι η επιλογή που θα κάνει µεταξύ των
τριών είναι αξιοκρατική. 

Δεν σας έχω καµµία εµπιστοσύνη, όπως δεν έχετε εσείς σε

9498 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



εµένα. Καµµία αντίρρηση. Όµως όπως εσείς δεν έχετε σε εµένα
και δεν σας φόρτωσα δικό µου γενικό γραµµατέα φεύγοντας,
έτσι κι εγώ που δεν έχω σε εσάς, δεν θα δεχθώ να µου φορτώ-
σετε δικό σας γενικό γραµµατέα. Το λέω για να µην µας κοροϊ-
δεύετε. 

Άρα να ξέρουν όσοι θέτουν τώρα υποψηφιότητα, ότι εµείς
αυτή τη διαδικασία δεν την αναγνωρίζουµε. Η διαδικασία θα ακυ-
ρωθεί και αυτοί οι γενικοί γραµµατείς θα απολυθούν. Τελεία και
παύλα. Μόνο αν γίνει από την αρχή διαδικασία σωστή. Τι θα πει
σωστή; Ότι ο Υπουργός δεν θα έχει κανέναν λόγο στην επιλογή,
µηδέν. Ότι όλη η διαδικασία θα γίνει από τον ΑΣΕΠ. Ότι όλη η
διαδικασία θα είναι διαφανής. Ότι κανένας δεν θα πάρει φακέ-
λους κανενός υποψηφίου. Ότι τα κριτήρια θα είναι κοινά για
όλους τους γενικούς γραµµατείς για να µπορεί όποιος θέλει να
βάλει υποψηφιότητα, και ότι φυσικά θα τελειώσουν τα κολπάκια. 

Η αναφορά σε δύο γλώσσες, τουλάχιστον µία από την Ευρω-
παϊκή Ένωση είναι γιατί οι µισοί απ’ αυτούς έχουν σπουδάσει στη
Ρωσία από τα κοµµουνιστικά τους νιάτα. Και θέλουν όλοι αυτοί
που ήταν στα πανεπιστήµια της Μόσχας επί Σοβιετικής Ενώσεως
να έχουν δικαίωµα να µπουν για να γίνουν γενικοί γραµµατείς.
Τόσο φωτογραφικό είναι. 

Άρα συγκεφαλαιώνονταςγια να µην καταχραστώ τον χρόνο,
αυτή η διαδικασία όπως την κάνετε, είναι ταιριαστή µε τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Θέλω µόνο να πω κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, και να ακούσει και ο ελληνικός λαός για τι κόµµα µιλάµε. 

Στις εκλογές του 2015 όταν ακόµα ο κ. Τσίπρας διέδιδε την
ιδέα ότι είστε το νέο και θα πολεµήσετε το παλιό, και όλες τις
τρίχες τις κατσαρές που λέγατε, του πήρε συνέντευξη µια δηµο-
σιογράφος και εκεί τον ρώτησε αν σκοπεύει να καταργήσει τους
µετακλητούς υπαλλήλους. Ο κ. Τσίπρας -δείτε το βίντεο στο
YouTube, έχει ένα εκατοµµύριο views- µε µεγάλο στόµφο εξηγεί
γιατί οι µετακλητοί υπάλληλοι είναι κακό πράγµα και ο ίδιος ως
Πρωθυπουργός θα καταργήσει τους µετακλητούς υπαλλήλους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Ξέρετε ότι δεν κατήργησε τους µετακλητούς υπαλλήλους προ-

φανώς. Όµως δεν είναι αυτό το ωραίο. Το ωραίο είναι ότι µετα-
κλητός υπάλληλος στο Μέγαρο Μαξίµου έχει διοριστεί ο
συγκεκριµένος δηµοσιογράφος που κάνει τη συγκεκριµένη ερώ-
τηση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό το ονοµάζετε αποκοµµατικοποίηση του κράτους και σας

δίνει και τα εύγε η τρόικα. Γιατί το σκοπιανό, γιατί το µεταναστευ-
τικό έχει ανταλλάγµατα από την τρόικα. Δεν έχουν έρθει έτσι
αυτά, αυτά που ξεπουλάτε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Ο συνάδελφος, κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος έχει τον λόγο. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε την άδειά

σας θα ήθελα να κάνω χρήση και του χρόνου της δευτερολογίας
µου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι τελευταίες µέρες της «πρώτη
φορά αριστερά» βαλτώνουν µέσα στη γενική παρακµή και την
καθολική κοινωνική απαξίωση. Είναι ένα καθεστώς που τελειώνει
όπως του αξίζει, µέσα στη χλεύη. Κάθε επικοινωνιακή παρά-
σταση που στήνει καταλήγει σε κωµικοτραγικό φιάσκο. 

Τώρα πια κανείς δεν διστάζει να φωνάξει δυνατά αυτό που
εµείς από την πρώτη στιγµή λέµε ότι ο βασιλιάς είναι θεόγυµνος.
Όλα τα µεγαλοπρεπή ψεύδη, οι ποµπώδεις υποσχέσεις κατέρ-
ρευσαν. Έµεινε µόνο η ακόρεστη δίψα για εξουσία, για τον γκου-
βέρνο και τα καλά του και για τούτο δίνετε γη και ύδωρ της
πατρίδας σε όποιον το ζητήσει. 

Οι αγανακτισµένοι της πλατείας παίζουν τώρα τους δήθεν ρε-
αλιστές µε αυτούς που πρώτα ύβριζαν για να παραµείνουν λίγο
ακόµα στο όνειρο που ζουν που για όλους τους υπόλοιπους
όµως, έχει γίνει εφιάλτης. Οι συνέταιροι της εξουσίας δεν λογα-
ριάζουν τίποτα µπροστά στην καρέκλα. Προχωρούν σε µια
εθνικά επιβλαβή συµφωνία, ερήµην της ελληνικής Βουλής, ερή-

µην του ελληνικού λαού που τη βαφτίζουν και επιτυχία από πάνω
και κατηγορούν τους πολίτες που αντιδρούν ως ακροδεξιούς και
φασίστες. Οι ίδιοι που κάλυπταν, αν δεν συµµετείχαν σε προπη-
λακισµούς και κάθε είδους ασχήµια, ως αντιπολίτευση. 

Και όταν βλέπουν τα σκούρα, όταν η κοινωνία τους γυρίζει την
πλάτη, όταν ο υπερπατριώτης κυβερνητικός εταίρος χάνει τα
αβγά και τα καλάθια και αντιλαµβάνεται ότι δεν ξαναδεί Βουλή
ούτε µε το κιάλι, εκτός κι αν τον υιοθετήσετε στο Επικρατείας,
τότε βγάζουν σενάρια επιστηµονικής φαντασίας, όπως αυτά περί
αποστασίας και ανατροπής του πολιτεύµατος και όλα όσα τρα-
γελαφικά ακούστηκαν προχθές από χείλια ανθρώπων που θα πε-
ρίµενε κανείς ότι τουλάχιστον θα σέβονταν τους θεσµούς που
εκπροσωπούν. 

Ήρθαν, όµως, τα δικά τους βλαστάρια, «το µωρό που µπου-
σουλάει», που µας έλεγε ο κ. Τόσκας, η περίφηµη συλλογικότητα
του Ρουβίκωνα και ανέλαβε την ευθύνη της εισβολής στο γρα-
φείο του κ. Κατσίκη. Τέτοια αχαριστία τα παιδιά!

Την ίδια ώρα, βεβαίως, συνεχίζεται κανονικότατα η προσπά-
θεια να βρεθούν τρύπες να τρυπώσουν µόνιµα τα στελέχη του
ΣΥΡΙΖΑ, όπως µε τις καταγέλαστες προκηρύξεις για τις θέσεις
διοικητικών τοµεακών γραµµατέων και γενικών διευθυντών στα
Υπουργεία. Τέτοιο φωτογραφικό όργιο προσλήψεων «ηµετέρων»
δεν έχει µαταγίνει.

Όµως, σύντροφοι, µας πήραν χαµπάρι και οι κουτόφραγκοι
και διαµήνυσαν στην Κυβέρνηση ότι µία στις τρεις θέσεις δεν αν-
ταποκρίνεται σε αντικειµενικό πλαίσιο βαθµολόγησης. Ως γνω-
στόν, όµως, η Κυβέρνηση έχει αλλεργία σε οτιδήποτε σχετίζεται
µε την αντικειµενικότητα και αξιοκρατία. Σε αυτή ισχύει «ο σκο-
πός αγιάζει τα µέσα».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα όσα οργιώδη περιλαµβάνον-
ται στις προϋποθέσεις των συγκεκριµένων προκηρύξεων δεν
έχουν προηγούµενο και έχουν εκτενώς αναφερθεί από τον
πρώτο εισηγητή µας. Χρειάζεται πραγµατικά περισσό θράσος να
βάζει µια Κυβέρνηση τόσο πρόδηλα φωτογραφικούς όρους για
να καταλάβουν τις θέσεις οι δικοί της άνθρωποι, όπως για τη
θέση του διοικητικού γραµµατέα του Υπουργείου Υγείας. Ο υπο-
ψήφιος πρέπει να έχει καλή γνώση ξένης γλώσσας της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, αλλά ο Αναπληρωτής του άριστη ή στο Υπουργείο
Οικονοµίας οι διευθυντές να µη συνταξιοδοτηθούν τα επόµενα
οκτώ χρόνια, όταν η επιλογή γίνεται για θητεία τεσσάρων ετών.
Έτσι, όµως, αποκλείονται στελέχη µε προσόντα και εµπειρία. Ή
το απίστευτο, για τη θέση διοικητικού γραµµατέα στο Υπουργείο
Τουρισµού να απαιτείται απλή γνώση αγγλικής γλώσσας, αλλά
να έχει πενταετή άσκηση δικηγορίας σε θέµατα δηµοσίου δι-
καίου. Αυτό καταντά ανέκδοτο. Θα ήταν προτιµότερο να γράψετε
απευθείας το όνοµα του εκλεκτού σας.

Στις περισσότερες περιπτώσεις πρόκειται για τους διορισµέ-
νους, αυτή τη στιγµή, γραµµατείς και διευθυντές, αφού στα προ-
σόντα συµπεριλαµβάνεται και η χρονική εµπειρία, αν και αυτή,
αναλόγως των εκλεκτών, ξεκινάει από τα είκοσι χρόνια, όπως για
τον γενικό γραµµατέα στρατηγικών και ιδιωτικών επενδύσεων,
που πρέπει να διαθέτει είκοσι χρόνια επαγγελµατικής εµπειρίας,
χωρίς να γίνεται αναφορά στον ιδιωτικό τοµέα, προφανώς γιατί
ο σηµερινός γενικός γραµµατέας έχει δουλέψει µόνο στον δη-
µόσιο.

Όµως ο γενικός γραµµατέας διοικητικού πρέπει µεν να διαθέ-
τει εικοσαετή διοικητική εµπειρία, οπωσδήποτε όµως δέκα χρό-
νια στον ιδιωτικό τοµέα, έτσι ώστε να µη διεκδικήσει µε αξιώσεις
τη θέση κάποιο στέλεχος του Υπουργείου. Στην περίπτωση, βέ-
βαια, του διοικητικού γραµµατέα αθλητισµού αρκεί η εµπειρία
τριάντα µηνών, όση δηλαδή είχε ο νυν γραµµατέας, όταν προκη-
ρύχθηκε η θέση.

Εύλογα θα ανέµενε κανείς σε µια χώρα που βρίθει διδακτόρων,
η κατοχή ενός διδακτορικού τίτλου ή τουλάχιστον ενός µεταπτυ-
χιακού να είναι απαραίτητη προϋπόθεση για την υποψηφιότητα.
Έλα, όµως, που οι δικοί σας άνθρωποι σε πολλές περιπτώσεις δεν
τα διαθέτουν!

Κερασάκι στην τούρτα αυτής της αθλιότητας είναι η αποστολή
στα υπουργικά γραφεία της λίστας µε τα βιογραφικά των υπο-
ψηφίων, µήπως και γίνει κάποιο λάθος!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κυρία Υπουργός, την ανάγκη
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φιλοτιµία ποιούµενη, δήλωσε ότι αυτές οι είκοσι δύο θέσεις θα
επαναπροκηρυχθούν, προφανώς υπό τη δαµόκλειο σπάθη της
Κοµισιόν και των εταίρων.

Αυτό, όµως, δεν λύνει το πρόβληµα, κυρία Υπουργέ. Και µε
αυτή την Κυβέρνηση το πρόβληµα µόνο θα διογκώνεται, γιατί
στην πραγµατικότητα εσείς είστε οι εκφραστές του πελατειακού
κράτους, εσείς εκπροσωπείτε αυτή την ισοπεδωτική νοοτροπία
της αναξιοκρατίας.

Το αποδεικνύετε συνεχώς, όπως έχετε κάνει στην παιδεία µε
την κατάργηση των συµβουλίων στα ΑΕΙ, εκδιώκοντας καταξιω-
µένους καθηγητές από το εξωτερικό, όπως το κάνατε µε τη δρα-
µατική υποβάθµιση του ρόλου των σχολικών συµβούλων και την
προσπάθεια να αλωθεί η διοίκηση της εκπαίδευσης από κοµµα-
τικά στελέχη, ακόµη και µε αντισυνταγµατικές διαδικασίες επι-
λογής στελεχών. 

Επιπλέον, είστε οι εκπρόσωποι ενός υπερτροφικού κρατισµού,
αυτού που φορτώνει δηµόσιες υπηρεσίες µε υπεράριθµο προ-
σωπικό, την ώρα που άλλες, κοινωνικά απαραίτητες, φυτοζωούν.
Στην δική σας λογική, όµως, στη δική σας ιεράρχηση, προηγούν-
ται οι Καρανίκες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή Κυβέρνηση έχει εκ-
µετρήσει το ζην. Αυτό τουλάχιστον έχει ήδη συµβεί στη συνεί-
δηση της συντριπτικής πλειοψηφίας της κοινωνίας και
επιβεβαιώνεται σε όλες τις µετρήσεις της κοινής γνώµης. 

Η µόνη υπηρεσία που έχει πραγµατικά να προσφέρει στην πα-
τρίδα αυτή η Κυβέρνηση, είναι η προκήρυξη εκλογών. Όσο και
να προσπαθεί µε τη διχαστική ρητορική, µε παρεµβάσεις στη δη-
µόσια διοίκηση ή µε ταξίµατα σε ψηφοφόρους να κερδίσει τη χα-
µένη εµπιστοσύνη των Ελλήνων, θα αποτυγχάνει. Όσο µένει,
τόσο πιο εκκωφαντική θα είναι η πτώση της.

Σας ευχαριστώ.  
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Η κ. Άννα - Μισέλ Ασηµακοπούλου έχει τον λόγο. 
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Νοµίζω ότι έχει αναδειχθεί περίτρανα και µε επαρκέστατη τεκ-

µηρίωση το γεγονός ότι είναι απολύτως φωτογραφικές και µε
κοµµατικά κριτήρια οι προσλήψεις των γραµµατέων στο Υπουρ-
γείο από την κ. Γεροβασίλη. 

Αυτό, όµως, δεν το κάνει µόνο η κ. Γεροβασίλη. Αυτό είναι µία
κυβερνητική πρακτική την οποία κάνουν και οι υπόλοιποι Υπουρ-
γοί, στον βαθµό που τους αντιστοιχεί εξουσία στην Κυβέρνηση.  

Εγώ, όπως ξέρετε, παρακολουθώ θεσµικά τον Υπουργό, τον
κ. Παππά, ότι για παράδειγµα το Υπουργείο αυτό είναι φωτογρα-
φικό από µόνο του. Δηµιουργήθηκε µε τρεις στόχους:  

Ένας ήταν να αποµακρύνει τον κ. Παππά από το φιάσκο της
αντισυνταγµατικότητας του νόµου για τις τηλεοπτικές άδειες. Θα
επανέλθω σε αυτό. 

Δεύτερο ήταν να εκπληρώσει µία µνηµονιακή υποχρέωση που
ήταν η ψηφιακή στρατηγική να εφαρµοστεί στη χώρα, κάτι το
οποίο δεν συµβαίνει. 

Και ο τρίτος στόχος ήταν να του δώσει τα εργαλεία προπαγάν-
δας, όπως είναι το Αθηναϊκό Πρακτορείο Ειδήσεων, όπως είναι
η ΕΡΤ. Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, χρειαζόµαστε ξεχωριστή συνε-
δρίαση, δεν θα µπορέσω να το συµπεριλάβω σήµερα.   

Έγινε, λοιπόν, αυτό το Υπουργείο και το οργανόγραµµα είναι
τόσο δαιδαλώδες που όχι την ψηφιακή πολιτική και στρατηγική
δεν εξυπηρετεί, αλλά δεν εξυπηρετεί τίποτα. Εξ ου κι έχει παρα-
γάγει µηδέν έργο µέχρι σήµερα, µηδέν ευρώ στην αγορά, µηδέν
έργα. Και τα έργα τα οποία έχουν προκηρυχθεί είναι έργα τα
οποία χρηµατοδοτούνται από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων. 

Κατόπιν τούτου, το Υπουργείο στελεχώθηκε, µετά από έναν
χρόνο που έγινε το οργανόγραµµα, µε γραµµατείς όπου οι προ-
κηρύξεις ήταν φωτογραφικές µε άλλον τρόπο. Πώς δηλαδή;
Υπήρχε µία ευρύτητα των κριτηρίων. Μπορούσες να έχεις όποιο
πτυχίο θέλεις για να είσαι γραµµατέας ψηφιακής πολιτικής, για
παράδειγµα. Έπρεπε, όµως, να έχεις γενικώς γνώσεις που έχουν
σχέση µε το αντικείµενο, χωρίς να προσδιορίζεται ποια είναι τα

κριτήρια για τις γνώσεις αυτές. 
Στελεχώθηκε µε αποσπάσεις υµετέρων οι οποίοι τοποθετήθη-

καν σε θέσεις ευθύνης, χωρίς συγκεκριµένα και αντικειµενικά
κριτήρια. Όποιος δούλευε µέσα και είχε ρόλο, λόγο, προσόντα,
ανεξαρτησία, όπως οι ακόλουθοι Τύπου για παράδειγµα, απα-
ξιώθηκαν πλήρως. 

Και βεβαίως, µε πρακτικές «Μαυρογιαλούρου», στην ίδια του
την εκλογική περιφέρεια ο κ. Παππάς έκανε αθρόες προσλήψεις,
εκτός ΑΣΕΠ, στα ΕΛΤΑ ταχυµεταφορές, πράγµα που έχουν κα-
ταγγείλει οι εργαζόµενοι στα ταχυδροµεία. 

Επίσης, ιδρύθηκαν φορείς, όπως είναι η περίφηµη ελληνική
ΝΑΣΑ, που δεν χρειάζεται εγώ να σχολιάσω πόσο πολύ είναι
απλά ένα όχηµα προσλήψεως «ηµετέρων». Τα έχει πει ο έγκριτος
κ. Κριµιζής κι έχει µιλήσει για τον διακοσµητικό του ρόλο ως υπο-
χείριο του κ. Μαγκλάρα, τον οποίο έχει χρίσει «τσάρο του δια-
στήµατος» ο κ. Παππάς. Και αυτή τη στιγµή ξεκινάει πάλι µε µια
καινούργια σύνθεση, χωρίς να µας έχει δώσει ο Υπουργός τις
απαντήσεις στην κατηγορία του κ. Κριµιζή, µε τίτλο «follow the
money».                

Σε κάθε περίπτωση είναι σαφές ότι αντιµετωπίζεται η διοίκηση
στα Υπουργεία και το αντικείµενο ως λάφυρο κοµµατικό. Η κ. Γε-
ροβασίλη µε τον κ. Παππά για παράδειγµα πρόσφατα, πριν από
µερικές µέρες, µε µία τροπολογία στην Βουλή άλλαξαν τον
τρόπο µε τον οποίο διορίζεται το συµβούλιο της Κοινωνίας της
Πληροφορίας Α.Ε.. Το µοίρασαν µεταξύ τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω και τη δευτερολογία µου.
Βέβαια, σηµειώνω ότι στην περίπτωση αυτή τα έργα που έχει

κάνει ο κ. Παππάς, δεν τα διαχειρίζεται η Κοινωνία της Πληρο-
φορίας Α.Ε.. Τα έχουν δώσει στην ΓΓΕΤ, στη Γενική Γραµµατεία
Έρευνας και Τεχνολογίας. Αλλά όσον αφορά τις θέσεις του δι-
οικητικού συµβουλίου, τα βρήκαν µεταξύ τους για το πώς θα τις
µοιράσουν.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το σχέδιο
άλωσης της δηµόσια διοίκησης είναι µέρος ενός ευρύτερου σχε-
δίου. Είναι ένα σχέδιο το οποίο µας αποκάλυψε µε έναν τρόπο η
πρώτη σύντροφος, κ. Μπέτυ Μπαζιάνα. Μας είπε ότι το πρό-
βληµα είναι πως έχουν πάρει την Κυβέρνηση αλλά όχι την εξου-
σία. Τώρα, λοιπόν, προσπαθείτε µε αυτό το σχέδιο να πάρετε στα
χέρια σας την εξουσία, τον κοµµατικό µηχανισµό. 

Τώρα, όµως, σας έχει πιάσει πανικός. Τώρα που βλέπετε στις
δηµοσκοπήσεις αυτή τη µεγάλη διαφορά και βλέπετε ότι χάνετε
την Κυβέρνηση, προσπαθείτε να ναρκοθετήσετε το πεδίο για την
επόµενη µέρα για να µείνει στα χέρια σας λίγη εξουσία. Μας
λέτε, δηλαδή, µε τον τρόπο σας ότι και να κερδίσετε να είστε σί-
γουροι ότι δεν θα κυβερνήσετε, γιατί εµείς θα ελέγχουµε τον
κοµµατικό µηχανισµό. 

Και δεν το κάνετε µόνο σε αυτό, το κάνετε σε όλα. Το κάνετε
στον εκλογικό νόµο µε την απλή αναλογική. Το κάνετε στην Το-
πική Αυτοδιοίκηση µε τον «Κλεισθένη». Το κάνετε στην οικονοµία
δεσµεύοντας την οικονοµία µε πλεονάσµατα, µε µέτρα, υποθη-
κεύοντας την περιουσία µας. Το κάνετε στην εξωτερική πολιτική
µε αυτήν την εθνικά επιζήµια συµφωνία για το σκοπιανό. Το κά-
νετε παίζοντας παιχνίδια µε τη συνταγµατική αναθεώρηση. Και
βεβαίως, το κάνετε µε τη συνεχόµενη προσπάθεια να ελέγξετε
και να τροµοκρατήσετε τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης. Και θέλω
την τοποθέτηση της κ. Γεροβασίλη, γιατί σήµερα εκπροσωπεί
την Κυβέρνηση για τις απειλές που έχουν εκτοξευτεί σήµερα και
που γίνεται εισαγγελική παραγγελία για το θέµα του Ρουβίκωνα
και του «ΣΚΑΪ».

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε –και ευχαριστώ για την ανοχή σας-
µε το θέµα των ΜΜΕ. Χθες διάβασα µία υποτίθεται µε προσωπικό
τόνο ανάρτηση του κ. Παππά, ο οποίος επαίρεται και πανηγυρίζει
ότι επανήλθε η νοµιµότητα κατόπιν ενεργειών του στα µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης, πίνοντας καφέ στην Αίγλη Ζαππείου. Ο κ.
Παππάς εκεί που πίνει καφέ στην Αίγλη Ζαππείου –αυτός το
έγραψε στο Facebook, δεν το έγραψα εγώ- ας θυµηθεί λίγο το
πολιτικό στραπάτσο µε την αντισυνταγµατικότητα του Σ.τ.Ε., ας
θυµηθεί λίγο τα βοσκοτόπια του κ. Καλογρίτσα, ας θυµηθεί ότι
από τούτο το Βήµα µας κουνούσε τη µελέτη της Φλωρεντίας που

9500 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



έλεγε ότι δεν χωράνε πάνω από τέσσερις άδειες στο φάσµα, οι
οποίες έγιναν επτά και οι οποίες τώρα έγιναν έξι. Ας θυµηθεί όλα
αυτά ο κ. Παππάς.

Κυρίως, όµως, όταν συµµετέχει στο σχέδιο «και να κερδίσετε,
δεν θα κυβερνήσετε» -το οποίο σας διαβεβαιώνω ότι θα πέσει
στο κενό- ας θυµηθεί εκεί στην Αίγλη Ζαππείου ότι όσο έχεις την
Κυβέρνηση και την εξουσία, έχεις και την αίγλη. Όταν την χάσεις,
όµως, έρχεται η εποχή της λογοδοσίας και οσονούπω πλησιάζει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Ανδριανός.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα πάρω

και το χρόνο της δευτερολογίας µου.
Κύριε Πρόεδρε, συζητάµε σήµερα ένα θέµα που αφορά άµεσα

την ποιότητα της δηµοκρατίας µας. Οι φωτογραφικές προκηρύ-
ξεις επιτελικών θέσεων στο δηµόσιο είναι πλέον σχεδόν καθηµε-
ρινό φαινόµενο και αποκαλύπτουν µε τον πιο ηχηρό και
απροκάλυπτο τρόπο την πρόθεση της Κυβέρνησης να στήσει ένα
κοµµατικό κράτος.

Και µάλιστα µετά τη δηµοσίευση των αποτελεσµάτων της έκ-
θεσης συµµόρφωσης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής που έκρινε
προβληµατικές είκοσι δύο προκηρύξεις θέσεων γραµµατέων
Υπουργείων, επιβεβαιώνοντας τις καταγγελίες που είχαµε κάνει
εµείς επανειληµµένα, η Νέα Δηµοκρατία, ο κ. Γεωργαντάς, η
κυρία Υπουργός παραδέχθηκε την ανάγκη επαναπροκήρυξης
των είκοσι δύο θέσεων.

Αλλά, όπως είπε και πριν από λίγο ο τοµεάρχης ο κ. Γεωργαν-
τάς, δύο επιπλέον θέσεις δεν επαναπροκηρύχθηκαν και αυτή
είναι του γενικού γραµµατέα τουρισµού, που αν είναι δυνατόν να
µην έχει άριστη γνώση αγγλικής ή τα προσόντα που ανέφερε ο
κ. Γεωργαντάς, και του γενικού γραµµατέα του Υπουργείου
Αθλητισµού, που φωτογραφικά αναφέρεται και στις γλώσσες βε-
βαίως τις συγκεκριµένες, την ευρωπαϊκή και τη µη ευρωπαϊκή
προφανώς τη ρωσική. Γιατί προφανώς ο νυν γραµµατέας γνωρί-
ζει τη ρωσική, επειδή σπούδασε στην πρώην Σοβιετική Ένωση.
Και βεβαίως έχουµε τους συγκεκριµένους τριάντα µήνες προ-
ϋπηρεσίας ακριβώς, δηλαδή, στα µέτρα του νυν γενικού γραµ-
µατέα. 

Νοµίζω ότι αυτά προβληµατίζουν τον ελληνικό λαό και πρέπει
να σας προβληµατίσουν και εσάς γιατί αυτή η τακτική νοµίζω ότι
δεν αρµόζει ιδιαίτερα ως απάντηση σε αυτά τα παιδιά που φεύ-
γουν, τους επιστήµονες µε το brain drain σε καθηµερινή βάση.
Είδαµε σήµερα στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» στοιχεία ότι η ροή αυτού
του έµψυχου επιστηµονικού πλούτου της χώρας συνεχίζει µε
ροές σε ετήσια βάση πενήντα χιλιάδων. Βλέποντας λοιπόν αυτά
τα παιδιά µε τις σπουδές, µε τα προσόντα που έχουν αυτές τις
τακτικές σίγουρα απογοητεύονται και πραγµατικά δεν το αξί-
ζουν, κυρία Υπουργέ. 

Οι προσπάθειες λοιπόν της Κυβέρνησης να δηµιουργήσει κοµ-
µατικό κράτος µε τις προκηρύξεις των διοικητικών γραµµατέων
και των γενικών διευθυντών ήταν απολύτως εµφανείς. Αυτό που
κάνατε δηλαδή είναι ο ορισµός της φωτογραφικής προκήρυξης.
Τι έγινε στην πράξη; Για την κάθε θέση κοιτάξατε το βιογραφικό
του ήδη υπηρετούντος πολιτικού στελέχους σας και στη συνέ-
χεια κτίσατε τα κριτήρια πάνω σε αυτό το βιογραφικό. Αλλού ορί-
ζετε ως προϋπόθεση την άριστη γνώση ξένης γλώσσας, αλλού
απλώς την καλή γνώση της ξένης γλώσσας. Έγινε η αποστολή
παράνοµα στα γραφεία της λίστας των υποψηφίων. Αλλού ζη-
τάτε µια ξένη γλώσσα και αλλού δύο. Αλλού εντός της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και αλλού εκτός, όπως προείπα στην περίπτωση του
γενικού γραµµατέα του Υπουργείου Αθλητισµού. Τα ίδια κάνετε,
βεβαίως, και µε τον χρόνο εργασιακής εµπειρίας, όπως ανέφερα
συγκεκριµένο παράδειγµα για τους τριάντα µήνες και όπως ανα-
φέρθηκε και από τους προλαλήσαντες. 

Σαν να µην έφτανε αυτό καθυστερείτε συστηµατικά την έκ-
δοση προκηρύξεων και αυτό το κάνετε όχι µόνο για να αποκτή-
σουν τα ήδη υπηρετούντα πολιτικά στελέχη την απαιτούµενη
εµπειρία, αλλά και για έναν άλλο πονηρότερο λόγο. Δεδοµένου
του ότι οι θητείες των νέων στελεχών είναι καθορισµένης διάρ-

κειας θέλετε η έναρξή τους να γίνει όσο γίνεται πιο κοντά στις
εθνικές εκλογές ώστε να υπονοµεύσετε µε αυτόν τον τρόπο το
έργο της επόµενης κυβέρνησης. 

Τα ίδια βλέπουµε να κάνετε και στην παιδεία. Το είδαµε στο
ΙΝΕΔΙΒΙΜ, όπου ο τότε Υπουργός Παιδείας έσπευσε να εξυπη-
ρετήσει τον διευθυντή του πολιτικού γραφείου τοποθετώντας
τον αρχικά στη θέση του γενικού διευθυντή της Σιβιτανιδείου, το-
ποθέτηση που κρίθηκε µη νόµιµη από το Ελεγκτικό Συνέδριο
καθώς το εν λόγω άτοµο δεν κάλυπτε τα τυπικά προσόντα –προ-
σέξτε- της ξένης γλώσσας. Και τι γίνεται στη συνέχεια; Τοποθε-
τήθηκε, λοιπόν, στο προεδρείο ως Πρόεδρος του ΙΝΕΔΙΒΙΜ µε
διαδικασία που απαλείφεται η προϋπόθεση της ξένης γλώσσας.  

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κ. Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, έχω πάρει και τον χρόνο οµιλίας της δευτε-
ρολογίας µου. 

Το είδαµε, λοιπόν, µε τις εντελώς απαράδεκτες διαδικασίες
επιλογής στελεχών διοίκησης της εκπαίδευσης. Αντί να ξεκινή-
σετε τις επιλογές από την κορυφή, δηλαδή από τους περιφερει-
ακούς διευθυντές, όπως είναι το λογικό και όπως καθιστά
υποχρεωτικό η Ευρωπαϊκή Επιτροπή από τον Δεκέµβρη του 2018
για την υπόλοιπη διοίκηση, εσείς ορίσατε προέδρους των συµ-
βουλίων επιλογής τους περιφερειακούς διευθυντές, που είναι
κοµµατικώς διορισµένα στελέχη, που τους εξαιρέσατε από την
αξιολόγηση χαρακτηρίζοντάς τους µάλιστα ως µετακλητούς. Και
µας είπατε µάλιστα ότι αυτοί οι κοµµατικοί διορισµένοι, οι µετα-
κλητοί, οι µη αξιολογηµένοι θα κρίνουν τώρα αντικειµενικά και
θα επιλέξουν αντικειµενικά τα υπόλοιπα στελέχη της εκπαίδευ-
σης. 

Και µάλιστα ενώ στην περίπτωση των διοικητικών γραµµατέων
και των γενικών διευθυντών πριµοδοτείτε τους ήδη υπηρετούν-
τες στην παιδεία αποκλείετε τους σηµερινούς σχολικούς συµ-
βούλους µόνο και µόνο επειδή στήριξαν τον θεσµό της
αξιολόγησης των εκπαιδευτικών. Δύο µέτρα και δύο σταθµά που
αποκαλύπτουν ξεκάθαρα τις πραγµατικές σας προθέσεις. 

Το ίδιο είδαµε -για να αναφερθώ σε ακόµα ένα παράδειγµα-
στο πεδίο της αγροτικής ανάπτυξης. Παύεται από τη θέση του ο
Διοικητής του ΕΦΚΑ -προφανώς, θεωρήσατε ότι δεν έκανε καλά
τη δουλειά του-, ο ΕΦΚΑ είναι ακόµα ακέφαλος µέχρι σήµερα,
αλλά ο συγκεκριµένος πρώην διοικητής του ΕΦΚΑ αναλαµβάνει
υποδιοικητής στον «ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗΤΡΑ». Αν αυτό δεν είναι από-
δειξη κοµµατισµού και παλαιοκρατίας, τότε δεν ξέρω τι είναι.

Τα ερωτήµατα, λοιπόν, που ανακύπτουν είναι ξεκάθαρα: Γιατί
απολύτως απροκάλυπτα οι προκηρύξεις των διοικητικών και των
λοιπών γραµµατέων έχουν τόσο διαφοροποιηµένα προσόντα;
Γιατί καθυστερήσατε τόσο πολύ στην έκδοση προκηρύξεων;
Γιατί, εφόσον η διαδικασία αυτή έχει ως στόχο την αποπολιτικο-
ποίηση, δεν αφήσατε τον ΑΣΕΠ να ορίσει τα κριτήρια επιλογής
µε αντικειµενικό και αδιάβλητο τρόπο και να επιλέξει µεταξύ των
υποψηφίων, αλλά επιλέξατε µια τόσο διάτρητη διαδικασία, µε τον
Υπουργό, µάλιστα, να επιλέγει στο τέλος µεταξύ της λίστας των
-υποτίθεται- τριών επικρατέστερων; Γιατί, τέλος, δεν διασφαλί-
σατε πως όσοι κατέχουν σήµερα αυτές τις θέσεις δεν θα συµµε-
τέχουν στη διαδικασία, αλλά, αντίθετα, φέρατε πριν από δυο
µήνες σχετική τροπολογία στη Βουλή; 

Σας καλούµε, λοιπόν, να δώσετε σαφείς και πειστικές εξηγή-
σεις. Και, βεβαίως, σας καλούµε άµεσα να αναθεωρήσετε τον µι-
κροκοµµατικό στόχο της άλωσης του κράτους, που σαφέστατα
δεν εξυπηρετεί ούτε το δηµόσιο συµφέρον ούτε τη δηµοκρατία
µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Χρήστος Μπουκώρος έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα συµπτύξω την

πρωτολογία µε τη δευτερολογία µου. 
Κυρία Υπουργέ, αν οι δυο προκηρύξεις, στις οποίες αναφέρ-

θηκε ο τοµεάρχης µας, ο κ. Γεωργαντάς, που είναι η επιτοµή της
φωτογραφίας, είναι το ζουµάρισµα του φωτογραφικού φακού σε
συγκεκριµένα πρόσωπα, δεν ακυρώθηκαν, αναρωτιέµαι ποιους
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όρους περιελάµβαναν οι είκοσι δυο προκηρύξεις, οι οποίες ακυ-
ρώθηκαν. Προφανώς, θα προσδιόριζαν το ύψος και το βάρος
των υποψηφίων.

Όµως ξέρετε, το να υπάρχει ένας νόµος, έστω και ατελής, ο
ν.4369/2016 και να µην εφαρµόζεται, διπλασιάζει το βάρος των
πολιτικών ευθυνών της Κυβέρνησης για όσα καταγγέλθηκαν από
τους συναδέλφους µας. 

Όταν, λοιπόν, οι φωτογραφικές προκηρύξεις έχουν γίνει πάγια
τακτική της Κυβέρνησης, εκπέµπουµε ένα µήνυµα κακό στη χει-
µάζουσα ελληνική κοινωνία και κυρίως, στη νεολαία µας, η οποία
εγκαταλείπει τη χώρα. 

Για κάθε στέλεχος στην κορυφή της διοικητικής πυραµίδας,
κυρία Υπουργέ, που τοποθετείται µε µια φωτογραφική προκή-
ρυξη σε µια θέση της διοίκησης, κάποιο άλλο στέλεχος, µε πε-
ρισσότερα προσόντα και µε µεγαλύτερη υπηρεσιακή πορεία και
καλύτερη υπηρεσιακή εικόνα, απενεργοποιείται και µπαίνει στο
λεγόµενο «υπηρεσιακό ψυγείο», όταν ο ελληνικός λαός εξακο-
λουθεί, υπό το βάρος της υψηλότατης φορολογίας, να πληρώνει
και το στέλεχος που τοποθετήθηκε µε φωτογραφική διακήρυξη,
αλλά και το στέλεχος το οποίο απενεργοποιείται. 

Και επειδή αυτά που συµβαίνουν στην κορυφή της διοικητικής
πυραµίδας, συµβαίνουν και στο µέσο της διοικητικής πυραµίδας,
για κάθε αχρείαστη πρόσληψη µετακλητού, κάποιος ελεύθερος
επαγγελµατίας οδηγείται στην παύση των εργασιών του, κάποιος
έµπορος κατεβάζει ρολά στο µαγαζί του. Για κάθε αδικαιολόγητη
και αχρείαστη ανανέωση σύµβασης, προκειµένου να δηµιουργη-
θεί ένας κοµµατικός στρατός, ένας νέος χάνει τη δουλειά του
στη βιοµηχανία ή στη βιοτεχνία. Διότι όλα αυτά, που γίνονται στο
δηµόσιο τοµέα, κυρία Υπουργέ, γίνονται µε τους φόρους που
πληρώνει ο ιδιωτικός τοµέας, ένας ιδιωτικός τοµέας, ο οποίος
σήµερα στενάζει, µια πραγµατική οικονοµία, η οποία συρρικνώ-
νεται και µια στάσιµη ανεργία, που παραµένει σταθερά χρόνια
τώρα πάνω από το 21% και είναι, βεβαίως, πολλαπλάσια των πο-
σοστών ανεργίας των υπόλοιπων ευρωπαϊκών χωρών.

Θα έπρεπε, λοιπόν, αυτή την ελληνική συνεργασία να τη δείτε
ως µια ευκαιρία να παύσουν τα κακώς κείµενα. Εγώ δεν είµαι απ’
αυτούς που ισχυρίζονται ότι τέτοια λάθη δεν γίνονταν στο πα-
ρελθόν, αλλά ειλικρινά από εσάς σήµερα δεν περιµένω αυτή την
απάντηση. Γιατί σήµερα έχουµε πάθει και θα έπρεπε να έχουµε
µάθει. Δυστυχώς, όµως, οι πρακτικές της Κυβέρνησης αποδει-
κνύουν ότι παραµένετε αθεράπευτα ίδιοι. Εννοώ µε τα κακώς κεί-
µενα του παρελθόντος και θα έλεγα ότι σε πολλές περιπτώσεις
είστε και πιο ίδιοι από τους παλιούς, χειρότεροι δηλαδή απ’ αυ-
τούς τους οποίους κατηγορείτε. 

Σήµερα, λοιπόν, που έχουµε ζήσει όσα έχουµε ζήσει σ’ αυτή
τη δεκαετή κρίση, εσείς –η Κυβέρνησή σας, εννοώ- που φέρατε
το νοµοσχέδιο για τη στελέχωση της δηµόσιας διοίκησης θα
έπρεπε να έχετε ακούσει αρχικά την κριτική της Αντιπολίτευσης.
Θα έπρεπε να έχετε ενσωµατώσει τα ζητήµατα που είχαµε θέσει
και κυρίως, θα έπρεπε να έχετε κάνει έναν καλό νόµο, τον οποίο
θα σέβεστε ως ευαγγέλιο. 

Απόρησα, ακούγοντας τον εισηγητή µας να λέει ότι από το Σε-
πτέµβριο του 2016 δεν έχει γίνει ούτε µια πρόσληψη στελέχους
της δηµόσιας διοίκησης από το λεγόµενο «µητρώο στελεχών».

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Το δικό σας;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Υπάρχουν µητρώα και µητρώα,

κύριε Μπάρκα, αλλά το να απαξιώνετε εσείς έναν ήδη ατελή
νόµο δείχνει τις προθέσεις σας. 

Θα κλείσω, κυρία Υπουργέ, λέγοντας ότι παρά τις υποσχέσεις
περί αποκοµµατικοποίησης, η Κυβέρνηση συνεχίζει σε όλα τα
επίπεδα και στην κορυφή και στη µέση και στη βάση της πυρα-
µίδας την κοµµατική επέλαση. Πραγµατικά πιστεύετε ότι µε τη
συµφωνία την οποία έχετε υπογράψει, που δεσµεύει γενιές Ελ-
λήνων, ότι εσείς σήµερα αλλά και εµείς αύριο µπορούµε να λει-
τουργούµε µε τις ίδιες συνταγές και τις ίδιες τακτικές; Θα µας
κρίνει όλους πολύ σκληρά η ιστορία, αλλά επειδή τώρα εσείς
έχετε τη διακυβέρνηση της χώρας στα χέρια σας και την έχετε
µια τέτοια εποχή, όπως προηγουµένως περιέγραψα, οι ευθύνες
σας να ξέρετε ότι είναι πολλαπλάσιες, όχι προσωπικές, συνολικά
κυβερνητικές. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
Τελευταίος επερωτών Βουλευτής είναι ο συνάδελφος κ. Αθα-

νάσιος Δαβάκης. 
Κύριε Δαβάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχουν ειπωθεί

πολλά, δυστυχώς βάσιµα και αληθή από τους προλαλήσαντες
συναδέλφους και παρέλκει οποιαδήποτε περαιτέρω συζήτηση
πάνω στο κύριο ζήτηµα, για το οποίο η Νέα Δηµοκρατία επε-
ρωτά, ελέγχει την Κυβέρνηση και ιδιαίτερα το θεσµικό ρόλο ευ-
θύνης της κυρίας Υπουργού. 

Ένα ερώτηµα πηγάζει απ’ όσα έχουν λεχθεί, κυρία Υπουργέ:
Είστε ευχαριστηµένη, είστε ικανοποιηµένη –δεν θα πω υπερή-
φανη, όπως ελέγετο παλιά- µε τον χώρο ευθύνης, τον οποίο δια-
κονείτε; 

Θυµάµαι ότι πριν από ενάµιση περίπου χρόνο, σε µια νοµοθε-
τική πρωτοβουλία που είχατε πάρει, σας είχα επισηµάνει τα ζη-
τήµατα των οργανογραµµάτων, τα οποία είχαν ξεκινήσει.
Υπάρχει συγκεκριµένη πρόταση, µάλιστα πλήρως τεκµηριωµένη
και θα έλεγα ιδιαίτερα συµβατή µε την πραγµατικότητα και µε
ό,τι σηµαίνει σήµερα δηµόσια διοίκηση. Δυστυχώς, µου είχατε
πει ότι προχωρά αυτό, ότι θα το προχωρήσετε, αλλά, απ’ ό,τι έχω
καταλάβει, δεν έχει συµβεί αυτό για το οποίο είχαµε µιλήσει τότε. 

Μετέρχεται η Κυβέρνηση, µετέρχεται ο πολιτικός χώρος, στον
οποίο στηρίζεται αυτή η Κυβέρνηση, µεθόδους και πρακτικές, οι
οποίες προσπαθούν να «αλώσουν», όπως ελέχθη και προηγου-
µένως, τη δηµόσια διοίκηση. Σαφέστατα, ένα κόµµα, το οποίο
ανήκε –χωρίς παρεξήγηση- στο πολιτικό περιθώριο µέχρι πρότι-
νος, προσπαθεί να δηµιουργήσει γέφυρες και ερείσµατα πάνω
σ’ έναν καίριας σηµασίας τοµέα, όπως είναι αυτός της δηµόσιας
διοίκησης. Αυτή η πρακτική, αυτές τις εποχές, αυτή την περίοδο,
σ’ αυτή την πολιτική φάση που περνάει η χώρα εξαιτίας της κοι-
νωνικής και οικονοµικής κρίσης, πιστεύετε ότι είναι δυνατόν πο-
λιτικό κόµµα, ψηφισµένο µάλιστα από την πλειοψηφία του
ελληνικού λαού, να την µετέρχεται; 

Εργαλειοποιείτε τη διαδικασία στελέχωσης του δηµοσίου, µε
στόχο -όπως σας προείπα- την αποκατάσταση των πολιτικών και
κοµµατικών σας στελεχών και δηµιουργείτε µία αυθαίρετη δια-
κύµανση των απαιτούµενων τυπικών προσόντων. Ελέγχθη και
προηγουµένως. Ψηφίσατε την τροπολογία του Δεκεµβρίου του
2017 λίγο πριν δηµοσιευθούν τα συγκεκριµένα επιθυµητά προφίλ
των υποψηφίων, δίνοντας δυνατότητα συµµετοχής σε κοµµατικά
και πολιτικά διορισµένα στελέχη.

Ειδικό ρόλο σε αυτή τη µεθόδευση έπαιξε η εργασιακή εµπει-
ρία. Και παρατηρούνται τα πιο εξόφθαλµα παραδείγµατα αυθαί-
ρετου καθορισµού των τυπικών προσόντων. Το λέει όλος ο
κόσµος και, µάλιστα, νέοι άνθρωποι µε ιδιαίτερα προσόντα, τα
οποία ήθελαν να συµπράξουν προς αυτή την κατεύθυνση. Σε
άλλες θέσεις ζητείται πενταετής εµπειρία, σε άλλες δεκαετής,
σε άλλες δεκαπενταετής και σε άλλες εικοσαετής. Η εµπειρία
διακυµαίνεται ανάλογα µε την περίσταση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Για ελάχιστα δευτερόλεπτα την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Σε µερικές περιπτώσεις πρέπει η εργασιακή εµπειρία να είναι

συναφής και σε άλλες όχι. Η εµπειρία είναι µία και αυτή και κα-
θορίζει τον χώρο ευθύνης κάθε διοικητικού στελέχους. Γιατί γί-
νονται αυτές οι διακυµάνσεις; 

Αυθαίρετες είναι και οι προβλέψεις για τις ξένες γλώσσες.
Αλλού ζητείται απλή γνώση, αλλού καλή γνώση κι αλλού άριστη
γνώση. 

Είναι διάφορα τερτίπια τα οποία µετέρχεστε και τα οποία δεν
νοµίζω ότι περιποιούν τιµή στην πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
Δηµόσιας Διοίκησης. 

Θεωρώ ότι αυτή τη στιγµή, αυτά τα δύσκολα χρόνια που περ-
νάει η χώρα µας, τα τελευταία περίπου δέκα χρόνια, η µόνη
απάντηση πάνω στα καυτά ζητήµατα, τα οποία θα έλεγα ότι τα-
λανίζουν τη δηµόσια διοίκηση, είναι η αξιοκρατία, η απλότητα και
η καθετοποίηση, σε ορισµένες περιπτώσεις, των διαδικασιών. 

Δυστυχώς, αντ’ αυτού µετέρχεστε -το επαναλαµβάνω- τις ίδιες
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παλαιοκοµµατικές µεθόδους. Δεν θα ήθελα να αντιπολιτευθείτε
το παρελθόν, λέγοντας ότι και εσείς κάνατε τα ίδια, διότι αυτό
δεν λέει τίποτα πλέον. 

Εµείς ελέγχουµε την Κυβέρνηση και γινόµαστε καλύτεροι.
Μπορεί, ενδεχοµένως, ως παράταξη -όχι σε αυτό το κατάντηµα
στο οποίο βρισκόµαστε σήµερα- να είχαµε επηρεαστεί από τον
κίνδυνο αυτό, από διαφόρου είδους πιέσεις. Εν πάση περιπτώ-
σει, όµως, αυτό το οποίο ζητάει σήµερα η ελληνική κοινωνία, η
δηµόσια διοίκηση, ο κρατικός τοµέας, ο οποίος έχει να κάνει µε
τους δηµόσιους λειτουργούς, οι οποίοι είναι ουσιαστικά οι δη-
µόσιοι υπηρέτες, είναι διαφάνεια, απλότητα και αξιοκρατία.
Αυτά, δυστυχώς, δεν τα παρουσιάζετε στην πολιτική σας, κάτι
το οποίο µας κάνει να είµαστε εξαιρετικά, θα έλεγα, αρνητικοί
απέναντι σε αυτά τα οποία εσείς σήµερα επιτελείτε στο Υπουρ-
γείο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Η Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότησης κ. Όλγα Γεροβα-
σίλη έχει τον λόγο.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία αρχική παρατήρηση.
Διαβάσατε µε λάθος τρόπο όλες τις προκηρύξεις. Δεν πήρατε
όλα τα δεδοµένα υπ’ όψιν. 

Οι προκηρύξεις έχουν κριτήριο on-off, έχουν επιθυµητά προ-
σόντα. Και, βεβαίως, υπάρχει ένας πίνακας, τον οποίο έχει αναρ-
τήσει η ιστοσελίδα του ΑΣΕΠ, ο οποίος έχει αποφασιστεί από το
ΕΣΕΔ, το ειδικό όργανο επιλογής, το οποίο διορθώνει και µοριο-
δοτεί, όλα αυτά, δηλαδή, για τα οποία συζητάτε. Εξ ου και οι
προκηρύξεις έχουν εφτά χιλιάδες υποψηφίους, χωρίς να υπάρχει
κάτι εναντίον των προκηρύξεων. Και, φυσικά, πόσο φωτογραφική
µπορεί να είναι µία προκήρυξη; Είναι εξήντα εννιά προκηρύξεις
µε εφτά χιλιάδες υποψήφιους. Πώς χωράνε όλοι αυτοί σε µία
φωτογραφική προκήρυξη, που γράφει ονοµατεπώνυµο; 

Αυτό είναι µία γενική παρατήρηση. Θα αναφερθώ και παρα-
κάτω. 

Θυµίζω ότι οι θέσεις αυτές των γενικών, ειδικών και τοµεακών
γραµµατέων έρχονται για να αντικαταστήσουν τους γενικούς
γραµµατείς στην υψηλότερη διοικητική θέση της δηµόσιας διοί-
κησης. 

Για να είµαστε σαφείς και καθαροί, ξέρουµε ότι διαφωνούµε
επί της αρχής, ανεξάρτητα µε όλα τεχνικά τα οποία συζητάµε επί
των προκηρύξεων. Εµείς προωθούµε µία διαδικασία ανάδειξης
διοικητικών γραµµατέων µε αξιοκρατικά κριτήρια, για τα οποία,
βεβαίως, θα δεχθούµε την οποιαδήποτε κριτική. Και εννοώ κα-
λοπροαίρετη κριτική.

Όµως, εδώ δεν πρόκειται για αυτό. Η δική σας η άποψη είναι
ότι θέλετε αυτή η θέση να είναι µε κοµµατικά κριτήρια. Εποµέ-
νως, όλα τα άλλα που συζητάµε, είναι περιττά. Ο εκάστοτε
Υπουργός θέλετε να διορίζει και να παύει σε µια νύχτα τον γε-
νικό, ειδικό και τοµεακό γραµµατέα, ανεξάρτητα από τα προ-
σόντα, ανεξάρτητα από τα κριτήρια, ανεξάρτητα από τη
διαδικασία, απλά στη βάση της εµπιστοσύνης του Υπουργού στο
πρόσωπό του, όπως έχετε διατυπώσει. 

Για του λόγου το αληθές, θα διαβάσω τις δηλώσεις του τοµε-
άρχη και επερωτώντος κ. Γεωργαντά στις 6 Ιουνίου 2018: «Ακόµη
και αν όλα τα διαδικαστικά διορθώνονταν, εµείς διαφωνούµε µε
τη φιλοσοφία του νόµου. Αποκοµµατικοποίηση δεν είναι η µετα-
τροπή θέσεων µε πολιτικό χαρακτήρα σε διοικητικές». 

Δηλαδή, κύριε Γεωργαντά, η διατήρηση πολιτικών θέσεων,
στις οποίες διορίζεται κανένας µε κοµµατικά κριτήρια, ενώ κα-
λείται να ασκήσει διοικητικά καθήκοντα, είναι αποκοµµατικοποί-
ηση; 

Και για να είµαι ακριβής, διαβάζω τα καθήκοντα των διοικητι-
κών γραµµατέων, τα οποία και έχουν δηµοσιευθεί σε Προεδρικό
Διάταγµα: «Τίθενται επικεφαλής της διοικητικής ιεραρχίας των
υπηρεσιών του Υπουργείου, των οποίων προΐστανται. Οι αρµο-
διότητες συνίστανται στην επικουρία του Υπουργού, τον συντο-
νισµό των οργανικών µονάδων του Υπουργείου, την
παρακολούθηση εκτέλεσης προϋπολογισµού, της επίτευξης δη-

µοσιονοµικών στόχων, την έκδοση εγκυκλίων προς τις αρµόδιες
υπηρεσίες για θέµατα αρµοδιότητάς τους…», κ.λπ.. Έχουν αµι-
γώς διοικητικά καθήκοντα, τα οποία προφανώς δεν αντιστοιχούν
σε κοµµατικά στελέχη. 

Το σίγουρο, λοιπόν, είναι ότι έχουµε διαφορετική αντίληψη και
για το συγκεκριµένο, αλλά και για τη δηµόσια διοίκηση συνολικά.
Εµείς, ξέρετε, τη δηµόσια διοίκηση τη θέλουµε να στέκεται ου-
δέτερη απέναντι στους πολίτες και να µην αναγνωρίζει τα κόµ-
µατα και τις πολιτικές, τις οποίες τα κόµµατα θέλουν να
εφαρµόσουν. Η διοίκηση πρέπει να αντιµετωπίσει ισότιµα τους
πολίτες. 

Το πολιτικό έργο της Κυβέρνησης έχει εξουσιοδοτηθεί από
τον λαό. Από τον λαό εξουσιοδοτείται η εκάστοτε κυβέρνηση για
να εφαρµόσει το πρόγραµµά της. Και η διοίκηση το ακολουθεί
αυτό, όχι γιατί ακούει τον Υπουργό, αλλά γιατί είναι εντολή του
ελληνικού λαού και ο δηµόσιος λειτουργός οφείλει να υπηρετεί
τον ελληνικό λαό. Το ξεκαθαρίζω, για να τον κλείσουµε αυτόν τον
κύκλο. 

Συνεχίζω µε τη δήλωση: «Οι θέσεις των γραµµατέων των
Υπουργείων δεν είναι απλώς θέσεις µάνατζερ σε κάποιους φο-
ρείς. Είναι θέσεις που όσοι τις κατέχουν πρέπει να συµφωνούν
µε τις βασικές κυβερνητικές επιλογές». 

Τι εννοείτε, δηλαδή; Θα µπορούσε για πολλά πράγµατα να µας
κατηγορήσει κάποιος, αν ήταν κακόπιστος. Όµως, όσο κακόπι-
στος κι αν είναι, δεν µπορεί να µας κατηγορήσει ότι εµείς κά-
νουµε αυτό που εσείς µας προτείνετε να κάνουµε. Είναι µια
αντιστροφή, που δεν είναι ορθολογική. 

Δηλαδή, αν συµφωνούν µε τις κυβερνητικές επιλογές -µε κρι-
τήριο, δηλαδή, να είναι έµπιστοι- τότε αυτό είναι το µοναδικό κρι-
τήριο που πρέπει να έχουν για αυτές οι θέσεις, µε όλο αυτό το
φορτίο που καλούνται να αντιµετωπίσουν. 

Ταυτόχρονα, όµως, µας εγκαλείτε για τους συνεργάτες
Υπουργών, για τους συνεργάτες Βουλευτών, ότι είναι δικά µας
παιδιά. Δηλαδή, στις πολιτικές θέσεις ζητάτε να είναι µε το ΑΣΕΠ
οι συνεργάτες του Υπουργού; Οι µετακλητοί είναι συνεργάτες
του Υπουργού. Ο Υπουργός είναι πολιτική θέση. Ο συνεργάτης
Υπουργού είναι πολιτική θέση. Εκείνον επιλέγει µε κριτήρια προ-
σωπικά. Ελπίζω να συµφωνήσουµε σε αυτό. Διότι µόλις βρίσκετε
έναν άνθρωπο, που ανήκει στον ΣΥΡΙΖΑ ή είναι σε ένα όργανο
του ΣΥΡΙΖΑ και είναι και συνεργάτης Υπουργού, µας βγάζετε κα-
ταγγελία στις εφηµερίδες. 

Σε αυτές, λοιπόν, τις θέσεις -τις θέσεις συνεργατών Βουλευ-
τών και Υπουργών- εµείς θέλουµε πολιτικό προσωπικό, Στις
άλλες θέλουµε διοικητικό προσωπικό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Αυτοί, όµως, µπορούν να πάνε και
στο διοικητικό µε την τροπολογία που φέρατε. 

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Τώρα, το χειρότερο από όλα αυτά δεν είναι ότι διαφω-
νούµε. Διότι σε αυτό προφανώς και διαφωνούµε. Έχουµε
διαφορετικές αντιλήψεις. Όµως, για να το στηρίξετε αυτό, δια-
στρέφετε γεγονότα, καθοδηγείτε δηµοσιεύµατα, κάνετε απευ-
θείας επαφές µε ό,τι lobby ξέρετε στην Ευρώπη, όπως το Λαϊκό
Κόµµα ή δεν ξέρω ποιο άλλο, προκειµένου να αποδοµήσετε την
πολιτική µας. 

Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τώρα κυβερνάµε
εµείς. Αυτή είναι η επιλογή αυτής της Κυβέρνησης. Όταν και αν
κυβερνήσετε εσείς, κάντε ό,τι καταλαβαίνετε. 

Και µετά, όταν δεν καταφέρατε να το κάνετε αυτό, δηλαδή να
αποδοµήσετε δια της Ευρώπης, κατηγορείτε τους θεσµούς και
τους Ευρωπαίους ότι δεν καταλαβαίνουν και µας κάνουν τα χα-
τίρια. Αλά καρτ το κάνετε και αυτό. Τέλος πάντων.

Λέτε, λοιπόν: «Άποψή µας είναι πως η τρόικα µάλλον κατάλαβε
τη λάθος επιλογή της να εντάξει µια τόσο προβληµατική πολι-
τική, από άποψη διαδικασίας όσο και φιλοσοφίας, στο µνηµόνιο.
Δυστυχώς, οι θεσµοί απέτυχαν µε αυτή την επιλογή τους και
κατά την άποψή µας είναι αργά για οποιαδήποτε διορθωτική πα-
ρέµβαση». 

Αυτά διατυπώνετε εσείς απέναντι στους θεσµούς, όταν δεν
σας αρέσουν αυτά τα οποία επιλέγονται να συµβούν στη χώρα
µε ευρωπαϊκές καλές πρακτικές, για να δούµε και ποιος είναι ευ-
ρωπαϊστής. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαφωνούµε και διαφωνούµε
επί της αρχής. Ψηφίσαµε τον ν.4369/2016. Δεν το κάναµε τώρα,
για να βάλουµε άρον άρον τα δικά µας παιδιά, που λέτε. Είναι
ψηφισµένος νόµος από το 2016. 

Εκεί ψηφίσαµε και το µητρώο στελεχών. Ξέρετε ποιες είναι οι
προϋποθέσεις εγγραφής στο µητρώο στελεχών, στο µητρώο,
δηλαδή, αυτών που συµµετέχουν και στην κρίση ως δηµόσιοι
υπάλληλοι και αντίστοιχα, βεβαίως και από τον ιδιωτικό τοµέα;
Χρειάζεται ο υπάλληλος να έχει Α’ βαθµό και σωρευτικά να είναι
κάτοχος διδακτορικού, µεταπτυχιακού, ή να είναι απόφοιτος
ΕΚΔΔΑ, ή να έχει διατελέσει προϊστάµενος γενικής διεύθυνσης
για τρία έτη, ή διεύθυνσης για δέκα έτη. Και όλα αυτά πρέπει να
τα έχει σωρευτικά, για να µπει στο µητρώο. 

Αντίστοιχα προσόντα χρειάζονται…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ή να είναι γενικός γραµµατέας ή

να είναι µετακλητός. 
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Στο µητρώο; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ο µετακλητός, βεβαίως. 
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Όχι, ο µετακλητός δεν είναι στο µητρώο. Είναι από τον
ιδιωτικό τοµέα. Είναι από την άλλη πλευρά, κύριε Γεωργαντά.
Δεν µπαίνει στον τοµέα. Συµµετέχει ο ιδιωτικός τοµέας στην προ-
κήρυξη µετά την άποψη, που καταθέσατε στη συζήτηση. Όταν
κάναµε τη συζήτηση για τον νόµο, δική σας πρόταση ήταν ο ιδιω-
τικός τοµέας. Και είχατε δίκιο και το αποδεχθήκαµε και το βά-
λαµε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Άλλο είναι ο µετακλητός, ο πολι-
τικά επιλεγµένος. 

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Ο µετακλητός είναι αυτός, που έρχεται από τον ιδιωτικό
τοµέα, όταν δεν είναι δηµόσιος υπάλληλος. Όταν είναι δηµόσιος
υπάλληλος ο µετακλητός, πρέπει υποχρεωτικά να είναι εγγε-
γραµµένος στο µητρώο. Αυτό είναι εντελώς ξεκάθαρο. Δεν κα-
ταλαβαίνω γιατί δεν το βλέπετε. 

Όλες, λοιπόν, οι προκηρύξεις γίνονται µε αυτόν τον τρόπο. Για
εξήντα εννιά θέσεις είναι επτά χιλιάδες οι υποψήφιοι. Φωτογρα-
φία δεν το λες! 

Όσον αφορά τις αποκλίσεις στα περιγράµµατα εργασίας:
Ποιες αποκλίσεις; Με τι το συγκρίνετε; Είχατε κάνει ποτέ περί-
γραµµα εργασίας στο ελληνικό δηµόσιο και δεν το ξέρουµε; Με
τι συγκρίνετε και λέτε «αποκλίσεις από το περίγραµµα»; Αφού το
περίγραµµα τώρα γίνεται, για πρώτη φορά. Δεν είχατε κάνει ποτέ
περιγράµµατα, το είχατε όλο χύµα. 

Για να µην υπάρχει σκιά στη διαδικασία, εµείς µπήκαµε, µελε-
τήσαµε µε τρόπο διεθνών καλών πρακτικών, µε µοντέλα γαλλικά,
γερµανικά, αυστριακά. Έγινε µία πλήρης µελέτη, για να ευθυ-
γραµµιστούν προκηρύξεις. Παρ’ όλο που ήταν όλες σύννοµες µε
τον ν.4369/2016 -όλες ήταν σύννοµες!- δεν είχαν οµοιογένεια.
Γιατί δεν είχαν οµοιογένεια; Διότι οι διοικητικοί γραµµατείς έχουν
διοικητικό έργο. Οι ειδικοί τοµεακοί γραµµατείς ανά Υπουργείο
έχουν άλλο έργο να επιτελέσουν, που είναι διοικητικό µεν, αλλά
έχει και ειδικά χαρακτηριστικά, διότι ακολουθούν ειδικό έργο του
Υπουργείου. 

Γιατί το κάναµε, λοιπόν, εµείς αυτό; Εσείς δεν το θέλατε αυτό,
ενώ εµείς το θέλουµε. Γιατί; Διότι ως στόχο έχουµε την αποκοµ-
µατικοποίηση, τη διασφάλιση θεσµικής µνήµης, συνέχεια, δη-
λαδή, της δηµόσιας διοίκησης, ανεξάρτητα από την αλλαγή
κυβέρνησης. 

Ξέρετε, είναι πολύ προβληµατικό να εξαρτάται η δηµόσια δι-
οίκηση από κοµµατικά στελέχη. Αυτό αντανακλάται σε όλες τις
σχέσεις του πολίτη µε το κράτος και το έχει υποστεί ο ελληνικός
λαός διαχρονικά. 

Εδώ, λοιπόν, κάναµε ανοιχτή προκήρυξη, αξιοκρατική διαδι-
κασία, αποκλειστικά κατόπιν εισήγησης ανεξάρτητου νεοσύστα-
του οργάνου, του Ειδικού Συµβουλίου Επιλογής Διοικήσεων. Από
τι αποτελείται; Αποτελείται από τρία µέλη του ΑΣΕΠ, έναν σύµ-
βουλο ή πάρεδρο Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, πρόεδρο
ή µέλος επιστηµονικού συµβουλίου του ΕΚΔΔΑ, Συνήγορο του
Πολίτη, ή βοηθό συνήγορο, εµπειρογνώµονα από το Κυβερνη-
τικό Συµβούλιο Μεταρρύθµισης, έναν εµπειρογνώµονα από

πλευράς της ΑΔΕΔΥ, έναν εµπειρογνώµονα, που ορίζεται από τις
κεντρικές εργοδοτικές οργανώσεις ΣΕΒ, ΕΣΕΕ, ΓΣΕΒΕΕ, µε τους
νόµιµους αναπληρωτές τους. 

Ο, δε, Υπουργός δεν επιλέγει αυθαίρετα. Αφού επιλεγούν
τρεις, οι οποίοι έχουν όλα αυτά τα προσόντα, επιλέγει έναν εξ
αυτών ως προϊστάµενο. Όµως, έχουν όλα αυτά τα τυπικά προ-
σόντα, αλλιώς δεν µπορούν να φθάσουν στο επίπεδο των τριών
µέσα σε τόσες χιλιάδες προκηρύξεις. 

Να θυµίσω τον περίφηµο θεσµό της προφορικής συνέντευξης,
που επί των ηµερών των δικών σας -και του ΠΑΣΟΚ, βεβαίως, πα-
λαιότερα- ήταν το µέσο µε το οποίο γινόταν οι επιθυµητές προσ-
λήψεις ή οι αξιολογήσεις ή οτιδήποτε. Για πρώτη φορά έχουµε
δοµηµένη συνέντευξη, η οποία είναι αναρτηµένη στην ιστοσε-
λίδα, υπάρχει σε εγχειρίδιο.  

Όλοι ξέρουν µε ποιους όρους θα εξεταστούν, στους ίσους
χρόνους, µε αντίστοιχες ερωτήσεις. Άρα, ελαχιστοποιείται –έως
καταργείται- η υποκειµενικότητα της συνεντεύξεως. Και αυτό
έγινε για πρώτη φορά.

Επίσης, εδώ βλέπετε ότι αναβαθµίζουµε τον ρόλο του ΑΣΕΠ,
καθώς συµµετέχει στις κρίσεις διευθυντών, στηρίζει οργανωτικά
όλη τη διαδικασία. Στο ερώτηµά σας σχετικά µε το ποιος πήρε
φακέλους κ.λπ., όταν απευθύνεται σε µένα αίτηµα, προφανώς το
δίνω στο ΑΣΕΠ, είναι για το ΑΣΕΠ, διότι εγώ δεν έχω κανένα δι-
καίωµα ούτε να απαντήσω. Το ΑΣΕΠ, όπως ξέρετε, είναι ανεξάρ-
τητη αρχή. Απάντησε το ΑΣΕΠ. Την έχετε την απάντηση.

Η απάντηση, λοιπόν –που διαβάσατε τη µισή- λέει ότι ναι µεν,
τις πρώτες µέρες απάντησε σε τέσσερα Υπουργεία, το λέει…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Σε ποια;
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Ρωτήστε το ΑΣΕΠ. Κάντε ξανά την ερώτηση να τη διαβι-
βάσω. Εγώ δεν µπορώ να απαντήσω για το ΑΣΕΠ ως ανεξάρτητη
αρχή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Πάω και τις παίρνω από το ΑΣΕΠ!
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Μα, δεν το ξέρω!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γεωργαντά,

επειδή δεν γράφονται στα Πρακτικά αυτά που λέτε…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Απευθυνθείτε…
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Θα το κάνω γρήγορα, µην ανησυχείτε. Απλώς, εγώ δεν
ξέρω για να σας πω. Έτσι και αλλιώς δεν ξέρω, κύριε Γεωργαντά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μα, αν δεν γράφονται
στα Πρακτικά, κύριε Γεωργαντά, δεν έχει ουσιαστική συµµετοχή
η παρατήρησή σας.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Το ΑΣΕΠ, λοιπόν, απαντάει και µιλάει για τέσσερις. Λέει
«Έστειλα, αλλά έκανα λάθος που τα έστειλα». Το ίδιο το ΑΣΕΠ
το γράφει στην απάντησή του. Μετά από αιτήµατα Υπουργών
έστειλε σε τέσσερις, αλλά λέει το ΑΣΕΠ ότι έκανε λάθος και το
σταµάτησε. Σας διαβεβαιώνω ότι κανένας φάκελος δεν παραδό-
θηκε –λέει στο τέλος η απάντηση- σε κανέναν Υπουργό. 

Κανένας φάκελος σε κανέναν Υπουργό, λέει το ΑΣΕΠ στο
τέλος της απάντησης που δεν το διαβάσατε. Αυτό το λέω, για να
το κλείσουµε και αυτό. Και όποια άλλη απορία έχετε, φέρτε το
µε τον κοινοβουλευτικό έλεγχο και θα το δώσω στο ΑΣΕΠ. Θα το
διαβιβάσω, θα το κάνω όλο. Και θα το κάνω και σύντοµα, σας
υπόσχοµαι.

Θέλω να σας πω και κάτι άλλο, για να αλλάξω και λίγο θέµα.
Είναι στο ίδιο πλαίσιο και αφορά τη διοικητική µεταρρύθµιση,
κοµµάτια της οποίας έχουµε την ευκαιρία να συζητήσουµε εδώ
σήµερα. Για άλλα Υπουργεία δεν µπορώ να συζητήσω, αλλά για
τη διοικητική µεταρρύθµιση µπορώ. 

Ξέρετε, λοιπόν, ότι σήµερα προχωρά και προχωρά και στο επί-
πεδο κρίσεων των προϊσταµένων του δηµοσίου. Αυτή τη στιγµή
έχουν ήδη κριθεί µε ειδικό πάλι όργανο, αντίστοιχο, που το γνω-
ρίζετε και στο οποίο δεν παρεµβαίνει κανένας Υπουργός και κα-
νένα Υπουργείο, από τους ογδόντα οι εξήντα εννέα γενικοί
διευθυντές του δηµοσίου, µε τα στοιχεία που ξέρω µέχρι προχ-
θές και έχει ξεκινήσει και στο επίπεδο των διευθυντών. Οι κρίσεις
θα ολοκληρωθούν στο τέλος του έτους. Πόσα χρόνια έχουν να
γίνουν κρίσεις στο δηµόσιο; Καµµιά δεκαριά. Τι έκανε ο κ. Μη-
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τσοτάκης τον Δεκέµβριο του 2014 που αισθάνθηκε ότι χάνουν
την κυβέρνηση; Έκρινε δια αναθέσεως όλους τους προϊσταµέ-
νους σε όλο το ελληνικό δηµόσιο. Μάλιστα. Τι κάναµε εµείς, όταν
βγήκαµε Κυβέρνηση; Τους διώξαµε; Όχι. Είναι µέχρι σήµερα,
διότι εµείς δεν θα το κάνουµε πάλι διά αναθέσεως. Και τους εµ-
πιστευτήκαµε παρ’ ότι ξέραµε τίνος ήταν εκλεκτοί, διότι οφεί-
λουµε να εµπιστευτούµε τη διοίκηση µε έναν τέτοιο τρόπο και
δεν το κάναµε. Δεν είµαι σίγουρη τι θα κάνατε εσείς, αν ήσασταν
στη θέση µας. Το ίδιο ακριβώς θα κάνατε. Εµείς λοιπόν δεν εί-
µαστε σαν εσάς. Εµπιστευόµαστε τη διοίκηση όσο και αν αυτό
µας δυσκολεύει. Έτσι αυτοί θα αντικατασταθούν όχι µε ανάθεση
αλλά µόνο όταν προκύψει κρίση.

Τι διάβασα σε τίτλους αυτά που σας λέω αυτές τις µέρες στα
µέσα τα φιλικά της Νέας Δηµοκρατίας; Διάβασα: «Φάγαµε σφα-
λιάρα, χαστούκια, σφαλιάρες των θεσµών, κόκκινες, κίτρινες
κάρτες» και αρκετούς άλλους χαρακτηρισµούς και τίτλους, που
στερούνται φαντασίας, όπως οφείλω να οµολογήσω. Όµως αυτό
που εσείς δεν διαβάσατε καλά ως οφείλατε και το διαβάσατε επί-
σης αποσπασµατικά είναι η έκθεση συµµόρφωσης της Ελλάδας
η οποία κατατέθηκε στο γκρουπ και την οποία συνέταξε η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή. Και επειδή αυτό θα µπορούσε να είναι η σηµε-
ρινή µου οµιλία για να σας πω και δυο πράγµατα για το πού
βρίσκεται η µεταρρύθµιση, όπως το έχω υποσχεθεί και στον κ.
Δαβάκη µερικά σηµεία από αυτήν, δεν θα σας τα πω εγώ αλλά
θα διαβάσω ακριβώς την έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Κα-
ταλαβαίνω, βεβαίως, ότι σας είναι δύσκολο να αντιληφθείτε ότι
το κράτος αλλάζει για πρώτη φορά, ότι βγαίνουµε στις αγορές,
ότι τελειώνουµε τα µνηµόνια, ότι έχουµε ανάπτυξη 2%, ότι λύ-
νουµε σειρά προβληµάτων που φορτώσατε στην πλάτη του ελ-
ληνικού λαού για πολλά χρόνια. Ωστόσο, δεν πειράζει, ο
ελληνικός λαός το βιώνει.

Διαβάζω από τη σελίδα 35 της έκθεσης: «Οι µεταρρυθµίσεις
της δηµόσιας διοίκησης αποτελούν βασικό πυλώνα του προ-
γράµµατος στήριξης. Η δέσµη νοµοθετικών µεταρρυθµίσεων,
που συµφωνήθηκε στο πλαίσιο του προγράµµατος, ολοκληρώ-
θηκε στον µεγαλύτερο βαθµό στο πλαίσιο της τρίτης αξιολόγη-
σης, ενώ η τέταρτη αξιολόγηση επικεντρώθηκε, κυρίως, στην
υλοποίηση µέσω της εφαρµογής αυτών των σηµαντικών µεταρ-
ρυθµίσεων, που καλύπτουν ευρείες πτυχές της ελληνικής δηµό-
σιας διοίκησης.

Μία βασική µεταρρύθµιση ήταν να τεθούν οι ακρογωνιαίοι
λίθοι για την ανάπτυξη ενός ολοκληρωµένου συστήµατος ανθρώ-
πινου δυναµικού µέσω της εισαγωγής ενός συστήµατος κινητι-
κότητας, συµπεριλαµβανοµένης της ανάπτυξης
οργανογραµµάτων και περιγραµµάτων θέσεων εργασίας και των
ετήσιων αξιολογήσεων -σύστηµα αξιολόγησης- των επιδόσεων
των δηµοσίων υπαλλήλων. Άλλες µεταρρυθµίσεις περιλαµβά-
νουν την έναρξη µιας διαφανούς και ανοικτής διαδικασίας επι-
λογής για τον διορισµό ανώτερων στελεχών και την έγκριση ενός
διυπουργικού εγχειριδίου συντονισµού για την ενίσχυση του συ-
νολικού συντονισµού σε επίπεδο κεντρικής κυβέρνησης».

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Θ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)

Και συνεχίζει: Πρώτον, κινητικότητα: Ένα βασικό στοιχείο για
την ανάπτυξη του συστήµατος διαχείρισης ανθρωπίνων πόρων
ήταν η καθιέρωση ενός συστήµατος σύγχρονης κινητικότητας
που θα επιτρέπει τη µετακίνηση δηµοσίων υπαλλήλων όπου
υπάρχουν ανάγκες. Το καθεστώς αυτό αντικατέστησε τη δυσκί-
νητη και αδιαφανή διαδικασία που υπήρχε, η οποία στηριζόταν
κυρίως στις αποσπάσεις ως τρόπο κινητικότητας, ακόµα και αν
οι ανάγκες της υπηρεσίας υποδοχής είχαν πιο µόνιµο χαρα-
κτήρα. Ένας πρώτος κύκλος ξεκίνησε τον Νοέµβριο του 2017, ο
δεύτερος κύκλος ξεκίνησε τον Απρίλιο του 2018. Στον πρώτο
κύκλο δηµοσιεύτηκαν περισσότερες από οκτακόσιες κενές θέ-
σεις εργασίας, δύο χιλιάδες υποψήφιοι εξέφρασαν το ενδιαφέ-
ρον τους για το 90% των διαθέσιµων θέσεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο χρόνο ακόµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Βεβαίως, κυρία Υπουρ-

γέ.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Υπάρχουν ενθαρρυντικά συµπεράσµατα, ότι ο δεύτερος κύ-
κλος θα ολοκληρωθεί πιο γρήγορα από τον πρώτο κύκλο και ότι
υπάρχει αυξηµένο ενδιαφέρον τόσο από πλευράς συµµετεχόν-
των φορέων, όσο και από υποψηφίους που υποβάλλουν την αί-
τηση.

Δεύτερον, οργανόγραµµα – περιγράµµατα θέσεων: Το 2018
σηµειώθηκε σηµαντική πρόοδος από τους δηµόσιους φορείς
που ολοκλήρωσαν τα οργανογράµµατά τους και τα περιγράµ-
µατα θέσεων εργασίας. 

Σας θυµίζω ότι όλα τα οργανογράµµατα και τα περιγράµµατα
δεν είναι µνηµονιακές δεσµεύσεις, που είχατε υποχρεώσει το ελ-
ληνικό δηµόσιο και µείωσε τις θέσεις το 2013, αν θυµάµαι καλά,
δεν είµαι σίγουρη για τη χρονιά. Είναι κανονικά οργανογράµ-
µατα. Τι απαιτείται για να λειτουργήσει µια υπηρεσία.

Δηµιουργήθηκε από το Υπουργείο Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης ηλεκτρονική εφαρµογή, που παρέχει µια ενιαία πλατφόρµα,
όπου κάθε υπηρεσία αναρτά το ψηφιακό οργανόγραµµά της και
επιτρέπει τη σύνδεση της κάθε θέσης εργασίας µε τον αντί-
στοιχο υπάλληλο.

Αυτά έχουν ήδη γίνει.
Πρέπει να σηµειωθεί ότι πρόκειται για άσκηση που γίνεται για

πρώτη φορά -για την πλειοψηφία των δηµοσίων φορέων- και
είναι σηµαντικό να ολοκληρωθεί ώστε να αντικατοπτρίζει πλήρως
τη δοµή και τις ανάγκες της αντίστοιχης οντότητας.

Ο στόχος που καθορίστηκε για τον Ιούνιο και για τα οργανο-
γράµµατα και για τα περιγράµµατα έχει επιτευχθεί και η δηµόσια
διοίκηση τον έχει πράγµατι υπερβεί. Μέχρι σήµερα έχουν γίνει
όλα τα ψηφιακά οργανογράµµατα όλων των Υπουργείων και δια-
κοσίων τριάντα φορέων, των µεγαλύτερων φορέων της ελληνι-
κής δηµόσιας διοίκησης. Έχουµε ξεπεράσει τον στόχο που
είχαµε βάλει και κινούµαστε ταχύτατα. Έρχονται πια κάθε µέρα
καινούργια οργανογράµµατα διότι έχει εµπεδωθεί η µεταρρύθ-
µιση.

Αξιολόγηση δηµοσίων υπαλλήλων: Έχουν σηµειωθεί σηµαντι-
κές βελτιώσεις στην εφαρµογή των ετήσιων αξιολογήσεων από-
δοσης. Εκτός από την πρόθεση των αρχών να καλύψουν
ολόκληρο το πεδίο εφαρµογής του νόµου, η αξιολόγηση θα διε-
ξαχθεί ηλεκτρονικά για το 2017 για πρώτη φορά. Η ετήσια αξιο-
λόγηση άρχισε τον Μάιο. Θα ολοκληρωθεί τον Ιούλιο. Μέχρι τα
µέσα Ιουνίου ολοκληρώθηκε το 56% της αυτοαξιολόγησης όλων
των υπαλλήλων που έχουν εγγραφεί. Έχω και νούµερα τα οποία
µπορώ να σας δώσω γιατί ηλεκτρονικά πλέον τα βλέπουµε κα-
θηµερινά και τα παρακολουθούµε. Αυτήν τη στιγµή, µέχρι τα
µέσα του Ιουνίου -δεν έχω τα σηµερινά στοιχεία- µιλάµε για
εκατό χιλιάδες υπαλλήλους. 

Ολοκληρωµένο σύστηµα διαχείρισης ανθρωπίνων πόρων: Ση-
µαντική µεταρρύθµιση είναι η ανάπτυξη του ενιαίου συστήµατος
που θα επιτρέψει την αποτελεσµατική και αποδοτική κατανοµή
και διαχείριση των πόρων. Τα βασικά στοιχεία του συστήµατος
εφαρµόζονται πλέον µέσω του προγράµµατος κινητικότητας, συ-
περιλαµβανοµένων των οργανογραµµάτων και των περιγραφών
των θέσεων εργασίας, της ετήσιας αξιολόγησης των επιδόσεων
των δηµοσίων υπαλλήλων και της διαφανούς διαδικασίας επιλο-
γής όλων των ανωτέρων στελεχών.

Τοποθέτηση στελεχών δηµόσιας διοίκησης. Σηµειώθηκε ση-
µαντική πρόοδος στους διορισµούς γενικών διευθυντών. Η ση-
µαντική αυτή µεταρρύθµιση βρίσκεται σε διαδικασία
τοποθέτησης πια των µεσαίων και ανώτερων στελεχών της δη-
µόσιας διοίκησης. Μέχρι τα µέσα Ιουνίου, αν θυµάµαι καλά, είχαν
επιλεγεί ήδη οι εξήντα εννέα από τους ογδόντα και µέσα στον
Ιούλιο αναµένεται να ολοκληρωθεί η διαδικασία.

Εδώ, λοιπόν, λέει η έκθεση και για το επίπεδο των γενικών
γραµµατέων. Σύµφωνα µε τη νοµοθεσία, θα έχουν εντολές ορι-
σµένου χρόνου και η αντικατάστασή τους δεν θα εναπόκειται στη
διακριτική ευχέρεια κανενός. Ωστόσο, η εφαρµογή αυτής της µε-
ταρρύθµισης αντιµετώπισε ορισµένες προκλήσεις λόγω ελλείµ-
µατος ενός ελαχίστου συνόλου κριτηρίων επιλεξιµότητας.

Ως εκ τούτου, ελήφθησαν διορθωτικά µέτρα, προκειµένου να
εξασφαλιστεί ότι είναι συνεκτικός, αντικειµενικός ο τρόπος. Πε-
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ριέλαβε επανεξέταση προϋποθέσεων επιλεξιµότητας στις εξήντα
εννέα προσκλήσεις από κοινή οµάδα εργασίας. Ξέρετε από τι
συγκροτήθηκε το Υπουργείο και η «Expertise France». Tα ελάχι-
στα κριτήρια προσδιορίστηκαν και για τα επίπεδα εκτέλεσης και
για γλώσσες και για επαγγελµατική εµπειρία και για εµπειρία δι-
οίκησης. Βάσει αυτής της επανεξέτασης συµφωνήθηκε οι είκοσι
δύο προκηρύξεις να επανεκδοθούν τον Ιούλιο του 2018.

Αυτά, λοιπόν, είναι όλη η µεταρρύθµιση και η πρόοδός της,
που δεν τα διαβάσατε, για να τα ξέρετε κιόλας, κύριε Δαβάκη,
στην έκθεση της Κοµισιόν.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Εγώ άλλο σας ρώτησα, όµως.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Για τα περιγράµµατα και τα οργανογράµµατα µε ρωτή-
σατε. Σας απάντησα. Σας είπα και νούµερα. Δεν τα ακούσατε;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Τι είπατε;
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Αν έχετε οτιδήποτε άλλο, θα το συζητήσουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Απλώς, δεν ακούγε-

στε, κύριε Δαβάκη.
Συνεχίστε, κυρία Υπουργέ.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Εδώ, λοιπόν, για να κλείσω, θέλω να θυµίσω ότι µέχρι στιγ-
µής η Νέα Δηµοκρατία για το θέµα των διοικητικών γραµµατέων
έχει αλλάξει θέση πέντε ή έξι φορές. Νοµίζω έξι φορές.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Πού αλλάξαµε θέση;
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Θα σας πω.
Αρχικά, στη συζήτηση του νοµοσχεδίου η πρώτη θέση σας

ήταν να είναι καλός και να είναι και από τον ιδιωτικό. Το δεχτή-
καµε, έγινε. Μετά, αφού τελείωσε το νοµοσχέδιο, άρχισε η σπέ-
κουλα ότι είναι διπλές οι θέσεις και διογκώνουµε το δηµόσιο.
Καταλάβατε το λάθος σας ότι δεν είναι διπλές οι θέσεις και µας
εγκαλούσατε γιατί δεν ξεκινάµε τη διαδικασία. Μόλις ξεκινήσαµε
τη διαδικασία, µας εγκαλούσατε γιατί αργεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Υπουργού)

Αφού, λοιπόν, είδατε ότι προχωράει, µας είπατε ότι δεν είναι
καλές οι προκηρύξεις και αφού είδατε ότι θα διορθώσουµε και
τις προκηρύξεις, είπατε: Ζητάµε να ακυρωθεί η διαδικασία, διότι
εµείς αυτό δεν το θέλουµε. Θέλουµε -αυτό που σας είπα στην
αρχή- κοµµατικές θέσεις.

Καταλήξατε µετά από παλινωδία -δεν είναι παλινωδία αυτό;-
µετά από έξι διαφορετικές θέσεις, ποια θέση θα τηρήσετε απέ-
ναντι στο θέµα των γραµµατέων. Αυτό για να συνεννοούµαστε
ποιος δεν έχει θέσεις και ποιος προσπαθεί να αλλάξει µε βάση
την πραγµατικότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Υπουργέ,
απλώς θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι έχετε και δευτερολογία
και τριτολογία.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Το λέω για εσάς, για
τη διαχείριση του χρόνου σας. Εγώ µπορώ να σας βάλω όλο τον
χρόνο ενιαίο.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Το αίτηµα της ελληνικής κοινωνίας για αποκοµµατικοποί-
ηση του κράτους έχει ξεκινήσει. Η µεταρρύθµιση του κράτους
θα ολοκληρωθεί από αυτήν την Κυβέρνηση. Άµα µε το καλό ποτέ
γίνετε κυβέρνηση εσείς, φτιάξτε ξανά το κοµµατικό και πελατει-
ακό κράτος, το οποίο στήσατε µε επιστηµονικό τρόπο, οφείλω
να οµολογήσω, τόσα χρόνια.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Θα ξεκινήσουµε τώρα µε τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώ-

πους.
Κύριε Θεοχαρόπουλε, νοµίζω ότι έχετε συνεννοηθεί µε τον κ.

Κατσίκη. Δεν υπάρχει κάποιο θέµα. Μετά την Κοινοβουλευτική
Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ, την κ. Κοζοµπόλη, θα µπει εµβόλιµα ο
κ. Κατσίκης και θα συνεχίσουµε µε τους υπόλοιπους.

Ορίστε, κύριε Κεφαλογιάννη, έχετε τον λόγο για δώδεκα
λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω µε τρεις εισαγωγικές παρατηρήσεις, µε βάση

αυτά που άκουσα από την κυρία Υπουργό.
Κυρία Υπουργέ, είπατε για παράδειγµα, ότι υπάρχουν επτά χι-

λιάδες υποψήφιοι, άρα ο διαγωνισµός αποκλείεται να είναι φω-
τογραφικός. Μα, είναι ξεκάθαρο ότι είναι τελείως διαφορετικό
το πόσοι είναι οι υποψήφιοι από το τι ακριβώς περιγράφεται
µέσα. Και αν παρ’ ελπίδα κάποιος, ενδεχοµένως, έχει παραπάνω
προσόντα από κάποιον από τους υποψηφίους -εννοώ σε σχέση
µε αυτόν τον οποίο θέλετε εσείς να βάλετε στη θέση- είναι ξεκά-
θαρο ότι υπάρχουν και κάποιες άλλες «δικλίδες» τις οποίες έχετε
βάλει στις προκηρύξεις. Άρα, στο τέλος η επιλογή θα είναι αυτή
την οποία θέλουν οι δικοί σας οι Υπουργοί. Σε κάθε περίπτωση
πάντως είναι φωτογραφικός ο διαγωνισµός.

Άκουσα, επίσης, µια άλλη παρατήρησή σας ότι επειδή ψηφί-
σατε τον νόµο το 2016, τον ψηφίσατε πριν από δύο χρόνια, άρα
δεν ήταν για να γίνουν τα δικά σας παιδιά. Μα, ακριβώς για αυτόν
τον λόγο δεν τον ψηφίζατε. Τον ψηφίσατε πριν από δύο χρόνια
όταν ήσασταν κυβέρνηση -και εξακολουθείτε να είστε Κυβέρ-
νηση- για να δηµιουργήσετε τις προϋποθέσεις και να φτάσετε
στο σηµείο ώστε αυτοί οι οποίοι θέλετε πραγµατικά να στελεχώ-
σουν τη δηµόσια διοίκηση, τα δικά σας παιδιά, να έχουν ακριβώς
αυτές τις προϋποθέσεις. Άρα, νοµίζω ότι και αυτό το επιχείρηµα
καταρρίπτεται.

Κλείνω µε τις εισαγωγικές παρατηρήσεις. Χαίροµαι που παρα-
δεχθήκατε ότι είναι λάθος θεσµικό, και όχι µόνο, η διαβίβαση των
φακέλων από τον ΑΣΕΠ προς τα Υπουργεία. Αντιλαµβάνεστε ότι
νοµικά αυτό καθιστά τη διαδικασία όχι µόνο ακυρώσιµη, αλλά εξ
υπαρχής άκυρη. Και σε κάθε περίπτωση νοµίζω ότι όποιος έχει
το έννοµο συµφέρον µπορεί να προσφύγει. Και σε κάθε περί-
πτωση αυτή η διαδικασία θα ακυρωθεί.

Πάµε, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γενικά να δούµε
κάποια ζητήµατα, γιατί σε αυτήν τη Αίθουσα πρέπει να µιλάµε
και µε αριθµούς, µε στοιχεία και όχι να κάνουµε µόνο µια απλή
αντιπαράθεση ιδεών. 

Νοµίζω ότι µια από τις βασικές σας εξαγγελίες, κυρία Υπουργέ,
ακόµα και στις δηλώσεις σας όταν αναλάβατε το Υπουργείο, αλλά
και γενικότερα ως Κυβέρνηση, ήταν η κατάργηση του πελατειακού
κράτους. 

Βεβαίως εδώ ως Αντιπολίτευση καταγγέλλουµε ότι τα τριάµισι
τελευταία χρόνια στην ουσία έχετε καταστεί ασυνεπείς. Και βε-
βαίως δείχνετε µε τις συγκεκριµένες πράξεις και παραλείψεις ότι
όχι µόνο δεν πολεµήσατε το πελατειακό κράτος -το οποίο εσείς
όταν ήσασταν αντιπολίτευση λέγατε ότι όταν θα γινόσασταν κυ-
βέρνηση θα το καταπολεµούσατε- αλλά στην ουσία το εκθρέ-
ψατε, το γιγαντώσατε. Και δυστυχώς µε κάποιες συγκεκριµένες
νοµοθετικές πρωτοβουλίες, τις οποίες λάβατε, αυτή η γιγάντωση
έχετε την ελπίδα ότι αργότερα, όταν θα ξαναγίνεται αντιπολί-
τευση, θα αποτελέσει τη ναρκοθέτηση για την επόµενη κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη.

Πάµε, λοιπόν, να δούµε τι κάνατε όλα αυτά τα χρόνια. Αποκα-
λύψαµε ότι µε τον νόµο τον οποίο περάσατε, δηλαδή µε τον
ν.4368/2016, δηµιουργήσατε δεκατέσσερις αµειβόµενες επιτρο-
πές και οµάδες εργασίας σε µια δηµόσια διοίκηση που, δυστυ-
χώς, έχει πληθώρα δοµών και ανθρώπων. Βεβαίως ουδείς στη
δική σας Κυβέρνηση ούτε από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΣΥΡΙΖΑ ούτε και από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων, το θεώρησε αυτό ως συνέχιση του πελατειακού
κράτους.

Παρουσιάσαµε ως Νέα Δηµοκρατία στοιχεία που έδειχναν ότι
δηµιουργήσατε εκατόν είκοσι µία νέες δοµές υπό τη µορφή νο-
µικών προσώπων και γραµµατειών. Βεβαίως και πάλι κανείς από
τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες των ΣΥΡΙΖΑ και των Ανεξαρτήτων
Ελλήνων δεν έδειξε ότι ενοχλείται. 

Σας αποδείξαµε ότι στις ογδόντα έξι από τις εκατόν είκοσι µία
νέες δοµές αναφερόταν πρόσληψη προσωπικού και όχι ο ακρι-
βής αριθµός. Άρα αντιλαµβάνεστε σε τι δηµοσιονοµικό εκτρο-
χιασµό οδηγείτε το κράτος. Δηλαδή για δύο από τις τρεις νέες
δοµές τις οποίες δηµιουργήσατε δεν προβλέπατε ακριβή αριθµό
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αυτών των οποίων θα προσλαµβάνατε ως προσωπικό. Βεβαίως
καµµία αντίδραση δεν υπήρξε τόσο από τους Βουλευτές των
Ανεξαρτήτων Ελλήνων όσο και από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ.

Επίσης, καµµία αντίδραση δεν υπήρξε όταν καταγγείλαµε την
αλόγιστη πρόσληψη συµβασιούχων. Αντί η Κυβέρνηση να εκπο-
νήσει ένα σχέδιο για τη µη οριοθέτηση του ξεχαρβαλωµένου δη-
µόσιου τοµέα και στη συνέχεια να εκδώσετε πράγµατι σταθερά
περιγράµµατα για την κάλυψη των θέσεων, προχωρήσατε σε ένα
τέχνασµα, κυρία Υπουργέ, ώστε να προσληφθούν οπουδήποτε
όσο γίνεται περισσότεροι. 

Μέσα σε µόνο δύο χρόνια αυξήσατε κατά είκοσι χιλιάδες τους
συµβασιούχους, σπάζοντας το φράγµα των εκατό χιλιάδων σε
έναν δηµόσιο τοµέα όπου αυτή τη στιγµή υπάρχουν περίπου εξα-
κόσιες χιλιάδες µόνιµοι δηµόσιοι υπάλληλοι. Μάλιστα, ο έκτα-
κτος αριθµός έχει διπλασιαστεί σε σχέση µε το 2014. Από
εβδοµήντα τρεις χιλιάδες τον Δεκέµβριο του 2014, τον πήγατε
τον Φεβρουάριο του 2018 στους εκατόν είκοσι επτά χιλιάδες. 

Βεβαίως πρέπει κάποιος να πει ότι είναι πρώτη φορά από συ-
στάσεως ελληνικού κράτους όπου ένας Έλληνας Πρωθυπουρ-
γός διαθέτει σαράντα δύο δοµές για την υποστήριξή του, στην
οποία περιλαµβάνονται ένας Αντιπρόεδρος, τρεις Υπουργοί Επι-
κρατείας και ένας Υπουργός. Είναι στοιχεία, κυρία Υπουργέ. Και
θα ήθελα στη δευτερολογία σας αν κάτι από αυτά που λέω είναι
µη αληθές, να το διαψεύσετε. 

Το τελευταίο βέβαια δείγµα γραφής αυτής της αριστερής απο-
κοµµατικοποίησης του κράτους είναι η επιλογή των γραµµατέων
των Υπουργείων. Εν πρώτοις, η Κυβέρνηση έλαβε µια αναιτιολό-
γητη απόφαση, όσον αφορά στην αύξηση του αριθµού των γραµ-
µατέων των Υπουργείων. Πέραν βεβαίως των πολλών γενικών και
ειδικών γραµµατέων, δηµιουργήσατε νέες γενιές γραµµατέων,
τους τοµεακούς και τους διοικητικούς, καθώς επίσης και µια
σειρά από ζεύγη, όπως ειδικούς τοµεακούς και τους αναπληρω-
τές τους.

Στα τέλη του Ιανουαρίου του 2018 ο αριθµός των γραµµατέων
των Υπουργείων αυξήθηκε από εξήντα πέντε σε εκατόν πενήντα
έξι. Σχεδόν, κυρία Υπουργέ, τους τριπλασιάσατε.

Παρά την έντονη αντίδραση της Νέας Δηµοκρατίας, δυστυχώς
προχωρήσατε και στο επόµενο βήµα. Προκηρύξατε όλες τις θέ-
σεις των γραµµατέων αυτών µε βάση τη διαδικασία του
ν.4369/2016, τον οποίο εσείς ψηφίσατε. Βεβαίως εδώ ακολουθή-
σατε µια δοκιµασµένη, θα έλεγα, πελατειακή πολιτική.

Πρώτα, δηλαδή, επιλέξατε τον γραµµατέα της αρεσκείας σας
και µετά είδατε τι απαιτήσεις πρέπει να έχει η κάθε θέση. Σε πε-
ρίπτωση που ο εκλεκτός αυτός δεν έχει αυτές τις προϋποθέσεις,
τότε ωστόσο -χειρότερο βεβαίως για τη θέση, αλλά σε κάθε πε-
ρίπτωση όπως σας είπα και στην αρχή της οµιλίας µου-, δηµι-
ουργείτε και τις δικλείδες, ώστε να αποκλειστούν οι επτά ή οκτώ
χιλιάδες που θα παρουσιαστούν, οι οποίοι ίσως έχουν την ελπίδα
ότι ενδεχοµένως θα µπορούσαν να καλύψουν αυτήν τη θέση. Σε
κάθε περίπτωση γνωρίζουµε πολύ καλά ότι αυτές οι θέσεις είναι
από πριν δοσµένες στους δικούς σας ανθρώπους.

Σας αναφέρθηκαν πολλά παραδείγµατα από τον εισηγητή µας
και τους οµιλούντες που εξέθεσαν συγκεκριµένες θέσεις, συγ-
κεκριµένα παραδείγµατα. Θα σας πω, όµως, κι άλλα.

Για παράδειγµα στη θέση του διοικητικού γραµµατέα του
Υπουργείου Εργασίας, όπου στα καθήκοντά του ανήκει η εκπρο-
σώπηση του Υπουργείου στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, στον Ο
OΟΣΑ, στη Διεθνή Οργάνωση Εργασίας πάλι απαιτείται µια καλή
γνώση αγγλικών. Την ίδια στιγµή ο υποψήφιος τοµεακός γραµ-
µατέας της Κοινωνικής Οικονοµίας πρέπει να έχει αρίστη γνώση
των αγγλικών, η οποία προφανώς θα του είναι πολύ χρήσιµη για
να συζητάει µε τους αγρότες στην Κρήτη, στη Θεσσαλία και στη
Μακεδονία.

Και βεβαίως τα ευτράπελα δεν σταµατούν εδώ. Για δύο θέσεις
γραµµατέων του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης και συγ-
κεκριµένα διοικητικού και ειδικού τοµεακού ως απαιτούµενο τυ-
πικό προσόν προβλέπεται γενικά η κατοχή ενός πτυχίου ΑΕΙ. Για
όλες, όµως, τις υπόλοιπες θέσεις του ίδιου Υπουργείου αναφέ-
ρονται µε εξαντλητικό τρόπο τόσο τα πτυχία σε επίπεδο προπτυ-
χιακό, όσο και σε µεταπτυχιακό και ακόµα σε µερικές θέσεις η
ύπαρξη διδακτορικού τίτλου. Στην περίπτωση ειδικού γραµµατέα

του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας απαιτείται, για παρά-
δειγµα, ειδικό πτυχίο ή µεταπτυχιακό πληροφορικής και βεβαίως,
κυρία Υπουργέ, όλως τυχαίως ο νυν ειδικός γραµµατέας είναι
κάτοχος τέτοιου πτυχίου.

Η αριστερή συνταγή παραµένει απαράµιλλη ακόµα και στην
επιλογή των γενικών διευθυντών. Στην αρχή ανακοινώνεται µετά
βαΐων και κλάδων η διαδικασία επιλογής των διευθυντών µε κρι-
τήρια βεβαίως, και αργότερα υποτίθεται βάζετε κάποια αυστηρά
κριτήρια. Όπως σας είπα και προηγουµένως, αν πειστούν κάποιοι
καλοπροαίρετοι συµπολίτες µας να δηλώσουν υποψήφιοι για τη
θέση, βάζετε τις αντίστοιχες διαδικασίες που ξέρετε πολύ καλά
πώς µπορούν να αποκλειστούν στη συνέχεια.

Για όλα αυτά, βέβαια, σας έχουµε εγκαλέσει και διά της κοι-
νοβουλευτικής οδού, µέσω των ερωτήσεων και του αγαπητού
συναδέλφου κ. Γεωργαντά και πολλών άλλων συναδέλφων από
τη Νέα Δηµοκρατία, και όπως αναδείχτηκε από τη διαδικασία της
συζήτησης, καµµία απάντηση δεν έχουµε λάβει.

Θα καταθέσω για τα Πρακτικά µια προκήρυξη η οποία βγήκε
πρόσφατα. Συγκεκριµένα την έβγαλε ο Υπουργός Υποδοµών και
Μεταφορών κ. Σπίρτζης, µε ηµεροµηνία 15-6-2018 και αφορά
στην πλήρωση των θέσεων δεκαεπτά διευθύνσεων του Υπουρ-
γείου του. Αυτό, κυρία Υπουργέ, είναι ακριβώς το παράδειγµα
µιας φωτογραφικής διακήρυξης. Προσέξτε, στο ίδιο Υπουργείο
για θέσεις γενικών διευθυντών και διευθύνσεων αν δει κάποιος
µία-µία τις θέσεις, υπάρχουν τελείως διαφορετικά κριτήρια. Σε
άλλες, για παράδειγµα, απαιτείται εµπειρία στη θέση του προ-
ϊσταµένου δέκα ετών, σε κάποιες άλλες απαιτείται µόνο τριών
ετών, σε κάποιες άλλες απαιτείται επτά ετών. Βλέπουµε σε κά-
ποιες περιπτώσεις να απαιτείται µεταπτυχιακός τίτλος και σε κά-
ποιες άλλες να µην απαιτείται µεταπτυχιακός τίτλος. Νοµίζω,
όµως, ότι το πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα…

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): … (δεν ακούστηκε)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ακούστε, κυρία Υπουργέ. Ακού-
στε το πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα. Υπάρχει µια Διεύθυνση
Δράσεων Εξωστρέφειας και Διεθνών Θεµάτων. Σε αυτήν τη θέση
δεν απαιτείται καν η γνώση αγγλικής γλώσσας.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): … (δεν ακούστηκε)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Να επαναλάβω τον τίτλο; «Δι-
εύθυνση Δράσεων Εξωστρέφειας και Διεθνών Θεµάτων» και δεν
απαιτείται η γνώση αγγλικής γλώσσας ή ξένης γλώσσας γενικό-
τερα.

Πάµε σε κάποιες άλλες διευθύνσεις: Στη Διεύθυνση Ανάπτυ-
ξης Μεταφορών απαιτείται άριστη γνώση της αγγλικής γλώσσας.
Στη Διεύθυνση Πολιτικής Ασφάλειας Υποδοµών και Μεταφορών
απαιτείται άριστη γνώση της αγγλικής γλώσσας. Δηλαδή, στο
πιο εξωστρεφές τµήµα του ίδιου Υπουργείου και δεν απαιτείται
η ύπαρξη αγγλικής γλώσσας. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά την προκήρυξη και βεβαίως και τα
παραρτήµατα της προκήρυξης. Το µόνο που λείπει είναι τα συγ-
κεκριµένα ονόµατα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα προκήρυξη, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να σας πω, κυρία Υπουργέ, ότι έχετε δίκιο σε κάτι το οποίο
είναι ίσως και το πιο εξοργιστικό της όλης υπόθεσης και αφοράσ
τη µεταρρύθµιση της δηµόσιας διοίκησης. Μπροστά σε αυτήν
την πρωτοφανή φαυλοκρατία, οι δανειστές κάνουν πως ελέγχουν
και η Κυβέρνηση κάνει πως τους ακούει. 

Και βεβαίως, αν όλα τα προηγούµενα στοιχειοθετούν το ελλη-
νικό δράµα, η τελευταία πράξη που το µετατρέπει σε κωµειδύλ-
λιο είναι η αξιολόγηση. Όλοι αυτοί οι άνθρωποι, που σας
περιέγραψα προηγουµένως, προσλαµβάνονται µε αυτόν τον
τρόπο και σύµφωνα µε τη µνηµονιακή υποχρέωση απολιτικοποί-
ησης της διοίκησης, αυτοί θα αξιολογηθούν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αξιολόγηση των υπαλλήλων,
χωρίς την αξιολόγηση των φορέων, στους οποίους αυτοί προ-
σφέρουν τις υπηρεσίες τους, είναι προφανώς µια παρωδία αξιο-
λόγησης, πολλώ δε µάλλον, όταν υπάρχουν φορείς, νοµικά
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πρόσωπα, των οποίων η Κυβέρνηση αγνοεί ακόµα και την
ύπαρξή τους. 

Και δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βιώνουµε έναν
ιστορικό συµβιβασµό της «πρώτης φοράς αριστερά» µε τους δα-
νειστές σε βάρος της χώρας, έναν συµβιβασµό που περιλαµβά-
νει την de facto χαλαρότητα από την πλευρά των εταίρων µας
-ως προς την άσκηση από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ του σπορ του
κοµµατικού ρουσφετιού- αλλά δυστυχώς και από την πλευρά της
χώρας µας στην πληρωµή του λογαριασµού στο ακέραιο. 

Απέναντι σε αυτήν την κατάσταση, όπου η δηµόσια διοίκηση
µετατρέπεται σε όµηρο µιας κυβερνητικής πλειοψηφίας και ενός
κοµµατικού µηχανισµού, κανείς δεν µπορεί να κλείσει τα µάτια.
Απέναντι σ’ αυτό το είδος της πολιτικής που στηρίζεται στη χον-
δροειδή παραποίηση της πραγµατικότητας και στην τακτική προ-
παγάνδας, πρέπει να αντιπαρατεθούµε κατά µέτωπο,
τουλάχιστον όσοι θέλουµε να δούµε την Ελλάδα να αφήνει πίσω
της κάποια στιγµή την εποχή του κοµµατικού κράτους.

Κυρία Υπουργέ, κλείνω µε το εξής: Αν νοµίζετε ότι µε τέτοιου
είδους διαδικασίες θα ναρκοθετήσετε το έργο της επόµενης κυ-

βέρνησης υπό τον Κυριάκο Μητσοτάκη, τότε πλανάστε. Και δυ-
στυχώς, για την Κυβέρνησή σας –όχι για εσάς προσωπικά- τα
σχέδια που απεργάζονται κάποιοι ένοικοι αυτήν τη στιγµή στο
Μέγαρο Μαξίµου, όσον αφορά αυτήν τη ναρκοθέτηση είναι βέ-
βαιον ότι θα πέσουν στο κενό.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κεφαλογιάννη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-
νώσω ότι µε την από 29 Ιουνίου 2018 απόφαση του Προέδρου
της Βουλής (υπ’ αρ. πρωτ. 8650/5548/29-6-2018), συγκροτήθηκε
η Διακοµµατική Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τη χάραξη µακρο-
πρόθεσµης εθνικής στρατηγικής για το φάρµακο. 

Η σχετική απόφαση έχει αναρτηθεί στην Κοινοβουλευτική Δια-
φάνεια και θα καταχωρισθεί στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης.

(Η προαναφερθείσα απόφαση καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:
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9510 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Κοζοµπόλη,
έχετε τον λόγο για έξι λεπτά. Ακολουθεί ο κ. Κατσίκης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σήµερα, στη
συζήτηση αυτής της επίκαιρης επερώτησης, µπροστά σε ένα πα-
ράδοξο. Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας εγκαλούν αυτήν την
Κυβέρνηση για κοµµατικοποίηση του κράτους, για ρουσφετολο-
γικές ή φωτογραφικές προσλήψεις. Ευτυχώς βέβαια, που από
µερικούς συναδέλφους που τοποθετήθηκαν, αναγνωρίστηκε ότι
τα ίδια γίνονταν στο παρελθόν, αλλά περίµεναν από εµάς κάτι
άλλο. Εµµέσως αναγνωρίζουν ότι είµαστε διαφορετικοί. 

Ακούσαµε επίσης, κατά το δοκούν να επικαλούνται την έκθεση
συµµόρφωσης, αλλά όταν αυτή ήταν καλή για την πορεία του
έργου στο θέµα του δηµοσίου τοµέα, τότε είχαµε ανίερες συµ-
µαχίες µε τους εταίρους, δεν ξέρω µε ποιο αντίτιµο. Εκεί βλέ-
πουµε εσάς να τους εγκαλείτε πλέον ότι κάνουν τα στραβά µάτια
ή ότι µας δίνουν εύσηµα και κακώς µας τα δίνουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι παθογένειες της δηµόσιας
διοίκησης έχουν περιγραφεί σε δεκάδες εκθέσεις από το 1950,
µε πιο χαρακτηριστικές τον σφικτό εναγκαλισµό της από την εκά-
στοτε πολιτική ηγεσία, την αναξιοκρατία κατά την πρόσληψη,
όσο και κατά τη σταδιοδροµία των δηµοσίων υπαλλήλων, τον
συγκεντρωτισµό στις δοµές και στη λήψη αποφάσεων, την γρα-
φειοκρατία, την έλλειψη εξειδικευµένων στελεχών σε θέµατα δι-
οίκησης και την απουσία σοβαρής διαχείρισης των ανθρώπινων
πόρων και πολλά άλλα, που δεν υπάρχει ο χρόνος να τα εκθέσω. 

Στο διάβα του χρόνου έγιναν προσπάθειες. Κάποιες από αυτές
ήταν αξιόλογες. Όµως, ήταν αποσπασµατικές ρυθµίσεις, χωρίς
συνέχεια και για πρώτη φορά από τη Μεταπολίτευση, µε τον
ν.4369/2016, νοµοθετήθηκε ένα σύγχρονο ολοκληρωµένο σύ-
στηµα διαδικασιών, τρόπου επιλογής και εξέλιξης του στελεχια-
κού δυναµικού της δηµόσιας διοίκησης, µε γνώµονα την αρχή
της διαφάνειας και της αξιοκρατίας. 

Τούτων δοθέντων και πολλών άλλων που ο χρόνος δεν επιτρέ-
πει να αναπτυχθούν, θέλει πραγµατικά τόλµη -για να µην πω θρά-
σος- οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας να καταθέτουν
επερώτηση για δήθεν «φωτογραφικές» διατάξεις και δήθεν «φω-
τογραφικές» προκηρύξεις επιτελικών στελεχών του δηµοσίου,
πολύ περισσότερο που οι µνήµες είναι νωπές από την περίοδο
που ο Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης, ο σηµερινός Αρ-
χηγός της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Μητσοτάκης, όχι µόνο δεν
εφάρµοσε το υφιστάµενο νοµοθετικό πλαίσιο που είχε πολλές
θετικές διατάξεις και άλλαξε σε µία νύχτα όλους τους προϊστα-
µένους, αλλά θεσµοθέτησε και διατάξεις για την αξιολόγηση που
ξεκινούσαν από τη θέση ότι ένα µεγάλο κοµµάτι του ελληνικού
δηµοσίου είναι άχρηστο και πρέπει να ιδιωτικοποιηθεί. 

Με τον ν.4369/2016, εκτός των άλλων, προβλέπεται η αξιοκρα-
τική διαδικασία επιλογής και τοποθέτησης νέων γραµµατέων, οι
οποίοι µέχρι πρότινος επιλέγονταν, αλλά και παύονταν από την
εκάστοτε πολιτική ηγεσία κατά τη διακριτική της ευχέρεια. Η επι-
λογή γίνεται από το µητρώο στελεχών του δηµοσίου τοµέα και
οι προϋποθέσεις εγγραφής σ’ αυτό συνιστούν εχέγγυα υψηλού
επιπέδου προσόντων των υποψηφίων, αλλά γίνεται και από τον
ιδιωτικό τοµέα. Η επιλογή διενεργείται αποκλειστικά κατόπιν ει-
σήγησης από ανεξάρτητο όργανο, το Ειδικό Συµβούλιο Επιλογής
Διοικήσεων. 

Με βάση, λοιπόν, το θεσµοθετηµένο πλαίσιο από τον ν.4369,
που είναι αξιοκρατικό, όπως είπα περιληπτικά και παραπάνω, εκ-
δόθηκαν για πρώτη φορά προκηρύξεις από τα Υπουργεία για την
κάλυψη εξήντα εννέα θέσεων διοικητικών, τοµεακών και ειδικών
γραµµατέων. 

Είναι αυτονόητο ότι οι εν λόγω θέσεις διαφοροποιούνται ως
προς τα απαιτούµενα προσόντα, τα οποία προσδιορίζονται µε
βάση τον τοµέα της πολιτικής και της αποστολής του κάθε
Υπουργείου. Βεβαίως, οι προσκλήσεις εκδήλωσης ενδιαφέρον-
τος δεν ήταν δυνατό να γίνουν πριν από την ολοκλήρωση των
οργανογραµµάτων και της δηµιουργίας των σχετικών οργανικών
θέσεων. Θα ήταν ανακόλουθο σ’ αυτήν την περίπτωση, ενώ η
τυχόν εξαίρεση όσων υπηρετούν στις θέσεις που προκηρύσσον-
ται, θα συνιστούσε µια βλαπτική σε βάρος τους διάκριση και πα-

ραβίαση συνταγµατικών κανόνων. 
Είναι φανερό ότι οι διαδικασίες για την πλήρωση των θέσεων

διοικητικών, τοµεακών και ειδικών γραµµατέων εξελίσσονται µε
ευλαβική τήρηση των διατάξεων του νόµου, µε διαφάνεια και
αξιοκρατία, ενώ αποφασίστηκε η επανεξέταση κάποιων προ-
σκλήσεων λόγω κάποιων οµογενειών µεταξύ τους, παρότι δεν
ήταν παράτυπες, αλλά εντός νοµίµου πλαισίου. 

Εδώ θέλω να πω το εξής: Πώς θα µπορούσαν να ήταν φωτο-
γραφικές αυτές οι διατάξεις, όταν οι υποψήφιοι -που δεν πρέπει
να τους υποτιµάµε- είναι στελέχη από το µητρώο στελεχών και
από τον ιδιωτικό τοµέα; Προσήλθαν περίπου επτά χιλιάδες, οι
οποίοι στοιχειωδώς ξέρουν να διαβάζουν την πρόσκληση και να
βλέπουν ότι έχουν τα προσόντα που τους καλεί να έχουν για να
πάρουν µέρος. Πώς θα ήταν δυνατό να φωτογραφηθούν αυτοί
οι επτά χιλιάδες υποψήφιοι; Πώς είδαν τον εαυτό τους µέσα σ’
αυτές τις προσκλήσεις οι επτά χιλιάδες υποψήφιοι;

Εν κατακλείδι, η εφαρµογή του ν.4369/2016, µε δυσκολίες,
συµπληρώσεις, διορθώσεις, προχωρά. Παράλληλα, προχωρά η
ηλεκτρονική διακυβέρνηση, η ηλεκτρονική υπογραφή και δροµο-
λογείται η κωδικοποίηση της νοµοθεσίας, ενώ τα ψηφιακά οργα-
νογράµµατα, τα περιγράµµατα θέσεων εργασίας, η νοµοθεσία
για την κινητικότητα των υπαλλήλων, αντικαθιστά το σύστηµα
των πελατειακών µετακινήσεων, ανεξαρτήτως των υπηρεσιακών
αναγκών και αλλάζουν το τοπίο στη δηµόσια διοίκηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Με δεδοµένα τα παραπάνω, συνιστά υποκρισία το να εγκαλεί

η Νέα Δηµοκρατία την Κυβέρνηση για επιχείρηση άλωσης της
δηµόσιας διοίκησης. Είναι όπως η καταγγελία του κ. Μητσοτάκη
στο ΣΕΒ ότι το προσωπικό στο δηµόσιο αυξήθηκε κατά είκοσι
οκτώ χιλιάδες µε την απογραφή του 2017, ενώ είναι γνωστό –το
γνώριζε και ο ίδιος όταν το έλεγε, φαντάζοµαι- ότι τον Δεκέµβριο
του 2017 το προσωπικό του δηµοσίου, συµπεριλαµβανοµένων
και των Σωµάτων Ασφαλείας, των εκπαιδευτικών, του κλήρου
κ.λπ. ανερχόταν σε πεντακόσιες εξήντα έξι χιλιάδες, δηλαδή µει-
ωµένο κατά δέκα χιλιάδες απ’ αυτό του Δεκεµβρίου του 2014,
όπως και πολλά άλλα που, κατά τη συνήθη και προσφιλή τακτική
της Νέας Δηµοκρατίας, γίνεται το άσπρο µαύρο. 

Αν η Κυβέρνηση ήθελε να βάλει τα δικά της παιδιά, θα συντη-
ρούσε το παλιό πελατειακό σύστηµα. Δεν θα υπήρχε λόγος να
φτιάξει νέους νόµους. Δεν θα το αντικαθιστούσε µ’ ένα νέο σύ-
στηµα, βασισµένο σε αντικειµενικές και αξιοκρατικές διαδικα-
σίες. 

Αίτηµα της κοινωνίας και δέσµευση αυτής της Κυβέρνησης
είναι η αποκοµµατικοποίηση και ανεξαρτησία της δηµοσίας διοί-
κησης που θα λειτουργεί προς όφελος του πολίτη µε γνώµονα
το δηµόσιο συµφέρον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Κοζοµπόλη,
ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε. 

Η δε Νέα Δηµοκρατία αν θέλει να ανταποκριθεί έστω µια
φορά, έστω στοιχειωδώς στον ρόλο της ως Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση για το καλό αυτής της χώρας, οφείλει να κάνει κριτική,
να συµπληρώνει, να στηρίζει ένα τέτοιο δηµόσιο. Δεν δικαιούται
όµως να καταστροφολογεί διαστρεβλώνοντας και παραποιώντας
κατάφωρα την πραγµατικότητα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.

Κοζοµπόλη. 
Ο κ. Κατσίκης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξαρτή-

των Ελλήνων έχει τον λόγο.
Ορίστε, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ευχα-

ριστήσω απ’ αυτό το Βήµα την Αξιωµατική Αντιπολίτευση γιατί
µας δίνει την ευκαιρία µέσα από τον αντιπολιτευτικό της λόγο,
χωρίς κανένα στοιχείο εποικοδοµητικής πολιτικής, να θυµηθούµε
τι γινόταν χθες και τι γίνεται σήµερα.

Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω από ένα δηµοσίευµα της «ΕΦΗ-
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ΜΕΡΙΔΑΣ ΤΩΝ ΣΥΝΤΑΚΤΩΝ» στις 25-1-2016. Είναι ένα άρθρο
του Στέργιου Ζιαµπάκα το οποίο ξεκινάει ως εξής: «Από την
πρώτη ηµέρα σχηµατισµού της συγκυβέρνησης Σαµαρά - Βενι-
ζέλου τον Ιούνιο του 2012 ξεκίνησε το πάρτι µε το βόλεµα των
δικών τους παιδιών, όχι πλέον ως προσωπική εξυπηρέτηση, αλλά
στο πλαίσιο ενός τεράστιου µηχανισµού εντός του πελατειακού
κράτους µε επιστηµονικές µεθόδους κατανοµής θέσεων». 

Το δηµοσίευµα συνεχίζει και καταλήγει περίπου στο εξής: «Με
το κοµµατικό ρεσάλτο στο δηµόσιο να θεωρείται δεδοµένο από
στελέχη των κυβερνητικών εταίρων ΠΑΣΟΚ - Νέας Δηµοκρατίας,
αιτήµατα ή προτάσεις µερικές φορές σε µακροσκελείς λίστες
στέλνονταν από Βουλευτές, κοµµατικά στελέχη, αιρετούς της το-
πικής αυτοδιοίκησης µε συστάσεις ή συνηµµένα βιογραφικά
όπου προτάσσονταν τα κοµµατικά ένσηµα και τη θέση ενδιαφέ-
ροντος». 

Το καταθέτω στα Πρακτικά. Έχει κι άλλα στοιχεία µέσα αλλά
ο λίγος χρόνος, δεν µου δίνει τη δυνατότητα να διαβάσω ακόµη
περισσότερα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Κατσίκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για να θυµίσω, λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης, πως λειτουργούσατε, σας ευχαριστούµε που σή-
µερα ξυπνάτε µνήµες του παρελθόντος της δικής σας
διακυβέρνησης και της δικής σας πολιτικής τακτικής. Επιτρέψτε
µου να πω, στο τέλος, ότι είναι ντροπή για σας, όταν έχετε τόσο
λερωµένη τη φωλιά σας, να ψάχνετε για λεκέδες στη δική µας
φωλιά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, έχετε
εξασκήσει τόσο πολύ τη µνήµη σας και την έχετε καταστήσει
εξαιρετικά επιλεκτική που είστε πράγµατι άξιοι θαυµασµού. Την
κατάρα αυτού του λαού να µην βλέπει τίποτα άλλο σε ό,τι κι αν
κάνει ο απέναντι την συντηρείτε µε εκπληκτική ικανότητα. 

Την πατρότητα του µορφώµατος της δηµόσιας διοίκησης -µην
ανησυχείτε- δεν την διεκδικεί κανείς. Είναι ολοκληρωτικά δική
σας, αλήθεια δική σας. Σας βολεύει η απόλυτη κοµµατική εξάρ-
τηση. Εξάλλου τη συντηρείτε δεκάδες χρόνια τώρα. Έχετε να
απαντήσετε κάτι; Ή αµφισβητείτε το ξήλωµα υπηρεσιακών στε-
λεχών, διευθυντών, τµηµαταρχών, ακόµα και απλών υπαλλήλων
που είχαν αυξηµένα καθήκοντα κάθε φορά που παίρνατε την
εξουσία; Και βέβαια δεν θα αναφερθώ στο πως διαχειριστήκατε
το θέµα των εργαζοµένων µε το µαύρο στην ΕΡΤ και µε τις απο-
λύσεις των καθαριστριών στο Υπουργείο Οικονοµικών. 

Τον ν.3838/2010 µία πρωτόλεια, όπως θέλετε να τη χαρακτη-
ρίσετε, προσπάθεια επιλογής στελεχών στη δηµόσια διοίκηση,
τι τον κάνατε; Στα αζήτητα είναι. Βρήκατε άλλους τρόπους. Συ-
στήσατε ανεξάρτητες αρχές, όπως παραδείγµατος χάριν την
Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων. Αναδιαρθρώσατε υπουρ-
γεία, συγχωνεύσατε υπηρεσίες, καταργήσατε υπηρεσίες, µε
απώτερο σκοπό να εξαιρούνται από το νοµοθετικό πλαίσιο των
επιλογών µε αντικειµενικά κριτήρια. 

Έτσι τοποθετήσατε και πάλι τους άξιους της επιλογής σας.
Χαρακτηρίσατε χαστούκι της Ευρωπαϊκής Επιτροπής την έκθεση
συµµόρφωσης που συντάχθηκε στο πλαίσιο της τέταρτης αξιο-
λόγησης. 

Παραλείψατε, όµως, κάτι. Να υποθέσω, τυχαία; Δεν νοµίζω.
Παραλείψατε να αναφερθείτε και στο γεγονός της περιγραφής
από πλευράς της επιτροπής, της θεσµοθέτησης και της εφαρ-
µογής σειράς µεταρρυθµίσεων που προώθησε το Υπουργείο Δι-
οικητικής Ανασυγκρότησης, µεταρρυθµίσεις για τις οποίες
εξέφρασε η επιτροπή την απόλυτη ικανοποίησή της. 

Η µισή αλήθεια, όµως, ξέρετε είναι το µεγαλύτερο ψέµα. Και
αυτό το άθληµα το κατέχετε καλά. Άλλωστε, η πρώτη εφαρµογή
κάθε νέας διάταξης -και σε αυτό πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι-
είναι πολύ πιθανό και στατιστικά αναµενόµενο να εµφανίζει δια-
δικαστικά κενά. Η εµπειρία, όµως και η γνώση των υπηρεσιών σε
συνδυασµό µε τη βούληση της πολιτικής ηγεσίας είναι ικανές να
τα θεραπεύσουν. 

Η διαφορετικότητα των αντικειµένων των θέσεων των διοικη-
τικών γραµµατέων δεν θα πρέπει να αποτυπώνεται σε κάθε προ-

κήρυξη; Τα προσόντα δεν θα πρέπει να εξειδικεύονται για κάθε
θέση; Έτσι τα θέλετε όλα στον κουβά να τα ρίξουµε, χωρίς να
υπάρχουν κάποιες διαφορές που να τονίζουν τον ρόλο του κάθε
ανθρώπου για τις αρµοδιότητες που θα του δοθούν προς το γε-
νικότερο δηµόσιο συµφέρον, όταν αυτό υπηρετεί; 

Όµως, όπως είπα, εσείς θέλετε όλα τα ρίχνετε στον κουβά. Και
ξέρετε γιατί το κάνετε; Διότι το θολό τοπίο είναι πάντοτε δεκτικό
παρεµβάσεων. Σας ενοχλούν οι διαφανείς διαδικασίες και τα µε-
τρήσιµα προσόντα γιατί εξαφανίζουν τον προσφιλή σε εσάς
χώρο του µαγειρέµατος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Όµως, δεν υπάρχει καµµία περίπτωση να τα καταφέρετε. Διότι

εµείς έχουµε κι ένα άλλο ελάττωµα, κύριοι συνάδελφοι. Έχουµε
ανελαστικές αξίες. Δεν πρόκειται να υποχωρήσουµε σε τίποτα
που θα διακυβεύει την αντικειµενικότητα των διατάξεων του
ν.4369/2016. Θα υπερασπιστούµε το νοµοθέτηµα που ψηφίσαµε
και θα συναινούσαµε µόνο σε αλλαγές που θα επέφεραν βελτιώ-
σεις έτι περαιτέρω για την εφαρµογή του. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Κατσίκη. 
Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Θεοχαρόπουλος από τη Δηµο-

κρατική Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ για έξι λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, κυρία Υπουργέ, πριν µπω στα της ερώτησης, να πω ότι χθες
µετά από µία πολύωρη διαπραγµάτευση για το προσφυγικό εί-
χαµε µία απόφαση, κατά την άποψή µου, κακή. Ήταν κακή για
την ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση, προτού µιλήσω για την κάθε
χώρα ξεχωριστά. 

Πρόκειται για έναν συµβιβασµό στην ουσία που δεν λύνει κα-
νένα πρόβληµα. Πρόκειται για έναν συµβιβασµό που είναι απέ-
ναντι σε αυτά τα οποία σταθερά η χώρα µας διεκδικούσε και
διεκδικεί. Για παράδειγµα, στην απόφαση αναφέρεται ότι η µε-
τεγκατάσταση και η επανεγκατάσταση θα γίνεται σε εθελοντική
βάση, δηλαδή δεν υπάρχει υποχρεωτικός επιµερισµός, όπως επι-
διώκαµε, έτσι ώστε να είναι ευρωπαϊκό το ζήτηµα και όχι εθνικό
και να επιβαρύνονται ορισµένες χώρες µόνο εδώ του νότου και
µάλιστα, όπως λέει η απόφαση, χωρίς να προκαταλαµβάνεται η
µεταρρύθµιση του Κανονισµού του Δουβλίνου. Δηλαδή και η µε-
ταρρύθµιση του Κανονισµού του Δουβλίνου στην ουσία πηγαίνει
στις καλένδες. Λέει ακόµα ότι θα στηθούν ελεγχόµενα κέντρα
κράτησης. 

Νοµίζω ότι είναι µία κακή απόφαση που θα δηµιουργήσει προ-
βλήµατα, αλλά σε κάθε περίπτωση δεν λύνει το πρόβληµα σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο. Το πρόβληµα θα είναι εδώ και ουσιαστικά
χειροτερεύει η κατάσταση και για τους πρόσφυγες και για τη
χώρα µας και για τις χώρες του νότου. Η Ευρωπαϊκή Ένωση αν
δεν έχει κοινή πολιτική στο προσφυγικό, δεν θα µπορέσει να επι-
τελέσει τον ρόλο της, ρόλο τον οποίο εµείς, που είµαστε αταλάν-
τευτα ευρωπαϊστές, επιδιώκουµε. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα που συζητούµε σήµερα µε βάση την
ερώτηση, το οποίο βέβαια αφορά και πάλι το πλαίσιο µιας σύγ-
χρονης χώρας και το πώς πρέπει να είναι η δηµόσια διοίκηση.
Συζητούµε, λοιπόν, µε αφορµή την ερώτηση, ένα πολύ σοβαρό
ζήτηµα, αυτό της δηµόσιας διοίκησης και της αναξιοκρατίας, ένα
ζήτηµα που αποκτά ιδιαίτερη διάσταση σε περιόδους µεγάλων
προκλήσεων, όπως αυτές που βιώνουµε τα τελευταία χρόνια. 

Το ότι η δηµόσια διοίκηση αποτελεί τον µεγάλο ασθενή έχει
ειπωθεί από πολλούς και είναι γνωστό σε όλους. Αυτή η κατά-
σταση οδηγεί στην υποβάθµιση των σχέσεων της διοίκησης µε
τους πολίτες, οι οποίοι άσκησαν και ασκούν δικαίως δριµεία κρι-
τική για τις παρεχόµενες υπηρεσίες, αλλά και για την εν γένει
λειτουργία της διοίκησης. 

Η κατάσταση είναι οριακή. Επείγει η συνειδητοποίηση της κα-
ταστροφικής επίδρασης που έχει, σε κάθε αναπτυξιακή προσπά-
θεια εξόδου από την κρίση, η αδράνεια, η αναξιοκρατία, η
γραφειοκρατία. Οι παθογένειες της κοµµατικοποιηµένης Δηµό-
σιας Διοίκησης είναι εδώ και εκδικούνται, µε διαφορετικό κάθε
φορά προσωπείο, όπως το πνεύµα της αξιοκρατίας, της διαφά-
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νειας και της ανανέωσης. Το βλέπουµε και σε αυτές τις προκη-
ρύξεις, σε κάθε Υπουργείο. 

Τον Φεβρουάριο του 2015 ο Πρωθυπουργός, ο κ. Τσίπρας, δή-
λωνε: «Θα αλλάξουµε το σύστηµα επιλογής προϊσταµένων, κό-
βοντας τον γόρδιο δεσµό µεταξύ πολιτικών κοµµάτων και
κρατικού µηχανισµού». Το 2016 η Κυβέρνηση έθεσε τους βασι-
κούς άξονες της µεταρρύθµισης στη δηµόσια διοίκηση και στο-
χεύατε, όπως υποστηρίζατε, στην ανατροπή ενός καθεστώτος
παθογένειας, αντιπαραγωγικότητας και πελατειακών σχέσεων.

Διαπιστώνουµε για άλλη µία φορά, όµως, ότι οι δηλώσεις όπως
«η επικράτηση της ισότητας, της αξιοκρατίας και της διαφάνειας
είναι η αρχή µας», απέχουν από τις αποφάσεις και τις πράξεις
αυτής της Κυβέρνησης. 

Τώρα, τι να πρωτοπεί κανείς γι’ αυτές τις δεκάδες προκηρύ-
ξεις διαφόρων Υπουργείων. Ήδη από τον Φεβρουάριο η Δηµο-
κρατική Συµπαράταξη έχει κάνει ερώτηση στον Υπουργό
Οικονοµίας και Ανάπτυξης. Γιατί, πράγµατι, αυτό το θέµα αφορά
και το κάθε Υπουργείο και το πώς λειτουργούν µέσα τα Υπουρ-
γεία. Και ως απάντηση, µας ενηµέρωσε απλώς ότι το Ειδικό Συµ-
βούλιο Επιλογής Διοικήσεων παρέχει όλες τις εγγυήσεις
αξιοκρατίας. 

Βλέποντας εδώ την ερώτηση η οποία είχε κατατεθεί τότε,
έλεγε ότι στο συγκεκριµένο Υπουργείο φωτογραφίζονται µε µε-
γάλη ακρίβεια τα προσόντα των ήδη υπηρετούντων στις θέσεις
αυτές. Μιλάω τώρα για τον Φεβρουάριο του 2018 στην ερώτηση
που έγινε, µε συγκεκριµένα στοιχεία. Το µόνο που είχε απαντή-
σει, τον Φεβρουάριο –βλέπω εδώ την ερώτηση και την απάντηση,
τις οποίες θα καταθέσω και για τα Πρακτικά- είναι ότι στη µία
θέση είναι πενήντα δύο άτοµα, στην άλλη θέση είναι είκοσι οκτώ
άτοµα που έχουν καταθέσει αιτήσεις. 

Είναι φανερό ότι αυτές δεν είναι απαντήσεις για να πείσουν,
όταν είναι δεδοµένα τα στοιχεία ότι σε µία θέση, για παράδειγµα
του ανωτέρου γραµµατέα, δεν ζητάται η άριστη γνώση αγγλικών,
ενώ ζητάται στη θέση του αναπληρωτή του. Τα στοιχεία τα εί-
χαµε καταθέσει προς το αρµόδιο Υπουργείο Οικονοµικών εκείνη
τη χρονική στιγµή και δεν είχαµε πάρει καµµία πειστική απάν-
τηση.   

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Θεοχαρόπουλος
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Προφανώς δεν λειτούργησε αξιοκρατικά το σύστηµα συνο-
λικά. Υπήρχε έλλειψη ενιαίων, προκαθορισµένων, αντικειµενικών
κριτηρίων επιλογής, µε προσαρµογή προκηρύξεων συγκεκριµέ-
νων Υπουργείων στα πολύ συγκεκριµένα προσόντα υφιστάµενων
Γραµµατέων, αντί στις ιδιαίτερες απαιτήσεις της κάθε θέσης. 

Βεβαίως κάνουν πολλοί τα χαρτιά, γιατί µε την ανεργία που
υπάρχει αυτή τη στιγµή είναι πάρα πολλοί αυτοί οι οποίοι θέλουν
να µπουν σε αυτές τις διαδικασίες. Όταν, όµως, βλέπουν ότι δεν
είναι αξιοκρατικές, εκεί απογοητεύονται κι έχουµε ακόµη περισ-
σότερο την φυγή µυαλών, στο εξωτερικό, την απώλεια ανθρώπι-
νου δυναµικού. 

Τα παραδείγµατα είναι πολλά. Χαρακτηριστικό είναι το παρά-
δειγµα του Υπουργείου Τουρισµού, που χρειάζεται απλή γνώση
της αγγλικής και πενταετή άσκηση ειδικά της δικηγορίας, για να
περιγράψει συγκεκριµένο άνθρωπο. Υπάρχουν κι άλλες κι άλλες
περιπτώσεις. Όποιος τις διαβάσει, καταλαβαίνει. Νοµίζω είναι
αυτονόητο ότι τα Υπουργεία λειτούργησαν µε αυτόν τον τρόπο. 

Εδώ χρειάζεται µία συνολική δράση της Κυβέρνησης για να
λυθεί αυτό το ζήτηµα. Υπήρξε απόρριψη της εφαρµογής της δια-
δικασίας από τους εταίρους. Εσείς έχετε ενηµερώσει δηµοσίως
για είκοσι δύο προκηρύξεις µε πρόβληµα. Δεν ξέρω αν κι αυτές
είναι µόνο οι οφθαλµοφανείς ή αν υπάρχουν κι άλλα προβλήµατα
σε άλλες. Αυτό αφορά και τη χώρα µας στο να λύσει κάποια ζη-
τήµατα και το πώς από εδώ και στο εξής θα λυθεί το συγκεκρι-
µένο θέµα. Είναι ένα ζήτηµα.

Όλα αυτά καταδεικνύουν ότι, χάνεται οποιαδήποτε έννοια
αξιοκρατίας. Δεν θα πάµε µπροστά µε αυτόν τον τρόπο. Με
αυτόν τον τρόπο δεν θα ξεπεράσουµε την πολυετή κρίση και δεν
θα περάσουµε στην ανάπτυξη. Με τέτοιες µεθόδους δεν θα επα-
νακτήσουµε την εµπιστοσύνη των πολιτών. Το θέµα είναι πώς θα

κρατήσουµε τους νέους στη χώρα και θα επαναφέρουµε αυτούς
που ήδη έχουν φύγει.

Εξίσου σηµαντικό και ιδιαίτερα ανησυχητικό είναι ότι το θε-
σµικό µας σύστηµα δεν είναι σε θέση να αντιδράσει µόνο του και
να αποκαταστήσει τη σπασµένη αλυσίδα αξιοκρατία-αξιολόγηση-
αποτελεσµατικότητα-κίνητρα. Χρειάζεται µία βαθιά τοµή στη δη-
µόσια διοίκηση, που θα είναι συνολική. Χρειάζεται µία νέα
ποιότητα διακυβέρνησης, µε δηµόσιες υπηρεσίες φιλικές στον
πολίτη και στην ανάπτυξη. Χρειάζεται εδώ και τώρα αποκοµµα-
τικοποίηση του κράτους και κατάργηση κάθε πελατειακής σχέ-
σης. Χρειάζεται πράξη κι όχι θεωρία. 

Χρειάζεται αποτελεσµατική εφαρµογή. Διαφορετικά, κανένας
νόµος, όσο άρτιος κι αν είναι, δεν θα λειτουργήσει. Καµµία οδη-
γία, ούτε του ίδιου του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρρύθµισης
προς όλα τα άλλα Υπουργεία, δεν θα λειτουργήσει. Χρειάζεται
εδώ να υπάρχει µία αποφασιστική στροφή της Κυβέρνησης στη
λογική της αξιοκρατίας. 

Η λογική ότι «κι εσείς τα ίδια κάνατε ή κάνατε και χειρότερα»,
που πολλές φορές υπάρχει προς την Αντιπολίτευση, δεν λύνει
τα προβλήµατα. Κανένας που µας ακούει αυτή τη στιγµή δεν εν-
διαφέρεται αν το κάνετε αυτή τη στιγµή λίγο καλύτερα ή λίγο χει-
ρότερα. Τον ενδιαφέρει ότι δεν βλέπει αξιοκρατία.

Καταθέτει κάπου τα χαρτιά, του λένε «µα, τον ήδη υπηρε-
τούντα παίρνουν, παρά το γεγονός ότι εσύ έχεις και πολύ περισ-
σότερα προσόντα». Αυτό τον αποµακρύνει από την χώρα. Να το
πούµε απλά. Αποµακρύνεται αυτήν τη στιγµή κάθε νέος επιστή-
µονας και κάθε άνθρωπος που έχει διοικητικές δυνατότητες να
µπορέσει να ασκήσει τα καθήκοντά του.

Οφείλουµε, λοιπόν, κάποια στιγµή σε αυτόν τον τόπο να συ-
νεννοηθούµε για τα αυτονόητα. Και αυτά που λέµε νοµίζω ότι σε
οποιαδήποτε σύγχρονη ευρωπαϊκή χώρα είναι αυτονόητα. Πραγ-
µατικά εγώ θλίβοµαι για το γεγονός ότι οι εταίροι γύρισαν είκοσι
δύο προκηρύξεις πίσω απ’ αυτές και δεν είχε προληφθεί αυτή η
κατάσταση από την Κυβέρνηση ώστε να µην συµβεί κάτι τέτοιο,
να µην υπάρξουν τέτοια προφανή στοιχεία που εξέθεσαν τη
χώρα µας.

Στο πλαίσιο αυτό, λοιπόν, αναζητείται συνεννόηση στα αυτο-
νόητα. Και το αυτονόητο είναι µία µεταρρύθµιση της δηµόσιας
διοίκησης, η οποία θα αποτελεί και πάλι τοµή. Όπως παλιά τοµή
ήταν ο ΑΣΕΠ -άσχετα µε τα «παράθυρα» που διαχρονικά υπήρ-
ξαν και µπήκαν µέσα στη διαδικασία- και τώρα χρειαζόµαστε µια
τοµή στη δηµόσια διοίκηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Θεοχαρόπουλο.

Τον λόγο έχει ο κ. Παππάς.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Κύριε Θεοχαρόπουλε, δεν ακούσατε καθόλου την οµιλία
µου. Το Υπουργείο µελέτησε τις προκηρύξεις και έβγαλε τις εί-
κοσι δύο, αν δεν καταλάβατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν ακούγεστε, κυρία
Υπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Και χαίρεστε!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Και από τους εταίρους,

κυρία Υπουργέ, δεν είχατε κανένα πρόβληµα στην αξιολόγηση;
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Κύριε Γεωργαντά, δεν είναι για να χαρώ ή να λυπηθώ…
(δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Θεοχαρόπουλε,
κύριοι συνάδελφοι, έχει ανέβει ο συνάδελφός σας στο Βήµα.

Ορίστε, κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατ’ αρχάς να θέσω το ερώτηµα: Τι στο

καλό αντιπολίτευση κάνετε εσείς της Νέας Δηµοκρατίας; Κάνατε
µία επερώτηση τριάντα επτά Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας.
Αυτή τη στιγµή στην Αίθουσα είστε τρεις. Ούτε οι ίδιοι δεν πι-
στεύετε στην αντιπολίτευση που κάνετε στον οµοτράπεζό σας
σε ΝΑΤΟ, Ευρώπη, πρεσβείες κ.λπ. ΣΥΡΙΖΑ. 

Η αλήθεια είναι ότι η σηµερινή συζήτηση είναι υποκριτική.
Είναι άλλη µία πολιτική λοβιτούρα της Νέας Δηµοκρατίας, ώστε
να εξυπηρετήσετε τις προπαγανδιστικές σας ανάγκες. 

Σε πρώτη φάση πρέπει να τονιστεί ότι έχει γίνει αποδεκτή απ’
όλους, από τον ελληνικό λαό, η θέση του Λαϊκού Συνδέσµου -
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Χρυσή Αυγή ότι η πελατειακή πολιτική που έχουν εφαρµόσει τα
κόµµατα του δηµοκρατικού τόξου αποτελεί ένα νοσηρό χαρα-
κτηριστικό της ελληνικής πολιτικής σκηνής και ότι είναι αυτή µία
από τις αθροιζόµενες αιτίες που οδήγησαν στην όξυνση της οι-
κονοµικής κρίσης. Όλες ανεξαιρέτως οι κυβερνήσεις των σα-
ράντα και πλέον ετών της Μεταπολίτευσης έχουν καταστεί
φερέφωνα ενός πραγµατικού λαϊκισµού και έχουν αναµφισβή-
τητα επιδοθεί σε ένα συνεχές σαφάρι προσλήψεων και ρουσφε-
τολογικών εξυπηρετήσεων.

Ας δούµε όµως και κάποια αδιαµφισβήτητα στοιχεία σχετικά
µε το σηµερινό θέµα. Είναι στοιχεία που αναφέρονται στη διακυ-
βέρνηση της χώρας από τη Νέα Δηµοκρατία και αναγράφονται
στην εφηµερίδα «ΤΑ ΝΕΑ». «Προσλήψεις στο ελληνικό δηµόσιο
την περίοδο 2004 - 2009». Σύµφωνα µε το δηµοσίευµα αυτό, ο
αριθµός των προσλήψεων αντιστοιχεί στο 129% του σηµερινού
υπηρετούντος προσωπικού. Την περίοδο της διακυβερνήσεως
της χώρας από τον Κώστα Καραµανλή προσελήφθησαν στο δη-
µόσιο οκτακόσιες εξήντα πέντε χιλιαδες άτοµα, ενώ σήµερα σε
όλο το δηµόσιο απασχολούνται εξακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες
άτοµα. Να µην µιλήσω αναλυτικά για εποχικούς, για αορίστου
χρόνου, για συµβασιούχους έργου, χάριν της οικονοµίας του
χρόνου. Να πω, όµως, ότι στη δική σας περίοδο καθιερώθηκε η
προφορική συνέντευξη. Παράλληλα, µε το προεδρικό διάταγµα
Παυλόπουλου κατέστη δυνατή η µονιµοποίηση τριαπέντε χιλιά-
δων διακοσίων σαράντα συµβασιούχων που απασχολούνταν στο
δηµόσιο.

Είναι χαρακτηριστικό ότι στην πενταετία Καραµανλή -εννοώ
του νεότερου, του ανιψιού- προσλαµβάνονταν κατά µέσο όρο
ετησίως περίπου ενενήντα οκτώ χιλιάδες τετρακόσιοι συµβασι-
ούχοι, αριθµός που είναι υπερδιπλάσιος των σηµερινών σαράντα
πέντε χιλιάδων εξακοσίων απασχολούµενων συµβασιούχων.

Συνεπώς µπαίνω στον πειρασµό να πω κάτι το οποίο έχει ει-
πωθεί και λέγεται πάρα πολλές φορές στην Αίθουσα αυτή, ότι
στο σπίτι του κρεµασµένου –το λέω για εσάς της Νέας Δηµοκρα-
τίας- δεν µιλάνε για σκοινί! 

Βέβαια και ο ΣΥΡΙΖΑ µαζί µε τους ΑΝΕΛ, που κυβερνάει εδώ
και τρία χρόνια, έχει προβεί σε ένα όργιο προσλήψεων. Έχετε
έναν κοινό παρονοµαστή, ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία, να εξυ-
πηρετείτε τα κοµµατικά σας συµφέροντα, να εξυπηρετείτε τις οι-
κογένειες των µελών της Κυβέρνησής σας. Από πού να
αρχίσουµε και πού να τελειώσουµε, για εσάς που κυβερνάτε
τώρα;

Έχετε και µία τακτική η οποία είναι πάγια, σε κάθε νοµοσχέδιο
της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ να έρχονται τροπολογίες µε
τις οποίες τακτοποιείτε τις κοµµατικές σας υποχρεώσεις. Δη-
λαδή τοποθετείτε σε θέσεις δικούς σας ανθρώπους και δηµιουρ-
γείτε και εσείς ένα κοµµατικό κράτος, αυτό που προείπα, δηλαδή
ό,τι γίνεται σαράντα και πλέον χρόνια τώρα. 

Διαφωνούµε, λοιπόν, εµείς µε τις πολιτικές σας. Στηλιτεύουµε
τις φθηνές λαϊκίστικου τύπου πρακτικές σας που διογκώνουν το
δηµόσιο, που κατά κόρον λειτουργεί σε βάρος του µέσου Έλ-
ληνα φορολογούµενου. Την ίδια στιγµή το κράτος ουσιαστικά
αδυνατεί να εξυπηρετήσει και τις ανάγκες των δηµοσίων υπαλ-
λήλων, αλλά και τις ανάγκες του ελληνικού λαού οι δηµόσιοι
υπάλληλοι. 

Ο Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή γνωρίζει τι διαδραµατίζεται
σε όλους τους τοµείς της ελληνικής κοινωνίας, στέκεται απέναντι
στα κακώς κείµενα της πολιτικής ζωής και προτάσσει το εθνικό
συµφέρον και τη βούληση για τη βελτίωση του βιοτικού επιπέδου
των Ελλήνων. Οι κοκοροµαχίες σας δεν έχουν τέλος, γίνονται
κατ’ εντολήν των Βρυξελλών και για φθηνή προπαγανδιστική,
λαϊκίστικη πρακτική. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας κι επανερχόµενος στο αρ-
χικό, δηλαδή ότι η συζήτηση της σηµερινής επερώτησης αποτε-
λεί µία υποκριτική, δήθεν αντιπολιτευτική κίνηση της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, θέλω να πω ότι ο ελληνικός λαός έχει καταλάβει
τον ρόλο του φιλελεύθερου µορφώµατος της Νέας Δηµοκρατίας
στην Αίθουσα αυτή, της Νέας Δηµοκρατίας του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη. Έχει καταλάβει ότι αυτό το κόµµα βρίσκεται σε πλήρη

σύµπλευση µε τον ΣΥΡΙΖΑ σε όλα τα µείζονα ζητήµατα. Κανείς
δεν αµφιβάλλει πια ότι ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία το ένα
κόµµα αποτελεί την προέκταση του άλλου. Συµφωνούν απόλυτα
στην υποδοχή λαθροµεταναστών, στην ανέγερση νέων τζαµιών,
στο σύµφωνο συµβίωσης, συµφωνούν σε όλα. 

Και την Αριστερά τη γνωρίζουµε, αποκαλύφθηκε, αποκαλύπτε-
ται κάθε ηµέρα. Αποκαλύφθηκε όταν βγήκε στη δηµοσιότητα ότι
ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, ο Υπουργός Επικρατείας κ. Τζα-
νακόπουλος διαδήλωνε στα Σκόπια, ως Γενικός Γραµµατέας της
Νεολαίας Συνασπισµού, για το δικαίωµα αυτά να προσδιορίζον-
ται ως «Δηµοκρατία της Μακεδονίας». 

Από την άλλη, όµως, έχουµε και τη λεγόµενη «Δεξιά» -εντός
εισαγωγικών, γιατί ο όρος είναι απαγορευµένος από τη Νέα Δη-
µοκρατία. Και η Νέα Δηµοκρατία ξεσκεπάζεται. Η Νέα Δηµοκρα-
τία χρησιµοποιεί το µεγάλο µας εθνικό θέµα της Μακεδονίας για
µικροπολιτικούς σκοπούς, αλλά δεν πείθει. 

Αποκαλύφθηκε ο κ. Μητσοτάκης στη συνέντευξή του στην εξ
αγχιστείας συγγενή του, την κ. Κοσιώνη, στον «ΣΚΑΪ», όταν πα-
ρεδέχθη ότι για το θέµα που έκανε θόρυβο, ως Αντιπολίτευση,
το θέµα της εθνότητος και της γλώσσης των Σκοπιανών, είπε ότι
Σλαβοµακεδόνες για την εθνότητα και σλαβοµακεδονική για τη
γλώσσα θα ήταν µια καλή αρχή. 

Και δεν αρκέσθη µόνο σε αυτό ο κ. Μητσοτάκης, αλλά είπε ότι
δεν θα σκίσει τις δεσµεύσεις, ότι θα κοιτάξει στο µέλλον, αφού
περάσει κάποιος χρόνος, να θέσει το ζήτηµα στους εταίρους και
αφού πρώτα κερδίσει σε αξιοπιστία. Δηλαδή και στα οικονοµικά
δεσµεύεται να συνεχίσει το καταστροφικό έργο του ΣΥΡΙΖΑ ο κ.
Μητσοτάκης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Παππά, ολοκλη-
ρώστε, αν θέλετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είναι υποταγµένος µερκελικός, ένας άνθρωπος ο οποίος έχει

παραδεχθεί ο ίδιος ότι η µητρική του γλώσσα από τη νηπιακή
ηλικία είναι η γερµανική. Δηλαδή φτάσαµε στο επίπεδο εκεί που
είχαµε τον Τζέφρι Παπανδρέου, έναν άνθρωπο, έναν πρωθυ-
πουργό ο οποίος σκεφτόταν στα αγγλικά, να προσµένει τώρα ο
κόσµος έναν πρωθυπουργό ο οποίος θα σκέφτεται στα γερµα-
νικά.

Ο λαός, κυρίες και κύριοι, δεν φοβάται πια, τίποτα δεν έχει να
χάσει. Ο λαός βρίσκεται στους δρόµους, αντιµέτωπος µε συµ-
µορίες θρασύδειλων ελασιτών, συµµοριτών, οι οποίοι έχουν δο-
λοφονική διάθεση έναντι του λαού και ρίχνουν χηµικά, ρίχνουν
χειροβοµβίδες κρότου - λάµψης εναντίον του πλήθους, όπου
υπάρχουν και γέροντες και παιδιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ο λαός βροντοφωνάζει ένα σύνθηµα, το
οποίο όσο και να στρουθοκαµηλίζετε, όσο και να θέλετε να το
κρύψετε, είναι υπαρκτό και θα το πω, γιατί ο λαός το λέει. Τι θα
κάνετε; Θα του στερήσετε την ασυλία; Το λένε εκατοντάδες χι-
λιάδες λαού: «Η Μακεδονία είναι ελληνική! Αλήτες, προδότες,
πολιτικοί!». 

Είναι αυτός ο ίδιος ο λαός που εσείς εκλιπαρείτε για ψηφαλά-
κια. Είναι αυτός ο ίδιος ο λαός που εσείς τον υβρίζετε δήθεν ως
ακροδεξιό, ως φασίστα. Κι είναι αυτός ο ίδιος ο λαός ο οποίος
θα νικήσει. 

Η Χρυσή Αυγή στέκεται στο πλευρό του λαού. Στέκεται στο
πλευρό του µαχόµενου ελληνικού λαού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Παππά, ολοκλη-
ρώστε. Έχετε ξεπεράσει τα εννέα λεπτά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ο αγώνας για τη Μακεδονία µας συνεχί-
ζεται και θα συνεχισθεί. Όλη η Ελλάδα είναι ένα συλλαλητήριο.
Τελειώσατε! Η ώρα των Ελλήνων έρχεται! Η ώρα του λαϊκού εθνι-
κισµού έρχεται! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Μαυρωτά, έχετε
τον λόγο. 

Αµέσως µετά θα ακολουθήσει ο κ. Σαρίδης και θα προχωρή-
σουµε στις δευτερολογίες. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η αποκοµµατικοποίηση του δηµοσίου ήταν, είναι και θα είναι

ένα από τα βασικά στοιχήµατα για να ξεφύγει η χώρα από τις πα-
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θογένειες του παρελθόντος. Η βασική παθογένεια είναι ότι οι πε-
λατειακές σχέσεις και η κοµµατικοποίηση του δηµοσίου πάει
χέρι-χέρι µε την αναξιοκρατία και η αναξιοκρατία συνήθως πάει
χέρι-χέρι µε την ανικανότητα. Έτσι, εκτός από το γεγονός ότι
στερούµαστε τις υπηρεσίες των ικανών, που όµως δεν έχουν φι-
λήσει κοµµατικές ποδιές για να είναι εκλεκτοί, εµπεδώνεται και
ένα κλίµα ηµετεροκρατίας. 

Σε πρόσφατες µελέτες για το περίφηµο brain drain η βασικό-
τερη αιτία που φεύγουν οι ικανότεροι νέοι µας, όπως λένε οι ίδιοι,
δεν είναι τόσο το οικονοµικό όσο η αναξιοκρατία που αναβλύζει
στις επιλογές. 

Οι θεσµοί αναγνωρίζοντας αυτή την παθογένεια µας υποχρέ-
ωσαν να προχωρήσουµε σε αποκοµµατικοποίηση της δηµόσιας
διοίκησης. Και η µεγάλη µας ντροπή είναι ότι ένα τέτοιο µέτρο
δεν το αποφασίσαµε µόνοι µας, αλλά µας το επέβαλαν. Δηλαδή
δεν είναι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ που το αποφάσισε, αλλά επε-
βλήθη απέξω. Βέβαια, για να είµαστε δίκαιοι και επί των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων τα ίδια γινόντουσαν. Το opengov ήταν
µια προσπάθεια από τον Γιώργο Παπανδρέου να στελεχωθεί η
δηµόσια διοίκηση µε ανοικτές διαδικασίες, αλλά νοµίζω ότι τε-
λικά κι αυτό υπονοµεύθηκε εκ των έσω. Το κράτος ως λάφυρο
της εξουσίας δεν το µοιράζεσαι εύκολα. 

Με τον ν.4369 για τη δηµόσια διοίκηση και το Μητρώο Επιτε-
λικών Στελεχών οι θέσεις των γραµµατέων των Υπουργείων θα
προκηρύσσονταν µε ανοικτές προσκλήσεις. Ανοικτές στα λόγια,
γιατί στην πράξη, έτσι όπως διαµορφώθηκαν οι προκηρύξεις ανά
Υπουργείο, τελικά ήταν ερµητικά κλειστές, χώραγε µόνο η φω-
τογραφία του υπηρετούντος γραµµατέα ή άλλου εκλεκτού της
Κυβέρνησης. 

Με περίσσια κουτοπονηριά, λοιπόν, θα κοροϊδεύατε τους κου-
τόφραγκους. Έλα, όµως, που σας έπιασαν µε τη «γίδα στην
πλάτη» και έδειξαν «κόκκινη κάρτα» στην Κυβέρνηση, αναγκά-
ζοντάς την να προβεί στην επαναπροκήρυξη είκοσι δυο από τις
συνολικά εξήντα εννιά θέσεις των διοικητικών και τοµεακών
γραµµατέων των Υπουργείων, δηλαδή µια στις τρεις. 

Δεν µπορώ να µη σχολιάσω, για παράδειγµα, το τζακποτ που
έκανε το Υπουργείο Παιδείας ή το Υποδοµών και Μεταφορών ή
το Ναυτιλίας, όπου -αν δεν κάνω λάθος- τέσσερις στο πρώτο,
τρεις στο δεύτερο και άλλες τρεις στο τρίτο, αντίστοιχα, προκη-
ρύξεις αναπέµφθηκαν, γιατί µάλλον ήταν τίγκα στο ηθικό πλεο-
νέκτηµα! Και να σηµειώσω ότι η επανάληψη της διαδικασίας θα
πρέπει να γίνει µε αντίστοιχη νοµοθετική ρύθµιση, αλλιώς θα
είναι έωλη, καθότι οι διαδικασίες έχουν ήδη ξεκινήσει. 

Και για να µη νοµίζετε ότι τα λέµε τώρα αυτά, ήδη από τη δια-
δικασία ψήφισης του ν.4369 το Ποτάµι κατήγγειλε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ
φτιάχνει έναν φερετζέ για να κρύψει πίσω από ένα προπέτασµα
αξιοκρατίας τις τοποθετήσεις των κοµµατικά αρεστών. 

Και καθώς περνούσαν σχεδόν δύο χρόνια απραγίας, δίχως η
Κυβέρνηση να έχει καταφέρει να εφαρµόσει τον νόµο για την επι-
λογή στελεχών στο δηµόσιο, το Ποτάµι κατέθετε συνεχώς προ-
τάσεις για τη βελτίωση του νόµου, ώστε να αναδειχθούν οι
πραγµατικά άξιοι, ενώ κατήγγειλε µια προς µια τις πελατειακές
διατάξεις που εµφιλοχωρούσαν στα νοµοσχέδια µε τις διάφορες
τροπολογίες. Όµως, άλαλα τα κυβερνητικά χείλη! Δεν απαντού-
σαν ποτέ. Άλλωστε, το γεγονός ότι από την ψήφιση του νόµου
τον Ιανουάριο του 2016 µεσολάβησαν είκοσι µήνες για να βγουν
οι πρώτες προσκλήσεις για γραµµατείς, δείχνει το σχέδιο του
ΣΥΡΙΖΑ να τοποθετηθούν οι νέοι γραµµατείς όσο το δυνατόν
προς το τέλος της κυβερνητικής θητείας, δεδοµένου ότι βάσει
του νόµου όσοι τοποθετηθούν θα έχουν τετραετή θητεία χωρίς
δυνατότητα αποµάκρυνσης. Θέλετε να τους τοποθετήσετε στο
παρά πέντε, ώστε να έχουν λόγο και επιρροή στα Υπουργεία,
όταν θα έχετε πάψει πια να είστε Κυβέρνηση. Από το γνωστό,
λοιπόν, «Πήραµε την κυβέρνηση, αλλά όχι την εξουσία» θα πάτε
στο «Χάσαµε την κυβέρνηση, αλλά όχι την εξουσία». 

Δεν θα αναφερθώ στα παραδείγµατα φωτογραφιών υψηλής
ανάλυσης που βάλατε στις προκηρύξεις. Το έκαναν ήδη αρκετοί
συνάδελφοι προηγουµένως. Και επειδή η φωτογραφία δεν µπο-
ρούσε να είναι οµαδική, η προκήρυξη για κάθε Υπουργείο έγινε
ξεχωριστά µε ατεκµηρίωτες διαφοροποιήσεις µεταξύ παρόµοιων
θέσεων, διαφοροποιήσεις που ήταν πολύ εύκολο να αποφευχ-

θούν, εάν η Κυβέρνηση ακολουθούσε παραδείγµατα αντίστοιχων
προκηρύξεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Για να µη λέτε, όµως, ότι το Ποτάµι κάνει µόνο κριτική, που δι-
καιούται να κάνει, γιατί είναι και το µόνο που δεν έχει σκελετούς
στη ντουλάπα, σας αναφέρω ενδεικτικά τις συγκεκριµένες προ-
τάσεις µας για αλλαγές του ν.4369, ώστε να γίνει εξορθολογι-
σµός της διαδικασίας επιλογής γραµµατέων.

Πρώτον, οι προσκλήσεις για τους γραµµατείς µέχρι σήµερα
γράφονται από τους Υπουργούς και λέγεται µάλιστα ότι οι ίδιοι
οι υποψήφιοι για τις θέσεις, οι νυν γραµµατείς, γράφουν τις προ-
κηρύξεις περιγράφοντας τον εαυτό τους. Προτείνουµε, λοιπόν,
από εδώ και στο εξής οι προκηρύξεις να διαµορφώνονται από το
ΑΣΕΠ, σε συνεννόηση µε το οικείο, κατά περίπτωση, Υπουργείο.

Δεύτερον, η εννεαµελής επιτροπή επιλογής των γραµµατέων
περιλαµβάνει µόνο τρία µέλη ΑΣΕΠ. Από τα υπόλοιπα έξι µέλη,
τα πέντε είναι σαφώς φιλοκυβερνητικά και µε δηµόσιες δηλώσεις
τους. Προτείνουµε, λοιπόν, από τα εννέα µέλη, η πλειοψηφία,
τουλάχιστον τα πέντε, να προέρχονται από το ΑΣΕΠ.

Τρίτον, επειδή κάθε φορά θα φοβάται η επόµενη κυβέρνηση
ότι η προηγούµενη θα έχει χώσει τους δικούς της ως γραµµατείς
στα Υπουργεία λίγο πριν τελειώσει η θητεία της, προτείνουµε ένα
rotation system, δηλαδή ένα σύστηµα εναλλαγής και κάθε χρόνο
να επιλέγεται το 25% των γραµµατέων. Έτσι, σε διάστηµα τεσ-
σάρων ετών, που λήγουν οι θητείες, θα έχουν αλλάξει όλοι οι
γραµµατείς σταδιακά και όχι συνολικά σαν ένα πακέτο φιλοκυ-
βερνητικών γραµµατέων, όπως µοιάζει να γίνεται σήµερα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό ακόµα θέλω, κύριε Πρόεδρε.
Κλείνοντας, λοιπόν, κάποιος µπορεί να αναρωτηθεί: Πώς είναι

δυνατόν κόµµατα, που κυβέρνησαν στο παρελθόν µε ίδιες ή και
χειρότερες διαδικασίες σκληρής κοµµατικοποίησης, σήµερα να
διαµαρτύρονται για τον ΣΥΡΙΖΑ; Μήπως είναι λίγο υποκριτικό;
Μπορεί να είναι. Άλλωστε, η πολιτική έχει και δόσεις υποκριτικής,
όπως συχνά - πυκνά βλέπουµε τελευταία. Όµως, όταν ο ΣΥΡΙΖΑ
έβγαινε µε σηµαία ότι θα κόψει τις πελατειακές σχέσεις, δεν κα-
ταλάβαµε ότι εννοούσε τις πελατειακές σχέσεις των άλλων και
ότι θα αναπτύξει τις δικές του. Εάν ήταν να συνεχιστεί η «πελα-
τοκρατία», ψηφίζαµε και τους προηγούµενους που είχαν το
«know how», θα πει κάποιος απατηµένος ψηφοφόρος. 

Εσείς, όµως, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, ήρθατε για να τα
αλλάξετε αυτά. Ήσασταν, άλλωστε, η ελπίδα που ερχόταν και
όχι το έργο που θα επαναλαµβανόταν. Έτσι, όσο πιο ξεκάθαρες
και καλά εστιασµένες είναι οι φωτογραφίες των προκηρύξεων
τόσο πιο πολύ θολώνει το ηθικό πλεονέκτηµα που επικαλείστε.
Και όταν λέτε ότι και οι άλλοι τα ίδια έκαναν, ας το λέγατε και
πριν, «παιδιά, εµείς τα ίδια θα κάνουµε», για να δούµε τότε ποιοι
θα σας ψήφιζαν. 

Το κράτος, λοιπόν, ως φέουδο των κοµµάτων συνεχίζει να
υπάρχει, απλώς αλλάζει φεουδάρχη. 

Τέλος, µιας και έγινε αρκετός λόγος τις τελευταίες ηµέρες,
µήπως πριν µιλήσουµε για τον διαχωρισµό Εκκλησίας - Κράτους,
θα ήταν πιο χρήσιµο να µιλήσουµε για τον διαχωρισµό κόµµατος
- κράτους;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μαυρωτά.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης Κεντρώων κ.

Σαρίδης έχει τον λόγο για έξι λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητή κυρία Κοζοµπόλη, δεν είναι επιχείρηµα ότι «τα κάνατε

εσείς» στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Δεν νοµιµοποιείστε να µι-
λάτε. Εσείς εδώ έχετε έρθει, γίνατε Κυβέρνηση µε την ψήφο του
ελληνικού λαού, για να αλλάξετε όλες τις παθογένειες, οι οποίες
πραγµατικά οδήγησαν τη χώρα εδώ που την οδήγησαν στο πα-
ρελθόν. Δεν είναι επιχείρηµα αυτό. Δεν θα πρέπει να το λέτε.
Έχετε εκλεγεί µε την ψήφο του ελληνικού λαού, για να αλλάξετε
την κατάσταση και όχι για να συνεχίσετε αυτή την κατάσταση.

Σε αυτή την επίκαιρη επερώτηση, που κατέθεσε εδώ η Νέα Δη-
µοκρατία, εάν βγάλουµε τα νούµερα, τους αριθµούς και τις ηµε-
ροµηνίες, θα µπορούσατε να την είχατε καταθέσει εσείς, πριν
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από πολλά χρόνια, την ίδια ακριβώς επερώτηση, µε το ίδιο αντι-
κείµενο, προς τη Νέα Δηµοκρατία.

Αναρωτιέµαι τι να σκέφτονται όλοι οι άνεργοι συµπολίτες µας
που τυγχάνει για κάποιον λόγο -ακριβώς επειδή είναι άνεργοι και
για κανέναν άλλο λόγο- να παρακολουθούν σήµερα το Κανάλι
της Βουλής. Πολλοί από αυτούς που µας βλέπουν µπορεί να σκέ-
φτονται ότι είµαστε εκτός θέµατος, γιατί αυτά τα οποία γίνονται
σήµερα αποδεικνύουν ότι δεν ξέρουµε ή δεν θέλουµε να συνερ-
γαστούµε µεταξύ µας. Σε κάποιους άλλους µπορεί να δηµιουρ-
γούνται ακόµη και οι υποψίες πώς ο τελικός λόγος που στην
πραγµατικότητα δεν µπορούµε να συνεννοηθούµε µεταξύ µας
είναι γιατί δεν τα βρίσκουµε στη µοιρασιά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο δηµόσιος διάλογος χάνει και
σε ποιότητα και σε αντιπροσωπευτικότητα, όταν κυριαρχείται
από την αµφισβήτηση των διαδικασιών. Σήµερα έχουµε την αµ-
φισβήτηση των διαδικασιών, η οποία δεν απέχει και πολύ από την
πραγµατικότητα, όµως. Να είµαστε και ειλικρινείς. Η ίδια η Κυ-
βέρνηση έχει δώσει το δικαίωµα αυτό. Γι’ αυτό της ασκείται η ση-
µερινή κριτική από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση και ορθώς
γίνεται αυτό µέσω της διαδικασίας του κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου και όχι µε δηλώσεις στα κανάλια ή µε κάποιες διαρροές στο
διαδίκτυο. 

Η λανθασµένη επιλογή σας, κύριοι της συµπολίτευσης, να επι-
χειρήσετε να εξηγήσετε στους Έλληνες µε µια φράση το τι ακρι-
βώς αντιµετωπίζετε στην προσπάθειά σας να διοικήσετε, έχει
δώσει δικαίωµα και αποτελεί τη βάση της κατηγορίας που εµείς
επιθυµούµε να διατυπώσουµε, ως Ένωση Κεντρώων. Η περι-
βόητη φράση που ανέφερε και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του Ποταµιού «Πήραµε την κυβέρνηση αλλά όχι την εξουσία»,
όσο παραµένει χωρίς συνέχεια, χωρίς διευκρινίσεις, χωρίς πε-
ραιτέρω εξηγήσεις, τότε δεν επιχειρεί απλώς να αποτυπώσει µια
κατάσταση, αλλά αποτελεί ταυτόχρονα και δήλωση εφαρµογής
συνειδητής πολιτικής απόφασης. Δηλαδή, πήραµε την κυβέρ-
νηση αλλά δεν πήραµε την εξουσία και για να το πετύχουµε αυτό
κάνουµε ό,τι έκαναν και οι άλλοι; 

Η «κόκκινη κάρτα» που πήραµε δεν σας δείχνει, δεν σας φα-
νερώνει, δεν καταλαβαίνουµε µέσα εδώ ότι µας έχουν πάρει χαµ-
πάρι, ότι δεν έχουµε πλέον το περιθώριο χρόνου να
αντιδράσουµε; Σε κάθε περίπτωση, γνωρίζουν οι Έλληνες σε
ποια χώρα ζουν. Θυµούνται τι γινόταν και ξέρουν τι γίνεται. Δεν
κρύβονται αυτά τα πράγµατα πλέον. Δεν εκπλήσσεται κανείς
στην πραγµατικότητα µε αυτά τα οποία ακούει σήµερα σε αυτή
εδώ την Αίθουσα. Αυτή είναι η ειρωνεία. Αυτό είναι το πραγµα-
τικό πρόβληµα. 

Αν µπορούµε να κατηγορήσουµε την Κυβέρνηση για κάτι, δεν
είναι για τα σπασµένα της Μεταπολίτευσης, σαφώς, ούτε για τη
λεηλασία των δηµόσιων ταµείων, η οποία είχε γίνει στο παρελ-
θόν, τη λεηλασία που επέφερε ο κρατισµός και που επέτρεψε ο
δικοµµατισµός που συνεχίζεται όµως ακόµα και στις µέρες µας. 

Δεν µπορούµε να κατηγορήσουµε την Κυβέρνηση για κάτι που
έγινε µέχρι σήµερα. Δεν µπορεί να πείσει τους Έλληνες µε επι-
χειρήµατα, µε νοµοθετικές πρωτοβουλίες, µε επικοινωνιακά τε-
χνάσµατα, για να µπορέσει να δηµιουργήσει ένα λειτουργικό
πλαίσιο και να µπορέσει να βγάλει απέξω τον κοµµατισµό. Γι’
αυτό µπορούµε να την κατηγορήσουµε: Γιατί δεν µπορεί να βγά-
λει απέξω τον κοµµατισµό. Γιατί συνεχίζει την ίδια πρακτική. Συ-
νεχίζεται το ίδιο παιχνίδι. Το «Πήραµε την κυβέρνηση αλλά όχι
την εξουσία» θα πρέπει να εξηγηθεί κάποια στιγµή. 

Αυτό όµως που περιµένουν να ακούσουν οι Έλληνες είναι κάτι
άλλο. Περιµένουν εκείνη την ηµέρα που δεν θα χωρεί αµφισβή-
τηση ότι το ελληνικό δηµόσιο λειτουργεί µε αξιοκρατία. Πότε επι-
τέλους θα δούµε αυτή τη µέρα σε αυτή τη χώρα; Περιµένουν να
ακούσουν ποιος και µε ποιον τρόπο µπορεί να το πετύχει αυτό,
ποιος και µε ποιον τρόπο µπορεί να το εγγυηθεί αυτό, σήµερα,
µε συνοπτικές διαδικασίες, όχι στο µέλλον και υπό προϋποθέ-
σεις.

Δεν υπάρχει αύριο για αυτόν τον τόπο µε παλαιοκοµµατικές
πολιτικές. Δίνετε δικαιώµατα. Συνεχίζετε ή δεν µπορείτε να ανα-
τρέψετε µια πολιτική που βύθισε τη χώρα στο παρελθόν. Και µε
τέτοιες πολιτικές σαφώς δεν µπορείτε να οδηγήσετε τη χώρα
στο µέλλον. Δεν πάµε πουθενά έτσι. 

Τι δεν µπορείτε να καταλάβετε τελικά; Τι αγνοείτε τελικά; Μπο-
ρείτε να αλλάξετε µια κατάσταση σαθρή; Μπορείτε να γιατρέ-
ψετε τον ασθενή, να τον σηκώσετε όρθιο να περπατήσει; Έχετε
καταλάβει ότι η χώρα είναι στην εντατική και αργοπεθαίνει, αρ-
γοσβήνει; 

Συντηρείτε την τεχνητή αναπνοή και τον κρατάτε στη ζωή αντί
να τον θεραπεύσετε, γιατί έτσι βολεύει κάποιους συγγενείς; Τι
κάνετε;

Θα κλείσω την εισήγησή µου γιατί δεν έχω να πω κάτι άλλο για
αυτό το θέµα. Νοµίζω ότι χάνουµε ευκαιρίες συνέχεια σε αυτή
τη χώρα. Ο χρόνος λιγοστεύει. Έρχονται ευκαιρίες κι εµείς τις
χάνουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, γιατί θα ήθελα κάτι άλλο να πω. 
Επειδή κάτι έπεσε στην αντίληψή µου πριν από λίγο, τις τελευ-

ταίες ώρες διατυπώνονται σε δηµοσιογραφικές ιστοσελίδες χα-
ρακτηρισµοί τύπου «δήλωση - βόµβα» για κάτι το οποίο είπα χθες
σε µια πολιτική συζήτηση στη φιλόξενη εκποµπή του κ. Παυλό-
πουλου. Ισχυρίστηκα πως αυτή η Κυβέρνηση δεν θα ανατραπεί
ως αποτέλεσµα του οποιοδήποτε σχεδίου αποστασίας, γιατί ένα
τέτοιο σχέδιο εάν υπάρχει για να πετύχει θα σήµαινε πως ξαφ-
νικά χάσαµε όλοι εδώ µέσα σε αυτή την Αίθουσα δια µαγείας τη
δηµοκρατική µας συνείδηση. 

Τα σχέδια αποστασίας πέραν από τους ίδιους τους αποστά-
τες, για να πετύχουν θα χρειαστεί να κάνουν πολλοί άνθρωποι
τα στραβά µάτια και είµαι βέβαιος πως υπάρχουν πολλοί που δεν
είναι διατεθειµένοι να το κάνουν αυτό. Θεωρώ πως αυτό που χα-
ρακτηρίστηκε ως δήλωση - βόµβα ήταν απλά η επιβεβαίωση
προς τους πολίτες πως έχουµε δηµοκρατία σε αυτό τον τόπο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Σαρίδη. 
Ολοκληρώθηκαν και οι τοποθετήσεις των Κοινοβουλευτικών

Εκπροσώπων. Προχωράµε στις δευτερολογίες και ξεκινάµε µε
τον κ. Γεωργαντά.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κυρία Υπουργέ, έχετε καταλάβει

το πόσο εκτεθειµένη είστε σήµερα µε δυο ζητήµατα τα οποία
αναδείχθηκαν τα οποία το ένα είναι αµιγώς πολιτικό, το άλλο όχι
µόνο. Τα πράγµατα πρέπει να τα πούµε ξεκάθαρα. Έχετε µια
στις τρεις προκηρύξεις να ακυρώνονται και να επαναπροκηρύσ-
σονται, όπως λέτε. Όλο αυτό έγινε µετά από πίεση όλης της Αν-
τιπολίτευσης, ιδίως δε της Νέας Δηµοκρατίας τους τελευταίους
µήνες. Αν δεν υπήρχε η ανάδειξη αυτών των ζητηµάτων, ίσως
όλη αυτή η διαδικασία προχωρούσε τώρα και είχαµε αποτελέ-
σµατα τα οποία είχατε στοχευµένα. 

Την ηµέρα, λοιπόν, που παραδέχεστε ότι οι προκηρύξεις οι
οποίες ολοκληρώθηκαν ουσιαστικά και ξεκινούσαν οι συνεντεύ-
ξεις των υποψηφίων, έχουµε το πέρας της προθεσµίας των υπο-
ψηφιοτήτων, έχουµε τον έλεγχο των φακέλων και λίγο πριν από
τις συνεντεύξεις ακυρώνεται αυτή η διαδικασία. Θα έπρεπε του-
λάχιστον να επιδείξετε µια σεµνότητα, να παραδεχτείτε ότι εί-
χαµε δίκιο στις καταγγελίες που κάναµε.  

Εννιά στα δεκατέσσερα Υπουργεία που εµπλέκονται και µια
στις τρεις προκηρύξεις τουλάχιστον ακυρώνονται. Αλλά εσείς µε
απύθµενο θράσος σήµερα εδώ αναφερθήκατε περί άσχετων ζη-
τηµάτων και επί είκοσι πέντε λεπτά εγώ απάντηση δεν πήρα.

Το δεύτερο µεγάλο θέµα το οποίο προκύπτει και το οποίο δεν
είναι αµιγώς πολιτικό, έχει κι άλλες διαστάσεις, για µένα και ποι-
νικά αξιολογήσιµες, είναι το ζήτηµα µε τα αντίγραφα των στοι-
χείων από τους φακέλους των υποψηφίων που εστάλησαν µετά
από αιτήµατα τεσσάρων Υπουργών στα Υπουργεία τους. 

Ερώτηµα πρώτο: Τι δουλειά είχαν τα στοιχεία των υποψηφίων
στα γραφεία των Υπουργών; Τι τα θέλανε οι Υπουργοί; Γιατί ήθε-
λαν οι Υπουργοί να δουν ποιοι είναι οι υποψήφιοι για κάθε θέση
γενικού γραµµατέα; Δεν είναι δουλειά µόνο της επιτροπής αυτό;
Με ποιο δικαίωµα το ζήτησαν; 

Ερώτηµα δεύτερο. Το είπατε και µε τρόµαξε όταν το άκουσα,
ότι παραδέχτηκε το ΑΣΕΠ το λάθος του. Το ΑΣΕΠ παραδέχτηκε
το λάθος του; Το ΑΣΕΠ παραδέχτηκε ότι αυτό έγινε πράγµατι
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µετά από αιτήµατα Υπουργών και στη συνέχεια επαναπροσδιό-
ρισε τη στάση του. Όµως, την ευθύνη των Υπουργών που τα ζή-
τησαν, τα νοµικά ζητήµατα που µπαίνουν για την ακύρωση αυτής
της διαδικασίας, εσείς ως αρµόδια Υπουργός που εποπτεύει όλη
αυτή τη διαδικασία, δεν θα αντιµετωπίσετε; Δεν θα τα αξιολογή-
σετε; Δεν θα δείτε τις συνέπειες; Δεν θα δείτε τι γίνεται µε τα
προσωπικά δεδοµένα που διέρρευσαν; Δεν θα δείτε ότι αυτές
όλες οι διαδικασίες είναι ακυρωτέες; Ούτε γάτα ούτε ζηµιά; Τέσ-
σερις Υπουργοί…

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Τι λέτε, κύριε Γεωργαντά; Τα ονόµατα είναι προσωπικά δε-
δοµένα…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ακούστε µε λίγο, είναι ξεκάθαρο
αυτό που λέω. Τέσσερις Υπουργοί -δεν ξέρω ποιοι είναι και ελ-
πίζω να µην αφορά και εσάς- έχουν στα γραφεία τους όλους
τους φακέλους, τα αντίγραφα, για να είµαι ακριβής, των φακέ-
λων των υποψηφίων και αυτό δεν είναι µέγα πολιτικό ζήτηµα; 

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Διαβάστε την απάντηση του ΑΣΕΠ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Την έχω διαβάσει πολύ καλά, την
πήρα ο ίδιος. Εγώ πήγα και την πήρα. Τι λέει το ΑΣΕΠ; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Γεωργαντά, µην
ανοίγετε διάλογο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Λέει ότι σε τέσσερις Υπουργούς
έδωσε τα αντίγραφα των στοιχείων των φακέλων. Κάθε Υπουρ-
γός µπορεί και ξέρει ποιοι είναι οι υποψήφιοι, ποιο είναι το βιο-
γραφικό τους, ποιο είναι το διδακτορικό τους, ποια είναι η
εργασιακή εµπειρία τους. Κάθε Υπουργός τα ξέρει όλα. 

Σε αυτούς τους τέσσερις Υπουργούς δεν θα ακυρώσετε τις
διαδικασίες; Θα τις αφήσετε έτσι; Είναι δυνατόν αυτό το ζήτηµα
να το ξεπερνάτε µε αυτόν τον τρόπο και, µάλιστα, να έχετε και
το θράσος να µου πείτε «κάνετε ό,τι ερώτηση θέλετε και εγώ θα
τη διαβιβάσω στο ΑΣΕΠ»; Αυτός είναι ο ρόλος σας ως Υπουργού;
Είστε η κοµίστρια των αιτηµάτων µου προς το ΑΣΕΠ; Και τελικά
τις απαντήσεις του ΑΣΕΠ τις κρατάτε στο συρτάρι σας και πη-
γαίνω και τις παίρνω εγώ από το ΑΣΕΠ, αφού δυο µήνες ήδη σας
είχαν απαντήσει και εσείς, ενώ είχα κάνει ΑΚΕ, δεν µου δώσατε
τα έγγραφα; Και έχετε το θράσος σήµερα και δεν απαντάτε επί
αυτών των πολύ σοβαρών νοµικών ζητηµάτων; Υπάρχουν άνθρω-
ποι που έχουν κάνει αιτήσεις, υπάρχουν άνθρωποι που τα στοι-
χεία τους έχουν διαρρεύσει. Υπάρχουν ευθύνες και ποινικά
αξιολογήσιµες. Και όλο αυτό το σοβαρό ζήτηµα το προσπερνάτε
έτσι σήµερα; Πραγµατικά, µε ξεπερνάει. 

Την ηµέρα που ακυρώνεται το 1/3 των προκηρύξεων, την
ηµέρα που παραδέχεστε το λάθος σας σε αυτή την πολύ µεγάλη
διαδικασία, αυτό το πρωτόγνωρο λάθος, εγώ από την Υπουργό
περίµενα να µου πει τι ενέργειες θα κάνει, για να αποκαταστήσει
τις ενέργειες κάποιων άλλων ή –δεν ξέρω- τις δικές της παρα-
λείψεις, για να αποκατασταθεί το κύρος σε αυτή τη διαδικασία,
η οποία έχει απαξιωθεί και ηθικά και νοµικά στη συνείδηση πλέον
όλων. 

Δεν απαντήσατε επί των συγκεκριµένων προκηρύξεων, οι
οποίες σας είπα ότι είναι απολύτως φωτογραφικές. Και δεν µι-
λάµε για πρόσθετα προσόντα, µιλάµε για τα απαραίτητα τυπικά
προσόντα προκηρύξεων, µιλάµε για σωρευτικές προϋποθέσεις
οι οποίες τίθενται. 

Αυτό όλο θα το προσπεράσετε έτσι; Δηλαδή, δεν σας ενοχλεί
που ένας Υπουργός το κάνει αυτό; Θα αφήσετε κάθε Υπουργό
σε µια διαδικασία που φέρει τη δική σας ευθύνη –και εσείς επι-
καλείστε τη διοικητική µεταρρύθµιση και την αποκοµµατικοποί-
ηση του δηµοσίου- να περνάει προκηρύξεις µε τέτοιες
φωτογραφικές διατάξεις; Δεν σας ενοχλεί αυτό, για να το αντι-
µετωπίσετε; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Πείτε µου λίγο και κάτι άλλο: Πώς θα επαναπροκηρύξετε τις

είκοσι δύο προκηρύξεις; Ξέρετε ότι, όταν ξεκινάει η προκήρυξη,
γεννάει και κάποιες αξιώσεις στους συµµετέχοντες; Πώς θα ακυ-
ρωθεί µια διαδικασία; Πώς θα ξανακάνετε επαναπροκηρύξεις;
Δεν άκουσα να λέτε εδώ κάτι για νοµοθετική ρύθµιση. Νοµίζω

ότι είναι αναγκαία η νοµοθετική ρύθµιση. Πρέπει να έρθετε εδώ,
να µας πείτε για ποιον λόγο ακυρώνονται και µόνο µε νοµοθετική
ρύθµιση µπορούν να επαναληφθούν αυτές οι προκηρύξεις. 

Και, βεβαίως, έχετε και ένα άλλο θεµατάκι. Δείτε το. Στις 30
Ιουνίου λήγει -µε ρητό και ξεκάθαρο τρόπο από τον ν.4369 και
το άρθρο 13- η θητεία όλων των διοικούντων τα νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου και ιδιωτικού δικαίου, γιατί έπρεπε µέχρι τις 30 Ιουνίου
να γίνει η διαδικασία για τη στελέχωσή τους από το Μητρώο Στε-
λεχών. Δεν έγινε καµµιά τέτοια διαδικασία. Στις 30 Ιουνίου λήγει
η θητεία τους. Και δεν είναι µια ενδεικτική προθεσµία αυτή η ηµε-
ροµηνία που υπάρχει στον νόµο. Είναι αποκλειστική και δεσµευ-
τική. Το αναφέρει δύο φορές. Όχι πέραν της 30ής Ιουνίου 2018!
Να δω τι θα κάνετε και µε αυτό.

Λίγη σεµνότητα, λοιπόν, και λίγη αναγνώριση των ελλείψεων,
των παραλείψεων, των σκοπιµοτήτων που υπηρέτησε αυτή η Κυ-
βέρνηση και έχει οδηγήσει σε αυτή την κατάσταση, που, ενώ
είναι µια κατάσταση η οποία αποδεικνύεται περίτρανα, εσείς εξα-
κολουθείτε να µιλάτε περί άλλων δεκαετιών. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Την τρίµηνη συνύπαρξη την ξεχάσατε που
λέει ο νόµος!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Γεωργαντά. 

Ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης έχει τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, µία τέτοια διαδικασία έχει νόηµα, όταν εµείς

θέτουµε, εσείς απαντάτε και ανταπαντούµε, για να µπορεί να κα-
ταλάβει ο κόσµος τι συµβαίνει. 

Ισχυριστήκατε ότι η απάντηση του ΑΣΕΠ δεν δηµιουργεί απο-
λύτως κανένα θέµα και ότι ήταν µια τυπική λανθασµένη –δεν
ξέρω πώς µπορεί να είναι µια τυπική διαδικασία λανθασµένη,
αλλά αυτό περίπου είπατε- που δεν είχε διαρροή προσωπικών
δεδοµένων, διότι απλώς δόθηκαν τα ονόµατα σε τέσσερις
Υπουργούς. 

Γιατί αρνηθήκατε να πείτε ποιοι είναι οι τέσσερις Υπουργοί; 
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Μα, δεν το ξέρω, σας είπα, κύριε Γεωργιάδη. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δεν µπορεί να µην το ξέ-

ρετε, κυρία Υπουργέ. 
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Γιατί δεν µπορεί; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δεν µπορεί να µην το ξέ-

ρετε. Εδώ τώρα δεν είµαστε ειλικρινείς µέσα στη Βουλή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Υπουργέ, µην

ανοίγετε διάλογο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Είστε Υπουργός Διοικη-

τικής Μεταρρυθµίσεως, έχετε την επίβλεψη όλης της διαδικα-
σίας. 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ανεξάρτητη αρχή είναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ελάτε, κύριοι συνά-

δελφοι, µη διακόπτετε. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ενηµερωθήκατε από το

ΑΣΕΠ πλέον επισήµως. Και προσέξτε, δεν απαντήσατε στον κ.
Γεωργαντά. Διότι λέει ο Αριστοτέλης ότι, για να καταλάβουµε αν
κάποιος λέει αλήθεια ή ψέµατα, πρέπει να βάζουµε αυτά που λέει
µε τη σειρά. Την απάντηση του ΑΣΕΠ γιατί έπρεπε να πάει ο κ.
Γεωργαντάς να την πάρει από το ΑΣΕΠ; Ο κοινοβουλευτικός
έλεγχος τι λέει; Πράγµατι, εσείς στέλνετε το ερώτηµα στο ΑΣΕΠ,
όπως είπατε –η µισή αλήθεια- και όταν σας έρθει απάντηση από
το ΑΣΕΠ, στέλνετε αυτή την απάντηση του ΑΣΕΠ µε δικό σας
διαβιβαστικό στον Βουλευτή. 

Στην προκειµένη περίπτωση, για κάποιον λόγο η κ. Γεροβασίλη
δεν έστειλε την απάντηση του ΑΣΕΠ και χρειάστηκε να πάει ο κ.
Γεωργαντάς στο ΑΣΕΠ, για να µάθει την απάντηση. Γιατί; 

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Κύριε συνάδελφε, επειδή ήταν…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι, αλλά ας µη µιλάµε
ο ένας πάνω στον άλλο. Θα απαντήσετε µετά, κυρία Γεροβασίλη.
Γιατί εξανίστασθε; 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Γεωργιάδη, µην
ανοίγετε διάλογο. 

Κυρία Υπουργέ, θα έχετε τη δευτερολογία σας και θα µπορέ-
σετε να απαντήσετε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μιλάω και έχω ένα θό-
ρυβο κάτω από το αυτί µου. Θα πάρετε τον λόγο και θα απαντή-
σετε. Δεν θα σας τον στερήσει το Κοινοβούλιο. Δεν είµαστε εµείς
σαν και εσάς. 

Όµως, η ουσία παραµένει. Ανεβήκατε στο Βήµα τώρα και τι
µας είπατε ώρα; Μας είπατε: «Δεν ξέρω ποιοι είναι οι τέσσερις
Υπουργοί». Ε, αν σας πιστεύει έστω και ένας από όσους µάς βλέ-
πουν, τι να σας πω; 

Πράγµατι, σας είπε και κάτι άλλο ο κ. Γεωργαντάς και δεν
απαντήσατε ούτε σ’ αυτό. Ας υποτεθεί ότι αυτό που λέτε είναι
αληθές και ότι εκ παραδροµής κατά την αφετηρία κάποιοι
Υπουργοί ζήτησαν και ο ΑΣΕΠ, χωρίς να γνωρίζει ότι αυτό είναι
παράνοµο, έκανε την αποστολή των στοιχείων. Ας πούµε ότι
αυτό που λέτε είναι αληθές. Αυτό το λάθος, αυτή η παραδροµή
στην αφετηρία δεν δηµιουργεί ζητήµατα ακυρότητας της διαδι-
κασίας; Εγώ δεν λέω εκ προθέσεως. Εγώ λέω εκ παραδροµής,
όπως είπατε εσείς. Ούτε σ’ αυτό απαντήσατε. Τι θέλετε να µας
κάνετε να πιστέψουµε; Ότι τέσσερις Υπουργοί, συνάδελφοί σας,
µπορεί κι εσείς η ίδια –δεν το γνωρίζω, αφού δεν ξέρουµε ποιοι
είναι αυτοί οι τέσσερις- κάνατε ένα παράνοµο αίτηµα στον ΑΣΕΠ,
ο ΑΣΕΠ έκανε την αποστολή των στοιχείων γιατί δεν µέτρησε
στην αρχή ότι αυτό είναι παράνοµο, το κατάλαβε µετά τις αντι-
δράσεις –όποιος θέλει το πιστεύει αυτό- και όλο αυτό, βρε παι-
δάκι µου, εντάξει, έγινε, πάµε παρακάτω. Είναι µια διαδικασία
που υποτίθεται ότι γίνεται µε πρώτο στόχο τη διαφάνεια. Προ-
σέξτε, ο πρώτος στόχος όλης αυτής της ιστορίας είναι η διαφά-
νεια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να κάνω δύο πολύ σύντοµες παρατηρήσεις, κατά

πρώτον προς την κ. Γεροβασίλη. Καταλήξατε να πείτε ότι είναι
τρεις αυτοί που επιλέγονται από το ΑΣΕΠ και εκεί ο Υπουργός
έρχεται ως εποπτεύων και κάνει τον έλεγχο του ενός. Εµείς δεν
είπαµε κάτι διαφορετικό. Σας είπα και πριν και επαναλαµβάνω το
εξής: Εσείς θα είχατε εµπιστοσύνη σε µένα, αν ήµουν Υπουργός,
να διαλέξω έναν από τους τρεις; Όχι. Αυτή είναι η απάντηση. Δεν
έχετε εσείς εµπιστοσύνη σε µένα, γιατί, κυρία Γεροβασίλη, ήµουν
Υπουργός και θυµάµαι τι λέγατε για µένα και για όλους τους
Υπουργούς της κυβέρνησης Σαµαρά. Δεν είχατε ψηφίσει ούτε
κόµµα, όχι να διορίζουµε γενικούς γραµµατείς µε θητεία! Έλεος!

Άρα µην κοροϊδευόµαστε µεταξύ µας. Όπως εσείς δεν έχετε
εµπιστοσύνη, λοιπόν, σε µας, έτσι κι εµείς δεν έχουµε εµπιστο-
σύνη σε σας. Θα µπορούσατε, αν θέλατε, να κάνετε µια αδιά-
βλητη διαδικασία. Αυτή θα κάνει ο Κυριάκος Μητσοτάκης ως
Πρωθυπουργός από την αρχή στην επόµενη Βουλή. Δεν θα
υπάρχει παρέµβαση πολιτικού παράγοντα. Θα είναι αντικειµενικά
τα κριτήρια. Έτσι µόνο θα υπάρχει εµπιστοσύνη σε όλους ότι
αυτός που επιλέγεται δεν είναι για κοµµατικούς λόγους, δεν είναι
από βουλκανιζατέρ, δεν είναι θείος, ξάδερφος, κουνιάδος, δεν
είναι κοµµατικό στέλεχος από τη Μόσχα από τα παιδικά του χρό-
νια για να ξέρει ρωσικά, αλλά είναι κάποιος που όντως ξέρει να
κάνει τη δουλειά.

Άρα συγκεφαλαιώνω προς εσάς, λέγοντας το εξής: Μη χάνετε
χρόνο και µην κοροϊδεύετε τους ανθρώπους. Αυτοί οι άνθρωποι,
ακόµα και να διοριστούν, θα χάσουν αυτή τη θέση, διότι θα κα-
ταργήσουµε αυτόν τον νόµο. Τελεία και παύλα. 

Ας πω τώρα δύο λόγια για όσα άκουσα. Πρώτα απ’ όλα έφυγε
ο κύριος της Χρυσής Αυγής. 

Νοµίζω ότι αξίζει να επισηµανθεί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, για τα Πρακτικά ότι από τα εννέα λεπτά οµιλία από τη Χρυσή
Αυγή, τα επτάµισι λεπτά ήταν ύβρεις κατά της Νέας Δηµοκρα-
τίας, µονοθεµατικά. Αυτό το λέω για να καταλαβαινόµαστε και
λίγο σχετικά µε το τι συµβαίνει σε αυτή την Αίθουσα και τι συµ-
βαίνει πραγµατικά, ποιες είναι οι πραγµατικές πολιτικές συµµα-
χίες σ’ αυτή τη χώρα. Δείτε τον χρόνο. Για επτάµισι λεπτά έλεγαν
ότι για όλα φταίει η Νέα Δηµοκρατία, σε επίκαιρη επερώτηση της

Νέας Δηµοκρατίας προς την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. 
Ως προς αυτό που ακούστηκε από τον εξαίρετο συνάδελφο

της Ένωσης Κεντρώων ότι τα ίδια έκαναν και οι προηγούµενοι,
θέλω να πω ότι κάνει λάθος. Ποτέ η Νέα Δηµοκρατία δεν έφτιαξε
θεσµό ορισµένου χρόνου γενικών γραµµατέων, για να κάνει τα
ίδια. Και ο λόγος που δεν είχαµε ορισµένου χρόνου γραµµατείς
είναι γιατί είχαµε την απόλυτη πεποίθηση…

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Τους διορίζατε! Γι’ αυτό! 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: …ότι η θέση του γενικού

γραµµατέα έχει πολιτικό χαρακτήρα και έχει να κάνει µε την
εφαρµογή της πολιτικής της εκάστοτε κυβερνήσεως. 

Εν πάση περιπτώσει, τώρα και λόγω της τρόικας υπάρχει η αν-
τίληψη ορισµένου χρόνου. Επειδή, όµως, µπαίνουµε σ’ αυτή τη
νέα αντίληψη, πρέπει στην αφετηρία αυτό να γίνει µε τέτοιον
τρόπο που δεν θα δηµιουργήσει σε κανέναν την παραµικρή αµ-
φιβολία. 

Η παρούσα διαδικασία, κυρία Υπουργέ, όπως στραβά την ξε-
κινήσατε, µε τα εκ παραδροµής λάθη που ήδη παραδεχθήκατε,
έτσι στραβά συνεχίζεται. Είναι προφανές ότι δεν έχει τα εχέγγυα
αυτής της αδιάβλητης διαδικασίας και είναι προφανές ότι µε τέ-
τοια διαδικασία δεν µπορείτε να µας φορτώσετε τις δικές σας
κοµµατικές επιλογές στην επόµενη κυβέρνηση. Αυτό δεν θα γίνει
και παρακαλώ πολύ να το καταλάβουν καλά στην τρόικα, αλλά
και στην Κοµισιόν, γιατί µας τους παρουσιάζετε ως αγίους αυ-
τούς της Κοµισιόν. Κάθε άλλο παρά άγιοι είναι!

Kαι µου κάνει εντύπωση πώς τώρα τους βγάζετε µονίµως αγί-
ους, όταν τους βρίζατε έξω, στο Σύνταγµα, µέχρι πριν από τρία
χρόνια. Τώρα γίνατε πρώτοι φίλοι και από το «go back, madame
Merkel» έχετε γίνει «madame Merkel, ό,τι προαιρείστε»!

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Γεωργιάδη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερι-
κών Υποθέσεων καταθέτει τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµων του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας:

Α. «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουρ-
γού Άµυνας του Βασιλείου του Βελγίου, του Υπουργείου Άµυνας
της Τσεχικής Δηµοκρατίας, του Υπουργείου Άµυνας της Δανίας,
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας,
του Υπουργού Άµυνας του Βασιλείου των Κάτω Χωρών, του
Υπουργείου Άµυνας του Βασιλείου της Νορβηγίας, του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας της Πορτογαλίας και του Υπουργείου Άµυ-
νας του Βασιλείου της Ισπανίας που αφορά στην Πολυεθνική
Συνεργασία για Κατευθυνόµενα Πυροµαχικά Ακριβείας Αέρος –
Εδάφους, καθώς και της επιγενόµενης 1ης Τροποποίησης
αυτού».

Β. «Κύρωση της Τεχνικής Διευθέτησης µεταξύ των Υπουρ-
γείων Άµυνας της Ιταλικής Δηµοκρατίας, του Βασιλείου της Ισπα-
νίας, της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρατίας της
Πορτογαλίας όσον αφορά στο βασισµένο στη SIAF Σχηµατισµό
Μάχης, µε τη Συµµετοχή της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Δη-
µοκρατίας της Πορτογαλίας».

Κύριε Δαβάκη, είστε ο τελευταίος. Έχετε τον λόγο για δύο
λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Περισσότερο διευκρίνιση προς λεχθέντα της κυρίας Υπουργού

θέλω να κάνω. 
Όταν συζητούσαµε, κυρία Υπουργέ, το νοµοσχέδιο για την κι-

νητικότητα, κατά την οµιλία µου σας είχα επαναφέρει την πρό-
ταση του Οργανισµού Ανοιχτών Τεχνολογιών για το ψηφιακό
οργανόγραµµα, του οποίου, απ’ ό,τι κατάλαβα και από την αντί-
δρασή σας, είστε και εσείς γνώστης. 

Μου είχατε πει, λοιπόν, τότε ότι «το θέµα είναι τεχνικό, αλλά
θα το δω άµεσα προς την κατεύθυνση της επίλυσής του». Για
αυτό είπα ότι δεκαεννιά µήνες µετά δεν έχει γίνει τίποτα. Με αυτή
την πρόταση -το ξαναλέω- του Οργανισµού Ανοιχτών Τεχνολο-
γιών θα µπορούσε µέσα σε ελάχιστο χρονικό διάστηµα να είχε
αποτυπωθεί πλήρως και το δηµόσιο και όλοι οι υπάλληλοι. Στην
προκειµένη περίπτωση αυτό που υπάρχει και στον ν.4440/2016
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είναι ότι τα ψηφιακά οργανογράµµατα περιλαµβάνουν τους υπη-
ρετούντες υπαλλήλους, κάτι που δεν έχει καταγραφεί µέχρι στιγ-
µής. Οπότε αυτή τη στιγµή υπάρχει πλήρης αναντιστοιχία
δηµοσίων υπαλλήλων µε τα οργανογράµµατα. Είναι σαν να ζη-
τάµε να µάθουµε τι συνέβη στην τάδε επιτροπή, ποιοι Βουλευτές
συµµετείχαν στην τάδε επιτροπή -κάνω µία παροµοίωση- και να
µου απαντάτε ότι «η Βουλή έχει τριακόσιους Βουλευτές και δεν
µπορώ να σας απαντήσω». Δεν ξέρετε, δηλαδή, ποιος είναι πού.
Αυτό είπα στην πρωτοµιλία µου. Για αυτό είπα ότι µέχρι στιγµής
δεν έχει γίνει τίποτα, µε προβολή της πρότασης του συγκεκριµέ-
νου οργανισµού που σας ανέφερα και τότε στην οµιλία µου για
την κινητικότητα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Δαβάκη.
Κύριε Κεφαλογιάννη, προτείνω να δευτερολογήσετε εσείς, να

δευτερολογήσει και η Υπουργός και αν δεν χρειαστεί…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κοιτάξτε να δείτε, γνω-

ρίζετε ότι πρέπει να κλείσει η Υπουργός έτσι κι αλλιώς, για να
έχετε και δικαίωµα τριτολογίας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Έχει τριτολογία η κυρία Υπουρ-
γός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Και εσείς µπορεί να
θέλετε να τριτολογήσετε. Δεν θα κλείσετε εσείς όµως. Μετά θα
πρέπει να ξαναµιλήσει η Υπουργός. Εγώ προτείνω να γίνει έτσι.
Αν δεν συµφωνείτε, δεν υπάρχει πρόβληµα. Μπορεί να µη θέλετε
να τριτολογήσετε. Μπορεί να καλυφθείτε από τις απαντήσεις και
να έχει µία ολοκληρωµένη εικόνα η κυρία Υπουργός.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ας δευτερολο-
γήσει η κυρία Υπουργός, µε την έννοια ότι έχω πρωτολογήσει
και φαντάζοµαι ότι θέλει να µου απαντήσει σε αυτά που είπα και
δεσµεύοµαι να µην έχω τριτολογία. Αν θέλει να τριτολογήσει η
κυρία Υπουργός, θα κάνω χρήση της τριτολογίας µου.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Αν θέλετε να µιλήσετε και να κλείσω εγώ, είµαι σύµφωνη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κυρία Υπουργέ, σας είπα ότι
εγώ πρωτολόγησα και περιµένω κάποιες απαντήσεις. Θα δευτε-
ρολογήσω και, αν υπάρξει ανάγκη τριτολογίας, θα κάνω χρήση
του δικαιώµατός µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Υπουργέ, έχετε
τον λόγο και µετά τη δευτερολογία του κ. Κεφαλογιάννη θα κλεί-
σετε εσείς.

Κύριε Κεφαλογιάννη, δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα. Προχω-
ρούµε µε την κανονική διαδικασία.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Τον κ. Δαβάκη έχασα! Ήθελα να του απαντήσω. Θα του
απαντήσω όταν µπει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Θα σας ακούσει, κυρία
Υπουργέ.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Ναι.

Όσον αφορά τα ψηφιακά οργανογράµµατα να πω ότι δεν απο-
τυπώνουν το υπάρχον προσωπικό µόνο. Κάνουν και κάτι άλλο.
Καταργούν διευθύνσεις, συστήνουν καινούργιες διευθύνσεις –
έχουν αλλάξει τα δεδοµένα-, καταργούνται τµήµατα, γίνονται
άλλα τµήµατα, γίνεται και ανακατανοµή του προσωπικού στα και-
νούργια οργανογράµµατα και, βεβαίως, µπορεί να συµπληρωθεί
κάπου ο αριθµός εργαζοµένων στην πρόβλεψη ή να µειωθεί ο
αριθµός.

Αυτό, λοιπόν, δεν είναι «καταγράφω». Είναι καταγράφω πώς
θέλω να λειτουργεί ο συγκεκριµένος φορέας. Το συνοδεύω µε
αξιολόγηση δοµής και συνοδεύεται και από περιγράµµατα θέ-
σεων εργασίας, τα οποία για πρώτη φορά γίνονται. Είναι µια
βαριά, δύσκολη διαδικασία, αλλά προχώρησε πολύ ικανοποι-
ητικά. Βεβαίως, ο κάθε οργανισµός αυτό το κάνει µόνος του. Δεν
θα µπορούσε να γίνει από έναν τρίτο φορέα για όλους.

Κύριε συνάδελφε, θα αποφύγω µερικά του τύπου «από εκεί
φτάσατε εκεί», θα αποφύγω να πω «βάστα, Σόιµπλε», «τώρα είναι
κακοί, επειδή όποιος συµφωνεί µαζί µας είναι απέναντι». Θα απο-

φύγω να πω όλα αυτά.
Όµως, µου κάνει εντύπωση που διαπιστώνω -βεβαίως, δεν

είναι η πρώτη φορά- ότι ο πολιτικός φορέας φτιάχνει ένα αφή-
γηµα αντιπολίτευσης, µετά το γεµίζει µε ό,τι χρειάζεται για να το
εξειδικεύσει και το επαναλαµβάνει, ανεξάρτητα από την πραγ-
µατικότητα, ανεξάρτητα από το τι είπα εγώ, βεβαίως, ότι έχει
συµβεί µε όλα αυτά, αλλά και ανεξάρτητα από νοµοθεσίες και
ανεξάρτητα και από αληθινά νούµερα. Δηλαδή, διάφοροι οµιλη-
τές αναφέρθηκαν σε νούµερα για το ελληνικό δηµόσιο. Δεν ξέρω
πού τα βρίσκουν. Άλλος λέει στην τάδε εφηµερίδα, άλλος αλλού,
άλλος από δηµοσιογράφο.

Με συγχωρείτε, αλλά το σύστηµα «ΑΠΟΓΡΑΦΗ» είναι διαφα-
νές. Μπαίνει ο οποιοσδήποτε και βλέπει. Άκουσα εδώ τρελά νού-
µερα για το ελληνικό δηµόσιο στο σύστηµα «ΑΠΟΓΡΑΦΗ».
Επαναλαµβάνω ότι το σύστηµα «ΑΠΟΓΡΑΦΗ», ενισχυµένο από
εµάς, έχει όλες τις κατηγορίες του µη µόνιµου προσωπικού, δη-
λαδή και των συµβασιούχων, µε βάση το από πού πληρώνονται
σε διαφορετικές κατηγορίες και έχει και όλους τους µετακλη-
τούς, που δεν τους είχε ποτέ πριν.

Λέει το αφήγηµα που στήνει η Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ
κ.λπ., τέλος πάντων κοινά. Θα το βρούµε πώς θα είναι αργότερα.
Αυξάνεται ο αριθµός των µετακλητών. Αυξάνεται σε σχέση µε τι;
Πού ξέρατε τι είχατε, αφού δεν το είχατε ποτέ αναρτήσει. Ποιος
το ήξερε; Πρώτη φορά εµείς αναρτούµε µετακλητούς. Το έχετε
καταλάβει αυτό; Δεν ήταν µηδέν πριν, άρα αυξήθηκε έτσι και αλ-
λιώς. Μόνο στο δικό µου Υπουργείο ήταν πενήντα ένας πριν οι
µετακλητοί, πριν µπούµε εµείς σε αυτή την Κυβέρνηση. Σας βάζω
άσκηση πόσοι είναι τώρα. Βρείτε το. Δεν θα σας το πω έτοιµο
αυτό. Διαβάστε και λίγο το σύστηµα «ΑΠΟΓΡΑΦΗ».

Λέτε, λοιπόν, ότι έχουµε αναξιοκρατία στο δηµόσιο κ.λπ.. Μί-
λησα πριν και είπα και δηµοσιεύεται ότι ολοκληρώνεται η διαδι-
κασία των γενικών διευθυντών σε όλο το δηµόσιο. Τον Ιούλιο
ολοκληρώνεται. Τελειώνει. Έχουν τοποθετηθεί αυτοί οι γενικοί
διευθυντές από κρίση. Σε αυτές τις κρίσεις από τις πεντάδες, τη
σειρά που έφτιαξε το ΑΣΕΠ για να πάνε και στην προφορική συ-
νέντευξη, σε όλες τις θέσεις έχει επιλεγεί ή ο πρώτος ή ο δεύτε-
ρος σε αντικειµενικά προσόντα. Παρακάτω στη λίστα κανένας.

Οι γενικοί διευθυντές στο δηµόσιο, αυτοί που είχαν τα προ-
σόντα για να µπουν στις θέσεις, λέτε να ήταν του ΣΥΡΙΖΑ, αφού
παλιά η προαγωγή έµπαινε µε κοµµατικά κριτήρια; Δεν έµπαινε
µε κρίση κατά κύριο λόγο. Τι λέτε να ήταν όλοι αυτοί που σήµερα
είναι γενικοί διευθυντές µέσα από αυτή την κρίση; Ψάξτε να
βρείτε.

Αυτά είναι στοιχεία. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, ανεξάρτητα
από το αφήγηµα πώς θέλετε εσείς να το στήνετε, το οποίο είναι
εξοργιστικό, βεβαίως. Να κάνετε αντιπολίτευση, δεν λέω, να χρη-
σιµοποιείτε ακόµα και όρους που εγώ δεν συνηθίζω να απαντώ,
του τύπου «είσαι θρασύς, δεν είσαι». Εγώ δεν συνηθίζω να χρη-
σιµοποιώ τέτοιους όρους. Όλα αυτά τα αποκρούω διά της σιω-
πής απέναντι στους χαρακτηρισµούς. Δεν θα µου τα βάλει στο
στόµα κανείς, όσο και αν προσπαθήσει, γιατί πρέπει να κρατή-
σουµε και ένα ήθος στην πολιτική ζωή του τόπου και κάποιοι κά-
νουµε µια προσπάθεια γι’ αυτό.

Τώρα, το πώς θα βγουν τα πλάνα στις τηλεοράσεις, στα δελτία
ειδήσεων είναι µια άλλη συζήτηση! Τα καταφέρνατε πολύ καλά
σε αυτό, για να υπάρχει κάτι γαργαλιστικό, ας πούµε, µε κενό
από κάτω εν τω µεταξύ. 

Οι διευθυντές έχουν κριθεί. Σας ενηµερώνω ότι δεν έγινε ούτε
µία ένσταση στη διαδικασία, που την έκανε ειδικό όργανο επιλο-
γής. Δεν ξέρατε και από τι αποτελείται το ειδικό όργανο επιλο-
γής. Μου είπε κάποιος ότι είναι πολλοί, οι οποίοι είναι µε τον
ΣΥΡΙΖΑ µέσα. Έφυγε ο κ. Μαυρωτάς. Δεν ξέρει τι είναι το ΕΣΕΔ.
Το ΕΣΕΔ δεν έχει τίποτα που δεν είναι ΑΣΕΠ, Νοµικό Συµβούλιο
Κράτους, Συνήγορος του Πολίτη. Δηλαδή, πώς αλλιώς να το
κάνει κάποιος αυτό το πράγµα; Και έχει και έναν εµπειρογνώ-
µονα το Υπουργείο Διοικητικής Ανασυγκρότησης που είναι ο Γε-
νικός Διευθυντής του Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης,
τον οποίο εγώ βρήκα όταν εγώ µπήκα στο Υπουργείο. Ήταν από
χρόνια εκεί. Δεν τον έβαλα εγώ. Με άλλες κυβερνήσεις έχει επι-
λεγεί. Δεν καταλαβαίνω τι λέτε. 

Με όλα αυτά τα αφηγήµατα, λοιπόν, κάποιος καλείται να απο-
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δείξει ότι δεν είναι ελέφαντας τελικά. Δεν υπάρχει τρόπος αντί-
κρουσης σε αυτό. Μόνο η παγερή αδιαφορία. Να µη σας ακούω,
δηλαδή. Δεν υπάρχει άλλος τρόπος. Γιατί αλλιώς χάνεται η ψυ-
χραιµία του ανθρώπου. Δεν γίνεται.

Εν πάση περιπτώσει, αυτή είναι η πραγµατικότητα. Σας διά-
βασα όλα όσα έχουν συµβεί και τι έχει προχωρήσει στη διοικη-
τική µεταρρύθµιση. Οι τοποθετήσεις ήταν σαν να µη µίλησα
καθόλου, σαν να µην είπα τίποτα. Μπορείτε να αδιαφορείτε, αλλά
δεν έχετε το δικαίωµα να χρησιµοποιείτε λάθος στοιχεία, γιατί
µας ακούει ο ελληνικός λαός, µας ακούνε κάποιοι άνθρωποι
µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι γενικοί γραµµατείς ήταν πο-
λιτικά πρόσωπα. Το διάβασα από την έκθεση της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής, για να µη λέτε ότι το λέω εγώ. Ήταν επιλογή η συγ-
κεκριµένη µεταρρύθµιση της ελληνικής Κυβέρνησης. Μάλιστα,
Η Κυβέρνηση σήµερα, που έχει γενικούς γραµµατείς που τους
όρισε ο κάθε Υπουργός, δεν έχει αυτόν που θέλει; Γιατί πρέπει
να βάλει διαδικασία επιλογής; Μια χαρά ήταν το σύστηµα, αν
θέλω να κάνω αυτά για τα οποία µας κατηγορείτε. Γιατί δεν το
άφησα έτσι, αφού δεν µου το επέβαλλε κανένα µνηµόνιο; Θα
ήθελα απάντηση σε αυτό το ερώτηµα. Δηλαδή, τι ντρίπλα πή-
γαµε να σας κάνουµε µε αυτό; Σήµερα ο κάθε Υπουργός έχει τον
γραµµατέα που θέλει, που είναι και κοµµατικός του φίλος και
προσωπικός του φίλος και δεν ξέρω εγώ τι άλλο είναι. Γιατί το
αλλάζουµε εµείς αυτό, αφού δεν µας το επέβαλλε το µνηµόνιο;
Κάτι δεν θέλουµε να πούµε µε αυτό; Κάτι δεν πρέπει να δείτε; 

Εµείς, λοιπόν, θα το αλλάξουµε. Όταν θα γίνετε εσείς κυβέρ-
νηση -αν γίνετε ποτέ, που δεν το βλέπω- κάντε ό,τι καταλαβαίνετε
που, επαναλαµβάνω, έτσι και αλλιώς θα κάνετε. Τώρα µας απει-
λείτε, λέγοντας «εµείς θα το καταργήσουµε», «εµείς θα τους
απολύσουµε». Ψάχνετε να βρείτε µια απόλυση. Δεν είναι ο Μη-
τσοτάκης σήµερα για να απολύει. Όταν ήταν, απέλυε. Έχετε µια
εµµονή µε την απόλυση. Θέλετε κάτι να απολύσετε. Απολύστε
αυτούς. Τι µας το λέτε απειλητικά αυτό;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Επί των ερωτηµάτων µου θα απαν-
τήσετε;

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Έχω απαντήσει τέσσερις φορές µέχρι στιγµής, κύριε Γε-
ωργαντά. Εσείς δεν ξέρετε να διαβάζετε τις προκηρύξεις. Δεν
ακούτε τι λέω. Εκεί θέλω να καταλήξω. Σας εξηγώ ότι υπάρχουν
µοριοδοτήσεις. Λέει, «πέντε χρόνια προϋπηρεσία επιθυµητό προ-
σόν» και κάνει ο άλλος αίτηση µε δύο χρόνια προϋπηρεσία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Είπα ότι είναι απαραίτητα. Εγώ δεν
λέω ψέµατα. Είναι απαραίτητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Γεωργαντά, δεν
ακούγεστε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Είναι απαραίτητα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ελάτε, κύριε συνά-

δελφε, σας παρακαλώ.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Απαντώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Διαβάστε τα Πρακτικά. Για αυτό τα

κατέθεσα. Εσείς είστε…
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Πάρτε πίσω τον χαρακτηρισµό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Γεωργαντά, σας

παρακαλώ πολύ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Δεν τον παίρνω πίσω. Να διαβά-

σουµε τα Πρακτικά να δούµε αν είναι πρόσθετα ή αν είναι απα-
ραίτητα. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ανακαλέστε,
κύριε συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι, δεν ανακαλώ. Να διαβάσουµε
τα Πρακτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Γεωργαντά, σας
παρακαλώ πολύ!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ακούς εκεί, «είναι πρόσθετα»! Είναι
απαραίτητα τα προσόντα για αυτές τις δύο προκηρύξεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Γεωργαντά,
µπορώ να φωνάξω και εγώ πιο δυνατά. Σας παρακαλώ πολύ!
Λίγος σεβασµός! Και αυτές οι εκφράσεις να λείπουν! 

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Κύριε Γεωργαντά, τι θέλετε τώρα;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Εγώ κατέθεσα στα Πρακτικά δύο
προκηρύξεις… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ναι, αλλά είπατε µια
έκφραση, η οποία ήταν προσβλητική απέναντι στην Υπουργό…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όταν µου λέει ότι είναι ανακριβές
αυτό που λέω, αυτός που λέει ότι είναι ανακριβές τι είναι; Τι λέει
για εµένα; Να διαβάσουµε τα Πρακτικά… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κοιτάξτε, να δείτε,
υπάρχουν εκφράσεις…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Να διαβάσουµε τα Πρακτικά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Πρέπει να σεβόµαστε

τους συναδέλφους.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Στα Πρακτικά βρίσκονται οι προκη-

ρύξεις που κατέθεσα. Μιλάω για τα απαραίτητα προσόντα. Δεν
µιλάω για πρόσθετα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν ακούγεστε. Να
ανοίξουµε το µικρόφωνο. Όµως, δεν µπορούµε να µπούµε σε
αυτή τη διαδικασία. Δεν έχει ολοκληρώσει καν η Υπουργός. 

Αυτή τη στιγµή, όµως, σας παρακαλώ πολύ να ανακαλέσετε
την προσβλητική λέξη που είπατε απέναντι στην Υπουργό.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Όποιος φωνάζει περισσότερο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Από εκεί και πέρα,
εσείς…

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Δεν ξέρω αν αυτό παίρνει πόντους στη Νέα Δηµοκρατία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μην ανοίγουµε διά-
λογο τώρα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να πω
κάτι. Αυτό το οποίο ειπώθηκε από την κυρία Υπουργό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Έχετε διακόψει την
Υπουργό. Δεν µπορούµε να µπούµε σε αυτή τη διαδικασία.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Γιατί παίρνει τον λόγο, κύριε Πρόεδρε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Η Υπουργός είπε ότι λέω ψέµατα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Εάν έχετε σκοπό να

ανακαλέσετε…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Αν ανακαλέσει αυτό που είπε η

Υπουργός, θα ανακαλέσω κι εγώ. Είπε πως ουσιαστικά λέω ψέ-
µατα ότι µιλάω για πρόσθετα. Εγώ δεν µιλάω για πρόσθετα,
µιλάω για απαραίτητα προσόντα. Να ανακαλέσουµε και οι δύο.
Εγώ τι να ανακαλέσω; Το ψεύδος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τη λέξη που είπατε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Αν ανακαλέσει, θα ανακαλέσω.

Έτσι πρέπει να γίνει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Είναι άλλο να λέµε ότι

«λέτε ψέµατα» γενικότερα και άλλο να λέµε «είστε …». Καταλα-
βαίνετε ότι σαν λέξη είναι πιο προσβλητική.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Έτσι όπως το είπε, είναι για τις
προκηρύξεις που κατέθεσα. Εγώ τις κατέθεσα στα Πρακτικά. Δεν
παίρνω τίποτα πίσω από αυτό που κατέθεσα στα Πρακτικά. Έτσι
είναι οι προκηρύξεις.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Γεωργαντά, εγώ

σας ζήτησα, αν θέλετε, να ανακαλέσετε. Από εκεί και πέρα, δεν
ανοίγουµε διάλογο. Δεν θέλετε να ανακαλέσετε…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Αυτό που είπε η Υπουργός για τις
δύο προκηρύξεις, δεν είναι ακριβές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Να ολοκληρώσει η
κυρία Υπουργός την οµιλία της, γιατί έχετε διακόψει…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Αυτό που είπε η Υπουργός για τις
δύο προκηρύξεις, δεν είναι ακριβές. Οι δύο προκηρύξεις αναφέ-
ρονται…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Κύριε Πρόεδρε,
έχει τον λόγο; Να σεβόµαστε λίγο τις διαδικασίες.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Γεωργαντά, σας
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παρακαλώ πολύ.
Κυρία Υπουργέ, ζητώ συγγνώµη. Συνεχίστε παρακαλώ.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Κύριε Πρόεδρε, τα µικρόφωνα τα κλείνουµε όταν δεν θέ-
λουµε να χαλάει η διαδικασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεχίστε, κυρία
Υπουργέ.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Εγώ είµαι πολύ πιο ψύχραιµη. Δεν σας έκανα χαρακτηρι-
σµό. Μίλησα για ανακριβή στοιχεία και θα αποφύγω να τον κάνω
και τώρα τον χαρακτηρισµό, παρ’ όλο που θα ήταν αρµόζον.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Όχι, δεν σας επιτρέπει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Γεωργαντά, µι-

λάει η κυρία Υπουργός. Δεν έχετε τον λόγο. Θα ολοκληρώσει η
κυρία Υπουργός και το συζητάµε.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Είπα, λοιπόν -και το απηύθυνα σε πολλούς οµιλητές, δεν
απευθύνθηκα στον κ. Γεωργαντά προσωπικώς- ότι δεν ξέρουν
να διαβάζουν προκηρύξεις, δεν ακούνε τι λέµε, δεν παρακολου-
θούν τον νόµο πώς ακολουθεί και δεν βλέπουν και το ΑΣΕΠ πώς
κάνει µοριοδοτήσεις. Και είπα ότι όποια προκήρυξη, µε βάση την
προϋπηρεσία, το έβαζε on-off, δηλαδή απέκλειε τη συµµετοχή,
είναι από αυτές που θα φύγουν και θα επαναπροκηρυχθούν.
Αυτό είπα.

Με την επαναπροκήρυξη θα µπαίνει ο άλλος, ανεξάρτητα αν
είχε πει επιθυµητά προσόντα πέντε χρόνια ή είκοσι ή ό,τι είχε πει,
και θα λέει: «Από ένα έτος προϋπηρεσίας σε διοικητική θέση.
Δεκτή». Και έρχεται ο υποψήφιος, ο οποίος έχει δύο χρόνια, o
άλλος που έχει οκτώ χρόνια και ο άλλος που έχει είκοσι χρόνια.
Ποιος νικάει στη µοριοδότηση; Αυτός που έχει είκοσι χρόνια.
Αυτό ανακοινώθηκε και είναι και στην ιστοσελίδα του ΑΣΕΠ. Δεν
είναι κρυφή αυτή η µοριοδότηση. Αυτό, όµως, θέλει λίγο µυαλό
για να το διαβάσει κάποιος και να το συνδέσει µε την προκήρυξη.
Πώς να το κάνουµε; Γι’ αυτό λέω ότι µιλάτε όλοι στον αέρα µε
αφηγήµατα που τα έχετε φτιάξει από πριν, αλλά αδιάβαστοι.

Εν πάση περιπτώσει… Άκουσα ότι ναρκοθετούµε την επόµενη
κυβέρνηση. Είπα στην οµιλία µου πριν ότι ένας προσπάθησε να
ναρκοθετήσει επόµενη κυβέρνηση µέσω της δηµόσιας διοίκη-
σης, ο κ. Μητσοτάκης τον Δεκέµβριο του 2014. Δεν απαντάει
ποτέ κανένας σε αυτό. Και αυτό διότι θα γίνονταν εκλογές τότε
και κυβέρνηση θα έβγαινε ο ΣΥΡΙΖΑ. Εκείνη τη νύχτα, λοιπόν, µε
ανάθεση επιλέχθηκαν όλοι οι διευθυντές του δηµοσίου, για να
ναρκοθετήσει την επόµενη κυβέρνηση.

Εµείς κάναµε νόµο. Αν υποθέσουµε ότι θα κυβερνήσετε, αλ-
λάξτε τον νόµο και κάντε αυτό που νοµίζετε εσείς, γιατί θα έχετε
εξουσιοδότηση από τον ελληνικό λαό. Τώρα έχουµε εµείς εξου-
σιοδότηση από τον ελληνικό λαό και θα κάνουµε αυτό. Και απει-
λές επ’ αυτών δεν δεχόµαστε! Και δεν σας φοβόµαστε κιόλας,
όπως αντιλαµβάνεστε. Τα πλάνα ξέρουµε να τα φτιάχνουµε όλοι
για να είναι στα δελτία ειδήσεων. Γίνετε, όµως, ουσιαστικοί επι-
τέλους! Ας µη γίνετε κιόλας.

Εργαλειοποίηση ΑΣΕΠ: Είπα στην οµιλία µου πριν πώς έχουµε
αναβαθµίσει τον ρόλο του ΑΣΕΠ σε όλες τις διαδικασίας και πως
ο ΑΣΕΠ ήταν µια σηµαντική µεταρρύθµιση, του οποίου τον ρόλο
αναβαθµίζουµε συνεχώς. Δεν το παρακολουθείτε και αυτό.

Ανεξάρτητη Αρχή: Το εποπτεύον Υπουργείο δεν ελέγχει τη
δουλειά τού ΑΣΕΠ. Είναι Ανεξάρτητη Αρχή το ΑΣΕΠ, συνταγµα-
τική Ανεξάρτητη Αρχή. 

Το Υπουργείο δεν έχει δικαίωµα να κάνει έλεγχο στο τι κάνει
το ΑΣΕΠ. Το ξέρετε, αλλά επίτηδες τα λέτε τα άλλα, γιατί είστε
και νοµικοί. Δεν έχει δικαίωµα να παρέµβει εκεί κανείς. Μόνο
µέσω της δικαιοσύνης µπορεί να πάει. Μόνο η δικαιοσύνη έχει
αυτό το δικαίωµα. 

Εποµένως όλα αυτά τα οποία λέτε, ξέρετε πολύ καλά ότι δεν
ισχύουν, στο τι πρέπει να κάνω εγώ απέναντι στο ΑΣΕΠ. Τα λέτε
έτσι, για να τα πείτε.

«Βατερλό η ελληνογαλλική συνεργασία»! Το ακούσαµε κι
αυτό! Κύριε Γεωργαντά, εθνική στάση λέγεται αυτό; Λέµε στο
ελληνικό Κοινοβούλιο «Βατερλό η ελληνογαλλική συνεργασία»;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Στη δηµόσια διοίκηση.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Είπατε, «Βατερλό η ελληνογαλλική συνεργασία». Λέγεται
αυτό;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Στη δηµόσια διοίκηση.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Με συγχωρείτε. Στη δηµόσια διοίκηση.
Πραγµατικά ξεφεύγετε και χάνετε το µέτρο του εθνικού, του

τι είναι ΣΥΡΙΖΑ, του τι είναι ένας νόµος κι ότι ο νόµος αλλάζει. Οι
νόµοι αλλάζουν και αποτυπώνουν την εντολή που ο ελληνικός
λαός έχει δώσει σε αυτόν που κυβερνά. Αυτό κάνει ο νόµος. 

Κριτήρια αξιολόγησης προκηρύξεων: Οπωσδήποτε πτυχίο ΑΕΙ,
οπωσδήποτε µεταπτυχιακό, πέντε έως είκοσι χρόνια ελάχιστη ερ-
γασιακή εµπειρία σε θέση µε συνάφεια και σε θέση που σχετίζε-
ται µε τη διοίκηση, γνώση τουλάχιστον µιας ευρωπαϊκής
γλώσσας. Αυτά είναι τα κριτήρια επιλογής. 

Πίσω απ’ όλα αυτά, εµείς έχουµε κρύψει καµµιά δεκαριά δι-
κούς µας. Προφανώς κάποιοι -και δικοί µας- θα έχουν και τέτοια
προσόντα. Δεν ήταν, όµως, αυτός ο στόχος µας, διότι, όπως σας
είπα, θα είχαµε κρατήσει το σύστηµα όπως έχει. Δεν είχαµε
αυτόν το στόχο. Γιατί να το αλλάξουµε και να ταλαιπωρούµαστε
µε διαγωνισµούς, µε επίκαιρες επερωτήσεις εδώ κ.λπ.; Προς τι
η ταλαιπωρία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Υπουργέ, έχετε
εξαντλήσει και τον χρόνο της τριτολογίας σας. 

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Εµείς θέλουµε να δώσουµε την ευκαιρία σε ανθρώπους µε
προσόντα να προχωρήσουν στην ιεραρχία της διοίκησης και το
κάνουµε. 

Επίσης -και κλείνω κύριε Πρόεδρε- οι προκηρύξεις δεν λέγον-
ται αξιοκρατικές ή µη. Θα πρέπει να κάνουµε και σωστή χρήση
της ελληνικής γλώσσας. Αξιοκρατική είναι η κρίση, όχι η προκή-
ρυξη. Όταν θα τελειώσουν οι κρίσεις, ελάτε να συζητήσουµε αν
θα είναι αξιοκρατικές ή δεν θα είναι. Ξέρετε εσείς αξιοκρατική
προκήρυξη; Λέγεται στην ελληνική γλώσσα αυτό; Μέσα, όµως,
στην αµηχανία και στη βιασύνη να τα πείτε όλα, λέτε ό,τι νά ’ναι.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε κυρία
Υπουργέ.

Κύριε Γεωργαντά, αν θέλετε να ανακαλέσετε, σας δίνω τον
λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Μετά από τη διευκρίνιση της κυ-
ρίας Υπουργού ότι η προηγούµενη αναφορά της δεν αφορούσε
προσωπικά εµένα, βεβαίως και ανακαλώ. Έτσι, όµως, όπως ει-
πώθηκε, θεώρησα ότι αφορά τα δικά µου έγγραφα, τα οποία κα-
τέθεσα στα Πρακτικά. Αναφέρθηκε γενικά σε Βουλευτές, είπε ότι
δεν αφορούσε εµένα, το δέχοµαι και ανακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Είναι ξεκάθαρος. Ευ-
χαριστούµε πολύ για τη συνεργασία. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κεφαλογιάννης για έξι λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Προτού απαντήσω στην κυρία Υπουργό, θα ήθελα να κάνω κά-

ποιες παρατηρήσεις πάνω σε κάτι που ειπώθηκε από τους Κοι-
νοβουλευτικούς Εκπροσώπους των Ανεξαρτήτων Ελλήνων και
του ΣΥΡΙΖΑ. 

Είπε η κ. Κοζοµπόλη ότι εµείς δήθεν αναγνωρίζουµε το γεγο-
νός ότι είναι διαφορετικοί. Εµείς δεν αναγνωρίζουµε ότι είστε
διαφορετικοί. Αυτό το οποίο σας είπαµε είναι ότι όταν ήσασταν
στην αντιπολίτευση είχατε ως σηµαία σας, µεταξύ άλλων, πως
όταν θα έλθετε στην κυβέρνηση θα εφαρµόσετε αξιοκρατικές
διαδικασίες. Αυτό είπαµε. Και όπως είδαµε από τα στοιχεία, τα
οποία σας εκθέσαµε διά της επίκαιρης επερώτησης, κάτι τέτοιο
δεν ισχύει. Αυτό προς διευκρίνιση.

Επίσης, αναρωτηθήκατε πώς είναι φωτογραφική µια διάταξη,
η οποία έχει προσελκύσει περίπου επτά χιλιάδες υποψηφίους.
Αυτό το οποίο σας εξηγήσαµε είναι το εξής: Αυτό το οποίο κά-
νατε -και το αποδείξαµε διά των συγκεκριµένων προκηρύξεων
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που έχουν τελείως διαφορετικά χαρακτηριστικά, σε τελείως δια-
φορετικές µεν θέσεις, αλλά σε κάποιες οι οποίες θα έπρεπε να
είναι ενιαία τα προαπαιτούµενα δεν το κάνατε- είναι ότι προφα-
νώς είχατε από πριν στο µυαλό σας -ως Κυβέρνηση εννοώ- τους
υποψηφίους που θα θέλατε να δείτε σε αυτές τις θέσεις και προ-
σαρµόζετε τα συγκεκριµένα χαρακτηριστικά στα πρόσωπα
αυτών. Προφανώς θα προσελκύσετε και κάποιους άλλους, όµως
πάντα υπάρχει η δικλίδα κάποιων διαδικασιών, ώστε ακόµα και
κάποιον, ο οποίος, ενδεχοµένως, διαθέτει περισσότερα τυπικά
προσόντα, να µπορέσετε να τον ξεπεράσετε µε άλλες διαδικα-
σίες. 

Μάλιστα, δεν είναι τυχαίο ότι όσον αφορά την επιλογή των γε-
νικών διευθυντών τροποποιήθηκε τέσσερις φορές η διαδικασία.
Και αυτό πρέπει να καταγραφεί, για να το ξέρει ο ελληνικός λαός.
Τροποποιήθηκε τέσσερις φορές, ακριβώς για να επιλεγούν αυτοί
οι οποίοι ήταν ενδεχοµένως έκτοι ή έβδοµοι στη σειρά και κάποι-
ους άλλους που είχαν περισσότερα τυπικά προσόντα, ενδεχοµέ-
νως τούς ξεπεράσατε.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Δώστε τα στοιχεία. Τι εννοείτε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μην ανοίγετε διάλογο,
κυρία Υπουργέ.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Ερωτώ για να καταλάβω.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κυρία Υπουργέ, σας άκουσα µε
πολύ µεγάλη προσοχή. Τουλάχιστον εγώ δεν σας διέκοψα.
Έχετε δικαίωµα τριτολογίας. Να µου απαντήσετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Διευκρινίστε…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κυρία Κοζοµπόλη, µη µε διακό-

πτετε. Διαµαρτυρόσασταν πριν που διέκοπταν την Υπουργό και
τώρα κάνετε το ίδιο πράγµα. Παρακαλώ, να ολοκληρώσω και η
κυρία Υπουργός θα έχει όλον τον χρόνο να απαντήσει.

Άκουσα τον κ. Κατσίκη να λέει ότι ένα δηµοσίευµα της «Εφη-
µερίδας των Συντακτών» είχε ένα άρθρο που έλεγε ότι η κυβέρ-
νηση Σαµαρά και οι προηγούµενες κυβερνήσεις γενικότερα ήταν
αναξιοκρατικές. 

Εγώ παρέθεσα συγκεκριµένα στοιχεία, τα οποία και θα παρα-
θέσω ξανά προς απάντηση της κυρίας Υπουργού, γιατί δεν µου
απάντησε στα συγκεκριµένα στοιχεία, τα οποία της κατέθεσα.
Αντ’ αυτού, ο κ. Κατσίκης έκανε µνεία ενός δηµοσιεύµατος της
«Εφηµερίδας των Συντακτών». Νοµίζω ότι ο καθένας µπορεί να
κάνει την κρίση του και ελεύθερα να κρίνει κατά πόσο κάποιος,
ο οποίος παραθέτει στοιχεία µε αριθµούς, έχει περισσότερο
δίκιο από κάποιον, ο οποίος απλώς παραθέτει ένα δηµοσίευµα
της «Εφηµερίδας των Συντακτών».

Έκανε και άλλη µία παρατήρηση ότι «εµείς δεν έχουµε ανελα-
στικές αξίες ως Ανεξάρτητοι Έλληνες». Εντάξει, αυτό νοµίζω ότι
έχει κριθεί ήδη από τον ελληνικό λαό. Είναι το κόµµα το οποίο
από το αντιµνηµόνιο πήγε στο µνηµόνιο, είναι εκείνοι οι οποίοι
έλεγαν ότι δεν θα δώσουν ποτέ τον όρο «Μακεδονία» και στην
ουσία συνυπέγραψαν τη Συµφωνία των Πρεσπών. Είναι, λοιπόν,
τουλάχιστον αστείο -πολιτικά αστείο, για να µην υπάρχει παρε-
ξήγηση- να µιλάει για ανελαστικές αξίες.

Έρχοµαι στην κυρία Υπουργό. Κυρία Υπουργέ, σας παρέθεσα
κάποια στοιχεία και περίµενα τουλάχιστον να ακούσω κάποιες
απαντήσεις. Τα ξαναπαραθέτω και πείτε µου ποια απ’ αυτά είναι
αναληθή. Δηµιουργήθηκαν ή όχι εκατόν είκοσι µία νέες δοµές
νοµικών προσώπων και γραµµατειών επί της δικής σας Κυβέρ-
νησης; Ογδόντα έξι απ’ αυτές τις εκατόν είκοσι µία νέες δοµές -
τα 2/3 δηλαδή- έχουν έλλειψη ακριβούς αριθµού προσωπικού,
ναι ή όχι;

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Τι εννοείτε;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Δεν προβλέπουν τον ακριβή
αριθµό προσωπικού που θα συµπεριλαµβάνουν αυτές οι δοµές.
Δηλαδή, δηµιουργείται µια γενική γραµµατεία, δηµιουργείται ένα
νοµικό πρόσωπο και δεν λέτε ότι αυτό το νοµικό πρόσωπο θα
έχει, φερ’ ειπείν, τριάντα ή είκοσι πέντε οργανικές θέσεις. Δείτε
το αυτό.

Καταµετρήσαµε ότι από τους εκατόν δεκαοκτώ νόµους που
έχετε φέρει ως Κυβέρνηση, µόνο οι πενήντα πέντε -δηλαδή κάτω

από τους µισούς- έχουν εκτίµηση δαπάνης. Δείτε το κι αυτό.
Αυξήσατε ή όχι κατά είκοσι χιλιάδες τους συµβασιούχους και

µάλιστα αυτός ο αριθµός ξεπέρασε τις εκατό χιλιάδες; Μιλάω
για τους έκτακτους. Σας είπα συγκεκριµένα νούµερα. Τον Δεκέµ-
βριο του 2014 ήταν εβδοµήντα τρεις χιλιάδες, τον Φεβρουάριο
του 2018 ήταν εκατόν είκοσι επτά χιλιάδες. 

Έχει ο κ. Τσίπρας, ο Έλληνας Πρωθυπουργός, σαράντα δύο
δοµές προς υποστήριξή του αυτή τη στιγµή, µεταξύ των οποίων
έναν Αντιπρόεδρο, τρεις Υπουργούς Επικρατείας και έναν Υφυ-
πουργό, ναι ή όχι; Συγκεκριµένα νούµερα, συγκεκριµένα στοιχεία
σάς αναφέρω, για να µη µιλάµε εδώ πέρα µε εκθέσεις ιδεών. 

Επίσης, ο αριθµός γραµµατέων αυξήθηκε από εξήντα πέντε
σε εκατόν πενήντα έξι; Προσέξτε, εκατόν πενήντα έξι σε δεκαέξι
Υπουργεία. Κατά µέσο όρο, δηλαδή, χρειάζεστε ως Κυβέρνηση
-για να το καταλάβετε κι εσείς από τη Συµπολίτευση- δέκα γραµ-
µατείς ανά Υπουργείο για να κάνετε το έργο σας. Συγκεκριµένο
νούµερο είναι, κυρία Υπουργέ. 

Οι µετακλητοί, για τους οποίους είπατε ότι δεν υπάρχουν στοι-
χεία, αυξήθηκαν από χίλιοι οκτακόσιοι ογδόντα οκτώ σε περίπου
δυόµισι χιλιάδες; Διότι υπάρχουν τα στοιχεία. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Σε σχέση µε τι;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Σε σχέση µε την προηγού-

µενη κυβέρνηση. Βεβαίως, υπήρχε καταγραφή, χίλιοι οκτακό-
σιοι ογδόντα οκτώ και αυτή τη στιγµή …

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Από εµάς υπάρχει καταγραφή, όχι από εσάς.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: …είναι περίπου στους δυόµισι
χιλιάδες. Θα τα πείτε, κυρία Υπουργέ, στην απάντησή σας.

Είπατε -το άκουσα στην οµιλία σας και το περίµενα ότι θα το
πείτε- ότι δεν έγιναν ενστάσεις στην επιλογή των γενικών διευ-
θυντών. Εγώ καταθέτω στα Πρακτικά όχι µόνο το ότι έγιναν εν-
στάσεις, αλλά το ότι έγιναν και αιτήσεις ακυρώσεως ενώπιον του
Σ.τ.Ε. γι’ αυτή τη διαδικασία. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, δεν απαντήσατε στον κ. Γεωργαντά -αν άκουσα καλά,
διορθώστε µε- γιατί ήταν -λέει- προφορική ερώτηση, ήταν επί-
καιρη ερώτηση. 

Σας καταθέτω επίσης για τα Πρακτικά την ερώτηση του κ. Γε-
ωργαντά από 26-3-2018, η οποία είναι ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων, η οποία δεν απαντήθηκε. Ενώ ήλθε το
έγγραφο στο Υπουργείο σας, όπως σας είπε ο κ. Γεωργαντάς,
το κρατήσατε στο συρτάρι σας. Αυτή η ερώτηση τρεις µήνες
τώρα µένει αναπάντητη. Και νοµίζω ότι εν προκειµένω έχετε
κάνει και ένα υπηρεσιακό παράπτωµα, γιατί ενώ το ΑΣΕΠ σάς
διαβίβασε το έγγραφο µε τις απαντήσεις, εσείς -ως οφείλατε-
δεν το διαβιβάσατε στο ελληνικό Κοινοβούλιο, ώστε να πάρει
απάντηση ο Βουλευτής.

Θέλω, λοιπόν, µια συγκεκριµένη απάντηση γι’ αυτό. Και σας
καταθέτω την ερώτηση του κ. Γεωργαντά, η οποία δεν είναι ούτε
επίκαιρη ερώτηση -προφορική όπως είπατε- ούτε επίκαιρη επε-
ρώτηση. Είναι γραπτή ερώτηση και αίτηση παροχής εγγράφων. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κλείνω µε δύο πολύ σύντοµες παρατηρήσεις. Σας άκουγα να
αναµασάτε διαρκώς µια καραµέλα -θα µου επιτρέψετε- για το τι
έκανε ο κ. Μητσοτάκης στο Υπουργείο. Να θυµίσω ότι ο κ. Κα-
τρούγκαλος, Υπουργός της δικής σας Κυβέρνησης, ήταν εκείνος
ο οποίος πάγωσε τις συγκεκριµένες προκηρύξεις προκειµένου,
προφανώς, να προσληφθούν ηµέτεροι. 

Να θυµίσω πως όταν εµείς ψηφίσαµε τον ν.4275/2014, αµέσως
µετά από δύο µήνες βγήκαν οι προκηρύξεις και όχι µετά από δύο
χρόνια, όπως το κάνατε εσείς. Και βγήκαν οι προκηρύξεις τις
οποίες πάγωσε -επαναλαµβάνω- ο κ. Κατρούγκαλος, µόνο και
µόνο για να προσληφθούν επί των δικών σας ηµερών δικοί σας,
υµέτεροι. Άρα µην αναµασάµε πάλι γνωστά ζητήµατα, όταν ξέ-
ρουµε πολύ καλά τη µεθόδευση που υπήρχε. 

9522 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κλείνω µε µια ερώτηση: Έχετε καθόλου στοιχεία πόσοι από
τους νυν γραµµατείς, ειδικούς, τοµεακούς, διοικητικούς έχουν
κάνει αίτηση γι’ αυτές τις προκηρύξεις. Θα ήθελα και µια απάν-
τηση σ’ αυτό. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κεφαλογιάννη.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Κύριε Κεφαλογιάννη, όχι δεν δηµιουργήσαµε αυτούς τους
φορείς που λέτε. Δεν ξέρω από ποιο αρχείο τα βρίσκετε αυτά.
Τα αρχεία της ΕΛΣΤΑΤ τα βλέπετε; Δεν νοµίζω ότι είναι από εκεί
αυτά. Για πόσους φορείς µιλήσατε; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Εκατόν είκοσι έναν. 
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Πόσους δηµιουργήσατε; Πείτε

τα νούµερα όσων θυµάστε.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Θυµάµαι δυο, τρεις. 
Συστήσαµε δύο καινούρια Υπουργεία, άρα και γραµµατείες.

Αυτό το κάναµε. Συστήσαµε το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής.
Δεν φαντάζοµαι να διαφωνείτε ότι στην εποχή τής τέταρτης βιο-
µηχανικής επανάστασης, την εποχή της ψηφιακής οικονοµίας,
δεν θα έχει η χώρα Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής. Επίσης, δεν
φαντάζοµαι να διαφωνείτε που έγινε Υπουργείο Μεταναστευτι-
κής Πολιτικής στη µεγαλύτερη προσφυγική κρίση που περνάµε
τα τελευταία χρόνια. Εκεί, βεβαίως, έγιναν κι άλλες δοµές. Δεν
είπαµε όχι. Όµως, ήταν αναγκαίο και το κάναµε. Αλλά επειδή θέ-
λαµε έτσι και για πλάκα, όχι, δεν συστήσαµε τίποτα.

Έχουµε πολύ λιγότερους µετακλητούς απ’ ό,τι είχαν διαχρο-
νικά οι κυβερνήσεις, οι οποίοι πληρώνονται µε το � των χρηµάτων
απ’ ό,τι πληρώνονταν διαχρονικά. Και ξέρετε πολύ καλά πόσο
δουλεύει ένας µετακλητός σε σχέση µε το τι αµείβεται. Τα υπέ-
ρογκα νούµερα των χιλιάδων δεν υπάρχουν. Το ξέρετε. Βεβαίως,
ο στόχος µας δεν είναι να δηµιουργούµε φορείς. Δεν έχουµε κα-
νέναν τέτοιον στόχο, δεν υπάρχει κανένας τέτοιος λόγος. Είναι
όλα καταγεγραµµένα, είναι διαφανή, είναι στο αρχείο της ΕΛ-
ΣΤΑΤ και τα υπόλοιπα στο Υπουργείο.

Διόγκωση δηµοσίου. Τακτικό προσωπικό του δηµοσίου. Αριθ-
µοί: Πεντακόσιοι εξήντα έξι χιλιάδες εξακόσιοι τον Μάρτιο του
2018. Πόσοι ήταν πριν; Το ίδιο ακριβώς και, µάλιστα, µερικές εκα-
τοντάδες λιγότεροι τώρα από πέρυσι. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Δέκα χιλιάδες λι-
γότεροι.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Δέκα χιλιάδες λιγότεροι περίπου.

Συµβασιούχοι. Όχι, δεν τους αυξήσαµε τους συµβασιούχους.
Αυτά είναι όλα στο «Απογραφή». Ό,τι πληρώνεται σήµερα από
το ελληνικό δηµόσιο, αν δεν είναι στο «Απογραφή» δεν το πλη-
ρώνει το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. Έτσι είναι σήµερα τα
πράγµατα. Δεν υπάρχει κρυµµένος που αµείβεται µε τον οποιον-
δήποτε τρόπο από το ελληνικό δηµόσιο. Δεν υπάρχει. Είναι τα
ιδιωτικού δικαίου…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Λέµε ότι είναι κρατικός προϋπολογισµός, οι φορείς οι
οποίοι είναι στο µητρώο της γενικής κυβέρνησης. Γι’ αυτούς µι-
λάµε. Ο ιδιωτικός δεν µας ενδιαφέρει. Δεν είναι κράτος κάτι, όταν
είναι ένα αυτοχρηµατοδοτούµενο. Ό,τι υπάρχει στη γενική κυ-
βέρνηση είναι µέσα στην πλατφόρµα.

Τους συµβασιούχους, λοιπόν, δεν τους αυξήσαµε. Οι συµβα-
σιούχοι είναι σταθεροί. Δεν έχουµε ξεπεράσει ποτέ και το συµ-

φωνηµένο στο µνηµόνιο. Δεν ξέρω πού τα βρίσκετε τα εκατόν
τόσες χιλιάδες. Δεν υπάρχουν αυτά. Ποτέ δεν υπήρχαν στα τρία
χρόνια. Δεν ξέρω πού τα βρήκατε. 

Το έκτακτο προσωπικό κρατικού προϋπολογισµού είναι σα-
ράντα εννιά χιλιάδες εκατόν ογδόντα σε συγκεκριµένον µήνα.
Σας θυµίζω ότι στο έκτακτο υπάρχει πάντα διακύµανση µε βάση
την εποχή. Αυξάνεται λίγο το καλοκαίρι, µειώνεται τον χειµώνα.
Ο περιορισµός τον οποίο ακολουθούµε είναι να µην ξεπερνάει ο
µέσος όρος τις σαράντα επτά χιλιάδες ετησίως. Σε αυτή τη χρο-
νική στιγµή η µεγαλύτερη που κατεγράφη ήταν σαράντα εννιά
χιλιάδες. 

Και το ορισµένου χρόνου που είναι ωροµίσθιοι, συγχρηµατο-
δούµενα ΕΣΠΑ, ανταποδοτικά κ.λπ., είναι τριάντα τρεις χιλιάδες
εννιακόσιοι σαράντα. Και αυτό είναι σταθερό νούµερο. Βεβαίως,
αν έχουµε περισσότερα έργα ΕΣΠΑ µπορεί να έχουµε περισσό-
τερους εδώ. Αλλά αυτά δεν είναι κρατικός προϋπολογισµός.
Αυτά είναι τα νούµερα. Όλα τα άλλα που ακούγονται σε αυτή την
Αίθουσα δεν ξέρω πού τα βρίσκεται. Να κοιτάξετε τις πηγές σας
για να µπορούµε να συνεννοηθούµε σε µια βάση. 

Άργησα να απαντήσω στην ερώτηση, ναι, γιατί είχαν τελειώσει
οι διαδικασίες µε τις προκηρύξεις. Αρχίσαµε να βλέπουµε αν
αυτά τα οποία λέτε υπάρχουν ή δεν υπάρχουν. Είχαµε δει και
εµείς µερικά προβλήµατα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Στη γραπτή δήλωση δεν απαντή-
σατε, κυρία Υπουργέ. 

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Δεν απάντησα γιατί δεν είχαµε λύσει ακόµα το θέµα, γι’
αυτό δεν απάντησα. Δεν είχα να κρύψω τίποτα. Είχα κανέναν
λόγο να κρύψω την απάντηση του ΑΣΕΠ, την οποία προφανώς
είχατε δικαίωµα να την πάρετε; 

Συγκροτήθηκαν οι οµάδες, έγινε η µελέτη, αυτό πήρε κάποιον
χρόνο. Και όταν πια ξέρουµε τι ακριβώς µας συµβαίνει, είµαι εδώ
και µιλάµε και µπορούµε να µιλήσουµε και όσο θέλετε για οποι-
αδήποτε άλλη απορία. Δεν υπήρχε πρόθεση να σας αποκρύ-
ψουµε τίποτα από τη διαδικασία. Εξάλλου είναι µια διαφανής
διαδικασία, τι να κρύψουµε; Ωστόσο, θα έχει µια έννοια να συζη-
τήσουµε ξανά σε αυτή την Αίθουσα την τελική κρίση. 

Κύριε Κεφαλογιάννη, δεν άλλαξε τίποτα, καµµία φορά, η δια-
δικασία των γενικών διευθυντών. Καµµία φορά δεν άλλαξε, όχι
τέσσερις που λέτε. Καµµία απολύτως! 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Θα δοθεί ευκαιρία να τα πούµε.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Με έναν νόµο, ένα όργανο, το ΑΣΕΠ, κάνει όλες τις επιλο-
γές, φτιάχνει τη λίστα κατάταξης. Από τη λίστα κατάταξης
παίρνει το όργανο επιλογής που θα κάνει τις προφορικές συνεν-
τεύξεις, τις πεντάδες και προχωράει. Και απ’ αυτές τις πεντάδες,
όπως σας είπα, κάτω από πρώτος και δεύτερος δεν έχει επιλεγεί
κανένας. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Δεν υπάρχουν αυτά τα
οποία λέτε. Αυτά τα οποία λέτε, δεν υπάρχουν. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κηρύσσεται περαι-
ωµένη η συζήτηση επί της υπ’ αριθµόν 19/13/2-3-2018 επίκαιρης
επερώτησης µε θέµα: «Με φωτογραφικό άλµπουµ των ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ µοιάζουν οι προκηρύξεις επιτελικών στελεχών του δηµο-
σίου».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 14.05’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Δευτέρα 2 Ιουλίου 2018 και ώρα 18.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος, κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση επικαίρων ερω-
τήσεων.
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ               ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


